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FOREWORD

This report represents a joint effort by Col. Richard L. Weaver and 1st Lt. James
McAndrew to address the request made by Representative Steven H. Schiff (R-NM) for
information regarding an alleged crash of an unidentified flying object (UFO) that
occurred in the state in 1947. This publication duplicates the information provided to the
Secretary of the Air Force and to the General Accounting Office (GAO). It was written
as a result of Colonel Weaver’s and Lieutenant McAndrew’s efforts to locate the records
that explain the events of July 1947 leading to what is popularly known as the Roswell
Incident. The only information presented here that was not in the report delivered to the
Secretary of the Air Force and the GAO is the photograph section. It appears after
Colonel Weaver’s final attachment, at the very end of this book.

The importance of attachment 32, Lieutenant McAndrew’s synopsis, derives from his
description of Project MOGUL, the top-priority classified project of balloon-borne
experiments, which provides the explanation for the “Roswell Incident.” Interest abounds
surrounding the UFO wave of 1947 which began in the spring and did not dissipate until
fall. Interest in UFOs climaxed during the summer, when multiple sightings of such
‘objects occurred.

RICHARD P. HALLION
Air Force Historian
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GUIDE FOR READERS

This publication contains two narratives: The Report of the Air Force Research Regarding
the “Roswell Incident” by Col. Richard L. Weaver and the Synopsis of Balloon Research
Findings by Ist Lt. James McAndrew. These are the same narratives and supporting
documents that went to the Secretary of the Air Force and to the Government Accounting
Office, except that a photograph section has been appended. It appears at the end of the
book, after Attachment 33.

Thirty-three attachments support Colonel Weaver’s Report. Attachment 32 consists of
Lieutenant McAndrew’s Synopsis, itself followed by eleven attachments and twenty-five
-appendices. McAndrew’s appendices reproduce the actual sources cited in his report.

The attachments to the Weaver Report are located by black tabs printed at the lower
right-hand corner of their cover pages, whereas the attachments to McAndrew’s Synopsis
are located by black tabs printed midway up the page. Appendices to the McAndrew
Synopsis are identified by gray tabs which apear at the top right-hand corners of their

respective cover pages (see below).

Weaver Attachments McAndrew Attachments McAndrew Appendices

Choosing to distinguish attachments and appendices from each other by using separate
colors and placements for the tabs has been done to avoid creating ambiguity in
repaginating the original source material reproduced here. Because many of the
attachments and appendices appeared in previous publications and were integrally
numbered there, their original pagination has not been changed for the purposes of this
report. Additionally, any blank pages appearing in these source documents, though
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numbered there, were not printed as pages in the present document. This accounts for any
discontinuity present in the page numbering of the source material reprinted here.

Security markings have been deleted from previously classified documents. The reader
is advised that blacked-out areas noted in the top and bottom margins of pages printed
in this document indicate pages that originally contained classified information. These
pages have since been declassified, and so can be printed here.

Also, privacy act restrictions apply to witnesses whose statements and interviews are
reproduced for the purposes of this report. The reader will see that the addresses of such
individuals have been deleted. Such witnesses are identified by name only.
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INTRODUCTION

Throughout the latter half of the twentieth century the subject of Unidentified Flying
Objects (UFOs) has evoked strong opinions and emotions. For some, the belief in or study
of UFOs has assumed the dimensions of a religious quest. Others remain nonbelievers or
at least skeptical of the existence of alien beings and elusive vehicles which never quite
seem to manifest themselves. Regardless of one’s conviction, nowhere has the debate
about UFOs been more spirited than over the events that unfolded near the small New
Mexico city of Roswell in the summer of 1947. Popularly known as the Roswell Incident,
this event has become the most celebrated UFO encounter of all time and has stimulated
enthusiasts like none other. Numerous witnesses, including former military personnel and
respectable members of the local community, have come forward with tales of humanoid
beings, alien technologies, and government cover-ups that have caused even the most
skeptical observer to pause and take notice. Inevitably these stories coming from the
desert have spawned countless articles, books, films, and even museums claiming to have
proof that visitors had come from outer space.

In February 1994, the Air Force was informed that the General Accounting Office (GAO),
an investigative agency of Congress, planned a formal audit to ascertain “the facts
regarding the reported crash of an UFO in 1949 [1947] at Roswell, New Mexico.”! This
task was delegated to numerous agencies, but the focus was on the U.S. Air Force, the
agency most often accused of hiding information and records on Roswell. The Presidential
Science Advisor had also expressed an interest in the investigation. Thereupon, the
Secretary of the Air Force directed that a complete records search identify, locate, and
examine any and all information available on this subject. From the outset there was no
predisposition to refute or overlook any information. Moreover, if any of the information
discovered was under security classification, it was to be declassified, and if active or
former Air Force officials had been sworn to a secrecy oath, they were to be freed from
it. In short, the objective was to tell the Congress, and the American people, everything
the Air Force knew about the Roswell claims.

Subsequently, researchers conducted an extensive search of Air Force archives, record
centers, and scientific facilities. Seeking information that might help to explain peculiar
tales of odd wreckage and alien bodies, the researchers reviewed a monumental number

1. Memo, Marcia J. Van Note, DOD/IG, for Distribution, subj: General Accounting Office (GAO)
Letter Dated February 9, 1944 . . ., Feb 23, 1994.



of documents concerning a variety of events, including aircraft crashes, errant missile
tests, and nuclear mishaps.

The researchers reported to the Administrative Assistant to the Secretary of the Air Force
(SAF/AA), the office responsible for both Air Force records and security policy oversight.
Within SAF/AA, the tasking fell to the Director of Security and Special Program
Oversight and its specialized subunit, the Declassification and Review Team. This team,
comprised entirely of Reservists, was well versed in the Air Force’s records system and
its complex declassification procedures. Previously, Declassification and Review Team
members demonstrated their expertise and effectiveness by declassifying millions of pages
of Southeast Asian War and Prisoner of War-Missing in Action records.

As this study makes abundantly clear, the Declassification and Review Team found no
evidence of any extraterrestrial craft or alien flight crew. In fact, what they did find had
been declassified for more than twenty years—a shadowy, formerly Top Secret project,
code-named MOGUL.

Project MOGUL resulted from two important post-World War II priorities set by the
Commanding General of the Army Air Forces, Henry H. “Hap” Amold. These were to
continue the cooperative wartime relationship between civilian research institutions and
the military, and to maintain America’s technological superiority, especially with respect
to guarding against a bolt from the blue—in other words, a devastating surprise attack.
MOGUL addressed both of these concerns. Developed partly under contract with leading
scientific institutions—such as New York University (NYU), Woods Hole Oceanographic
Institution, Columbia University, and the University of California at Los Angeles—
MOGUL’s objective was to develop a long-range system capable of detecting Soviet
nuclear detonations and ballistic missile launches.

Army Air Forces officials assembled an expert group of military and civilian scientists
to carry out the project. The group included Dr. W. Maurice Ewing of Columbia
University, a preeminent geophysicist and oceanographer; Dr. Athelstan F. Spilhaus, the
Director of Research at NYU who later advised five presidents on scientific and cultural
matters; Dr. James Peoples, the Air Force’s civilian project scientist and later editor of
the Journal of Geophysical Research; Albert P. Crary, also a civilian Air Force scientist,
known for significant contributions to Antarctic research; and Charles B. Moore, Project
Engineer at NYU and an atmospheric physicist who pioneered the use of giant plastic
research balloons still widely used today. Col. Marcellus Duffy, a respected Air Force
pilot and scientific administrator, led the project. Capt. Albert C. Trakowski, a young
Massachusetts Institute of Technology graduate, followed Duffy in the leadership role.

Determining whether the Soviets were testing nuclear devices was of the highest national
priority; it demanded the utmost secrecy if the information gained was to be useful. When
the Soviets exploded their first atomic device in August 1949, the experimental Project
MOGUL was not in operation. However, the explosion was detected by a specially
equipped Air Force B-29 aircraft. Accordingly, MOGUL was conducted under stringent
security—secluded laboratories, code words, maximum security clearances, and strictest
enforcement of need-to-know rules. Nevertheless, while the nature of the project remained
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shrouded in secrecy, some of its operations obviously could not. The deployment of giant
trains of balloons—over thirty research balloons and experimental sensors strung together
and stretching more than 600 feet—could be neither disguised nor hidden from the public.
Moreover, operational necessity required that these balloons be launched during daylight
hours. It was therefore not surprising that these balloons were often mistaken for UFOs.
In fact, MOGUL recovery crews often listened to broadcasts of UFO reports to assist them
in their tracking operations. Additionally, the balloons were unsteerable, leading to such
amusing events as the one reported by the New York Times in which a secret MOGUL
balloon “floated blithely over the rooftops of Flatbush . . . causing general public
excitement . . . before it came to rest on top of a [Brooklyn] tavern.”? In another episode,
MoOGUL balloon recovery technicians directed a B—-17 bomber, which was tracking one
of the tests, to buzz and scare off a curious oil rig crew that was about to “capture” a
balloon train that had fallen near Roswell. The ruse worked. However, too much activity
was going on for the project to remain completely hidden. A MOGUL project officer later
noted, “It was like having an elephant in your backyard . . . and hoping no one would
notice.”® These occurrences were typical, leading the recovery crews to describe
themselves as Balloonatics, due to the predicaments in which the wandering balloons
sometimes placed them, but the information the balloons were attempting to obtain was
vital.

To attempt to limit unauthorized disclosure, the Air Force employed a security mechanism
known as compartmentation. Compartmentation controlled access to classified information
by dispersing portions of the research among several facilities and institutions. Each
participating entity received only enough information necessary to accomplish its assigned
tasks. In the case of MOGUL, only a small circle of Air Force officers received the
intimate details that linked together these unrelated research projects. The use of
compartmentation along with strict enforcement of the need to know enabled MOGUL to
remain a secret—despite its obvious security difficulties—and to remain unevaluated for
many years as the cause of the Roswell Incident.

The issue of compartmentation was significant because some UFO researchers assert that
the persons who recovered the MOGUL equipment, members of the 509th Bombardment
Group stationed at Roswell Army Airfield, should have been able to recognize the debris
collected at the crash site as that of a research balloon. Although members of the 509th
possessed high-level clearances, they were not privy to the existence of MOGUL,; their job
was to deliver nuclear weapons, not to detect them. The unusual combination of
experimental equipment did not encourage easy identification that undoubtedly left some
members of the 509th with unanswered questions. Some UFO enthusiasts have
manipulated these unanswered questions to support their flying-saucer recovery scenario,
while eagerly supplying unfounded explanations of extraterrestrial visitation and cosmic
conspiracy. Additionally, many claims of a flying saucer crash at Roswell rest on the
description of debris collected at the Foster ranch site. UFO researchers, including those

2. New York Times, “Balloon Staggers Down to Brooklyn Tavern, Hooks Itself to Roof and Upsets
Decorum,” Oct 1, 1948.

3. New York Times, “Wreckage of a ‘Spaceship’: Of This Earth (and U.S.),” Sep 18, 1994.



who are said to have known all about MOGUL, apparently did not compare the
descriptions of the-suspect debris with that of the components of a Project MOGUL
balloon train. MOGUL reports and documents that contain descriptions, illustrations, and
photographs have been publicly available for at least twenty years. Had the researchers
completed even a cursory comparison, they would have found that the materials were
suspiciously similar; detailed examination would have shown them to be one and the
same. In the final analysis, it appears these individuals have pursued the convenient red
herring provided by Roswell Army Airfield, while the real explanation lay just over the
Sacramento Mountains at the MOGUL launch site in Alamogordo.

This report explains the events that transpired in and near Roswell, New Mexico, in the
summer of 1947. It is based on written documentation and first-hand accounts of
participants, all of which are provided here in their entirety. While these answers are not
as titillating as tales of unearthly craft and creatures, it is a fascinating story nonetheless.

JAMES McANDREW, 1ST LT, USAFR
Declassification and Review Officer
SAF/AAZD




who are caid to have known all about MoGIN. annarentlv did not comnare the



DEPARTMENT OF THE AIR FORCE
WASHINGTON DC 20330-1000

OFFICE OF THE CECRETARY

JuL 27 1994
MEMORANDUM FOR THE SECRETARY OF THE AIR FORCE

FROM: SAF/AAZ
1720 Air Force Pentagon
Washington, DC 20330-1720

SUBJECT: Report of Air Force Research Regarding the "Roswell Incident"

Attached is a report prepared in support of a General Accounting Office (GAO) audit that
is seeking to identify information concerning the "Roswell Incident.”" The report documents the
considerable effort expended by numerous Air Force offices and personnel in this matter.

The Air Force efforts did not identify any indication that the "Roswell Incident" was any
type of extraterrestrial event or that the Air Force has engaged in a 47 year conspiracy or "cover-
up" of information relating to it. Therefore, it is assumed that pro-UFO groups will strongly
object to the attached report and denounce it as either shortsighted or a continuation of the
"cover-up" conspiracy. Nevertheless, the attached report is a good faith effort and the first time
any agency of the government has positively responded officially to the ever-escalating claims

surrounding the Roswell matter.
?
' . W eawre——
HARD L. WEAVER, Col, USAF
Dikector, Security and Special

Program Oversight
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REPORT OF AIR FORCE RESEARCH REGARDING
THE “ROSWELL INCIDENT”

EXECUTIVE SUMMARY

The “Roswell Incident” refers to an event that supposedly happened in July, 1947,
wherein the Army Air Forces (AAF) allegedly recovered remains of a crashed
“flying disc” near Roswell, New Mexico. In February, 1994, the General Account-
ing Office (GAO), acting on the request of a New Mexico Congressman, initiated
an audit to attempt to locate records of such an incident and to determine if
records regarding it were properly handled. Although the GAO effort was to look
at a number of government agencies, the apparent focus was on the United States
Air Force (USAF). SAF/AAZ, as the Central Point of Contact for the GAQ in this
matter, initiated a systematic search of current Air Force offices as well as
numerous archives and records centers that might help explain this matter.
Research revealed that the “Roswell Incident” was not even considered a UFO
event until the 1978-1980 time frame. Prior to that, the incident was dismissed
because the AAF originally identified the debris recovered as being that of a
weather balloon. Subsequently, various authors wrote a number of books claiming
that not only was debris from an alien spacecraft recovered, but also the bodies
of the craft’s alien occupants. These claims continue to evolve today and the Air
Force is now routinely accused of engaging in a “cover-up” of this supposed
event.

The research located no records at existing Air Force offices that indicated any
“cover-up” by the USAF or any indication of such a recovery. Consequently,
efforts were intensified by Air Force researchers at numerous locations where
records for the period in question were stored. The records reviewed did not
reveal any increase in operations, security, or any other activity in July, 1947, that
indicated any such unusual event may have occurred. Records were located and
thoroughly explored concerning a then-Top Secret balloon project, designed to
attempt to monitor Soviet nuclear tests, known as Project MOGUL. Additionally,
several surviving project personnel were located and interviewed, as was the only
surviving person who recovered debris from the original Roswell site in 1947 and
the former officer who initially identified the wreckage as a balloon. Comparison
of all information developed or obtained indicated that the material recovered
near Roswell was consistent with a balloon device and most likely from one of
the MOGUL balloons that had not been previously recovered. Air Force research
efforts did not disclose any records of the recovery of any “alien” bodies or
extraterrestrial materials.



INTRODUCTION

Air Force involvement in the alleged UFO-related incident popularly known as
the “Roswell Incident” began as the result of a January 14, 1994, Washington Post
article (Atch 1) which announced Congressman Steven Schiff’s intent to initiate
a GAO effort to resolve this controversial matter. Having previously been
involved in numerous Freedom of Information Act (FOIA) and Congressional
requests on “unusual aircraft,” to include Unidentified Flying Objects (UFOs), The
Director, Security and Special Program Oversight, Office of the Secretary of the
Air Force (SAF/AAZ), believed the Air Force would become involved in any
GAO effort involving this subject.

Thus, in late January, 1994, SAF/ AAZ directed its research/declassification team,
SAF/AAZD, to attempt to locate any official records relative to this matter. These
initial research efforts focused on records at the Air Force Historical Research
Agency (AFHRA), Maxwell Air Force Base (AFB), AL, the Air Force Safety
Agency (AFSA) at Kirtland AFB, NM, and the National Archives and Records
Administration (NARA).

On February 15, 1994, the GAO officially notified Secretary of Defense William
J. Perry that it was initiating an audit of the Department of Defense (DoD)
policies and procedures for acquiring, classifying, retaining, and disposing of
official government documents dealing with weather balloon, aircraft, and similar
crash incidents (Atch 2). This notification was subsequently passed to the
Department of Defense Inspector General who in turn officially notified the
Secretaries of the Services and other affected parties of the audit in a February 23,
1994, memo (Atch 3). This memorandum indicated that the “GAOQO is anxious to
respond to Representative Schiff’s request and to dispel any concerns that the
DoD is being unresponsive.” These were the first official US Government
documents that indicated that the purpose of the GAO was to review “crash
incidents involving weather balloons and unknown aircraft, such as UFOs and
foreign aircraft, and (2) the facts involving the reported crash of an UFO in 1949
[sic, 1947] at Roswell, New Mexico . . . [and an] alleged DoD cover-up.”

An entrance meeting of potentially concerned parties was held in the offices of
the DoD Inspector General on February 28, 1994. During this meeting it was
learned that, while the audit officially would be reviewing the records of a
number of DoD (and possibly other Executive Branch entities), the bulk of the
effort would be focused on Air Force records and systems. The audit was
officially given the GAO code 701034 and entitled “Records Management
Procedures Dealing With Weather Balloon, Unknown Aircraft, and Similar Crash
Incidents.” Although this official title appeared rather broad, there was no
misunderstanding that the real purpose was to attempt to locate records and/or
information on the “Roswell Incident.” This incident, explained later in more
detail, generally dealt with the claim that in July of 1947, the US Army Air Forces
(USAAF) recovered a flying saucer and /or its alien occupants which supposedly
crashed near Roswell, New Mexico. When the USAAF ultimately became the

10



USAF in September, 1947, the USAF inherited equipment, personnel, records,
policies, and procedures from the AAF. In this particular case, the Air Force also
inherited the allegation that it had “covered up” the “Roswell Incident” and has
continued to do so for the next 47 years.

Within the Air Force, the Office of the Administrative Assistant to the Secretary
of the Air Force (SAF/AA) is responsible both for information management
procedures (SAF/AAI) and security policy and oversight (SAF/ AAZ). Because of
this organization, SAF/AA was the logical entity to assist the GAO in its audit,
and SAF/AAZ was officially named as the Central Point of Contact for this
endeavor (Atch 4). Subsequently, the then—-Administrative Assistant, Mr. Robert
J. McCormick, issued a tasking memorandum dated March 1, 1994 (Atch 5), to a
number of current Air Staff and Secretariat offices that might possibly have
records related to such an incident if, indeed, something had actually occurred.
This search for records was purposely limited to Air Force records and systems
since:

(a) The Air Force had no authority to compel other agencies to review their.
records;

(b) The Air Force would have no way to monitor the completeness of their
efforts if they did; and

(c) the overall effort was the task and responsibility of the GAO—not the Air
Force.

During the in-briefing process with GAO, it was learned that this audit was,
indeed, generated at the specific request of Congressman Steven Schiff of New
Mexico. Earlier, Congressman Schiff had written to the Department of Defense
Legislative Liaison Office for information on the “Roswell Incident” and had been
advised that it was part of the former UFO “Project Bluebook” that had previ-
ously been turned over to NARA by the Air Force. Congressman Schiff subse-
quently learned from NARA that, although they did, indeed, have the “Bluebook”
materials, the “Roswell Incident” was not part of that report. Congressman Schiff,
apparently perceiving that he had been “stonewalled” by the DoD, then generated
the request for the aforementioned audit.

It is within this context that the following research and assistance efforts were
conducted in support of the GAO. This report is intended to stand as the final
official Air Force response regarding this matter.

THE “ROSWELL INCIDENT”—WHAT WAS ORIGINALLY REPORTED IN 1947

The modemn preoccupation with what ultimately came to be called Unidentified
Flying Objects (UFOs) actually began in June, 1947. Although some pro-UFO
researchers argue that sightings of UFOs go back to Biblical times, most research-
ers will not dispute that anything in UFO history can compare with the phenome-
non that began in 1947. What was later characterized as “the UFO Wave of 1947”
began with 16 alleged sightings that occurred between May 17 and July 12, 1947
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(although some researchers claim there were as many as 800 sightings during that
period). Interestingly, the “Roswell Incident” was not considered one of these
1947 events until the 1978-1980 time frame. There is no dispute, however, that
something happened near Roswell in July, 1947, since it was reported in a number
of contemporary newspaper articles, the most famous of which were the July 8
and July 9 editions of the Roswell Daily Record. The July 8 edition reported “RAAF
Captures Flying Saucer On Ranch In Roswell Region,” while the next day’s
edition reported, “Ramey Empties Roswell Saucer” and “Harassed Rancher Who
Located ‘Saucer’ Sorry He Told About It.”

The first story reported that the Intelligence Officer of the 509th Bomb Group,
stationed at Roswell Army Air Field, Major Jesse A. Marcel, had recovered a
“flying disc” from the range lands of an unidentified rancher in the vicinity of
Roswell and that the disc had been “flown to higher headquarters.” That same
story also reported that a Roswell couple claimed to have seen a large unidenti-
fied object fly by their home on July 2, 1947.

The July 9 edition of the paper noted that Brigadier General Roger Ramey,
Commander of the Eighth Air Force at Forth Worth, Texas, stated that upon
examination the debris recovered by Marcel was determined to be a weather
balloon. The wreckage was described as a “. . . bundle of tinfoil, broken wood
beams, and rubber remnants of a balloon. . . .” The additional story of the
“harassed rancher” identified him as W.W. Brazel of Lincoln County, New
Mexico. He claimed that he and his son, Vernon, found the material on June 14,
1947, when they “came upon a large area of bright wreckage made up of rubber
strips, tinfoil, a rather tough paper, and sticks.” He picked up some of the debris
on July 4 and “. . . the next day he first heard about the flying discs and won-
dered if what he had found might have been the remnants of one of these.”
Brazel subsequently went to Roswell on July 7 and contacted the Sheriff, who
apparently notified Major Marcel. Major Marcel and “a man in plain clothes” then
accompanied Brazel home to pick up the rest of the pieces. The article further
related that Brazel thought that the material:

.. . might have been as large as a table top. The balloon which held
it up, if that is how it worked, must have been about 12 feet long,
he felt, measuring the distance by the size of the room in which he
sat. The rubber was smoky gray in color and scattered over an area
about 200 yards in diameter. When the debris was gathered up the
tinfoil, paper, tape, and sticks made a bundle about three feet long
and 7 or 8 inches thick, while the rubber made a bundle about 18
or 20 inches long and about 8 inches thick. In all, he estimated, the
entire lot would have weighed maybe five pounds. There was no
sign of any metal in the area which might have been used for an
engine and no sign of any propellers of any kind. Although at least
one paper fin had been glued onto some of the tinfoil. There were
no words to be found anywhere on the instrument although there
were letters on some of the parts. Considerable scotch tape and
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some tape with flowers printed upon it had been used in the
construction. No string or wire were to be found but there were
some eyelets in the paper to indicate that some sort of attachment
may have been used. Brazel said that he had previously found two
weather balloons on the ranch, but that what he found this time did
not in any way resemble either of these.

EVOLUTION OF THE EVENT FROM 1947 TO THE PRESENT

General Ramey’s press conference and rancher Brazel’s statement effectively
ended this as a UFO-related matter until 1978, although some UFO researchers
argue that there were several obtuse references to it in 1950’s-era literature.
Roswell, for example, is not referred to in the official USAF investigation of UFOs
reported in Project Bluebook or its predecessors, Project Sign and Project Grudge,
which ran from 1948-1969 (which Congressman Schiff subsequently learned when
he made his original inquiry).

In 1978, an article appeared in a tabloid newspaper, the National Enquirer, which
reported the former intelligence officer, Marcel, claimed that he had recovered
UFO debris near Roswell in 1947. Also in 1978, a UFO researcher, Stanton
Friedman, met with Marcel and began investigating the claims that the material
Marcel handled was from a crashed UFO. Similarly, two authors, William L.
Moore and Charles Berlitz, also engaged in research which led them to publish
a book, The Roswell Incident, in 1980. In this book they reported they interviewed
a number of persons who claimed to have been present at Roswell in 1947 and
professed to be either firsthand or secondhand witnesses to strange events that
supposedly occurred. Since 1978-1980, other UFO researchers, most notably
Donald Schmitt and Kevin Randle, claim to have located and interviewed even
more persons with supposed knowledge of unusual happenings at Roswell. These
included both civilian and former military persons.

Additionally, the Robert Stack-hosted television show “Unsolved Mysteries”
devoted a large portion of one show to a “re-creation” of the supposed Roswell
events. Numerous other television shows have done likewise, particularly during
the last several years, and a made-for-TV movie on the subject is due to be
released this summer. The overall thrust of these articles, books, and shows is that
the “Roswell Incident” was actually the crash of a craft from another world, the
US Government recovered it, and has been “covering up” this fact from the
American public since 1947, using a combination of disinformation, ridicule, and
threats of bodily harm, to do so. Generally, the USAF bears the brunt of these
accusations.

From the rather benign description of the “event” and the recovery of some
material as described in the original newspaper accounts, the “Roswell Incident”
has since grown to mythical (if not mystical) proportions in the eyes and minds
of some researchers, portions of the media and at least part of the American
public. There are also now several major variations of the “Roswell story.” For
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example, it was originally reported that there was only recovery of debris from
one site. This has since grown from a minimal amount of debris recovered from
a small area to airplane loads of debris from multiple huge “debris fields.”
Likewise, the relatively simple description of sticks, paper, tape and tinfoil has
since grown to exotic metals with hieroglyphics and fiber optic-like materials.
Most versions now claim that there were two crash sites where debris was
recovered, and at the second site, alleged bodies of extraterrestrial aliens were
supposedly retrieved. The number of these “alien bodies” recovered also varied.
These claims are further complicated by the fact that UFO researchers are not in
agreement among themselves as to exactly where these recovery sites were
located or even the dates of the alleged crash(es). Consistently, however, the AAF
was accused of securing these sites, recovering all the material therefrom, keeping
locals away, and returning the recovered wreckage (and bodies) to Roswell under
extremely tight security for further processing and later exploitation.

Once back at Roswell Army Air Field, it is generally alleged that special measures
were taken to notify higher headquarters and arrangements made to have
recovered materials shipped to other locations for analysis. These locations
include Fort Worth, Texas, the home of the Eighth Air Force Headquarters;
possibly Sandia Base (now Kirtland AFB), New Mexico; possibly Andrews Army
Air Field, Maryland; and always to Wright Field, now known as Wright-Patterson
AFB, Ohio. The latter location was the home of “T-2” which later became known
as the Air Technical Intelligence Center (ATIC) and the Air Materiel Command
(AMC), and would, in fact, be a logical location to study unknown materials from
whatever origin. Most of the Roswell stories that contain the recovery of alien
bodies also show them being shipped to Wright Field. Once the material and
bodies were dispersed for further analysis and/or exploitation, the government
in general, and the Army Air Forces in particular, engaged in covering up all
information relating to the alleged crash and recovery, including the use of
security oaths to military persons and the use of coercion (including alleged death
threats) to others. This, as theorized by some UFO researchers, has allowed the
government to keep the fact that there is intelligent extraterrestrial life from the
American public for 47 years. It also supposedly allowed the US Government to
exploit recovered extraterrestrial materials by reverse engineering them, ultimately
providing such things as fiber optic and stealth technology. The “death threats,”
oaths, and other forms of coercion alleged to have been meted out by the AAF
personnel to keep people from talking have apparently not been very effective,
as several hundred people are claimed to have come forward (without harm) with
some knowledge of the “Roswell Incident” during interviews with nongovern-
ment researchers and the media.

Adding some measure of credibility to the claims that have arisen since 1978 is
the apparent depth of research of some of the authors and the extent of their
efforts. Their claims are lessened somewhat, however, by the fact that almost all
their information came from verbal reports many years after the alleged incident
occurred. Many of the persons interviewed were, in fact, stationed at, or lived
near Roswell during the time in question, and a number of them claim military
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service. Most, however, related their stories in their older years, well after the fact.
In other cases, the information provided is second or thirdhand, having been
passed through a friend or relative after the principal had died. What is uniquely
lacking in the entire exploration and exploitation of the “Roswell Incident” is
official positive documentary or physical evidence of any kind that supports the
claims of those who allege that something unusual happened. Conversely, there
has never been any previous documentary evidence produced by those who
would debunk the incident to show that something did not happen; although
logic dictates that bureaucracies do not spend time documenting nonevents.

SEARCH STRATEGY AND METHODOLOGY

To insure senior Air Force leadership that there were no hidden or overlooked
files that might relate to the “Roswell Incident,” and to provide the GAO with the
best and most complete information available, SAF/ AAZ constructed a strategy
based on direct tasking from the Office of the Secretary, to elicit information from
those functional offices and organizations where such information might logically
be contained. This included directing searches at current offices where special or
unusual projects might be carried out, as well as historical organizations, archives,
and records centers over which the Air Force exerted some degree of control.
Researchers did not, however, go to the US Army to review historical records in
areas such as missile launches from White Sands, or to the Department of Energy
to determine if its forerunner, the Atomic Energy Commission, had any records
of nuclear-related incidents that might have occurred at or near Roswell in 1947.
To do so would have encroached on GAO’s charter in this matter. What Air Force
researchers did do, however, was to search for records still under Air Force
control pertaining to these subject areas.

In order to determine parameters for the most productive search of records, a
review was first conducted of the major works regarding the “Roswell Incident”
available in the popular literature. These works included: The Roswell Incident
(1980) by William Moore and Charles Berlitz; “Crashed Saucers: Evidence in
Search of Proof” (1985) by Moore; The UFO Crash at Roswell (1991) by Kevin
Randle and Donald Schmitt; The Truth About the UFO Crash at Roswell (1994), also
by Randle and Schmitt; The Roswell Report: A Historical Perspective (1991), George
M. Eberhart, editor; “The Roswell Events” (1993) compiled by Fred Whiting; Crash
at Corona (1992) by Stanton T. Friedman and Don Berliner; and numerous other
articles written by a combination of the above and other researchers. Collectively,
the above represent the “pro” UFO writers who allege that the government is
engaged in a conspiracy. There are no specific books written entirely on the theme
that nothing happened at Roswell. However, Curtis Peebles in Watch the Skies!
(1994) discussed the development of the UFO story and growth of subsequent
claims as a phenomenon. There has also been serious research as well as a
number of detailed articles written by so-called “debunkers” of Roswell and other
incidents, most notably Philip J. Klass, who writes The Skeptic’s UFO Newsletter,
and Robert Todd, a private researcher. The concerns and claims of all the above
authors and others were considered in conducting the USAF records search.
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It was also decided, particularly after a review of the above popular literature,
that no specific attempt would be made to try to refute, point by point, the
numerous claims made in the various publications. Many of these claims appear
to be hearsay, undocumented, taken out of context, self-serving, or otherwise
dubious. Additionally, many of the above authors are not even in agreement over
various claims. Most notable of the confusing and now ever-changing claims is
the controversy over the date(s) of the alleged incident, the exact location(s) of the
purported debris, and the extent of the wreckage. Such discrepancies in claims
made the search much more difficult by greatly expanding the volume of records
that had to be searched.

An example of trying to deal with questionable claims is illustrated by the
following example: One of the popular books mentioned that was reviewed
claimed that the writers had submitted the names and serial numbers of “over
two dozen” personnel stationed at Roswell in July, 1947, to the Veterans Adminis-
tration and the Defense Department to confirm their military service. They then
listed eleven of these persons by name and asked the question: “Why does neither
the Defense Department nor the Veteran’s Administration have records of any of
these men when we can document that each served at Roswell Army Air Field.”
That claim sounded serious so SAF/AAZD was tasked to check these eleven
names in the Personnel Records Center in St. Louis. Using only the names (since
the authors did not list the serial numbers) the researcher quickly found records
readily identifiable with eight of these persons. The other three had such common
names that there could have been multiple possibilities. Interestingly, one of the
listed “missing” persons had a casualty report in his records reflecting that he
died in 1951, while the writers claimed to have interviewed him (or a person of
the exact same name) in 1990.

While the historical document search was in progress, it was decided to attempt
to locate and interview several persons identified as still living who could
possibly answer questions generated by the research. This had never been
officially done before, although most of the persons contacted reported that they
had also been contacted in the past by some of the listed authors or other private
researchers. In order to counter possible future arguments that the persons
interviewed were still “covering up” material because of prior security oaths, the
interviewees were provided with authorization from either the Secretary of the
Air Force or the Senior Security Official of the Air Force that would officially
allow discussion of classified information, if applicable, or free them from any
prior restriction in discussing the matter, if such existed. Again, the focus was on
interviewing persons that could address specific issues raised by research and no
consideration was given to try and locate every alleged witness claimed to have
been contacted by the various authors. For example, one of the interviewees
thought vital to obtain an official signed, sworn statement from was Sheridan
Cavitt, Lt Col, USAF (Retired), who is the last living member of the three persons
universally acknowledged to have recovered material from the Foster Ranch.
Others were also interviewed as information developed (discussed in detail later).
Additionally, in some cases survivors of deceased persons were also contacted in
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an attempt to locate various records thought to have been in the custody of the
deceased.

Even though Air Force research originally started in January, 1994, the first official
Air Force-wide tasking was directed by the March 1, 1994, memorandum from
SAF/AA (Atch 5) and was addressed to those current Air Staff elements that
would be the likely repository for any records, particularly if there was anything
of an extraordinary nature involved. This meant that the search was not limited
to unclassified materials, but also would include records of the highest classifica-
tion and compartmentation.

The specific Air Staff/Secretariat offices queried included the following:

(a) SAF/AAI, Directorate of Information Management

(b) SAF/AQL, Directorate of Electronics and Special Programs

(c) AF/SE, Air Force Safety

(d) AF/HO, Air Force Historian

(e) AF/IN, Air Force Intelligence [including the Air Force Intelligence Agency
(AFIA) and the National Air Intelligence Center (NAIC)]

(f) AF/XOW, Directorate of Weather

(g) [added later] The Air Force Office of Special Investigations (AFOSI)

In addition to the above Air Staff and Secretariat offices, SAF/AAZ also reviewed
appropriate classified records for any tie-in to this matter. With regards to highly
classified records, it should be noted that any programs that employ enhanced
security measures or controls are known as a Special Access Programs (SAPs).
The authority for such programs comes from Executive Order 12356 and flows
from the Department of Defense to the Services via DoD Directive 5205.7. These
programs are implemented in the Air Force by Policy Directive 16-7 and Air
Force Instruction 16-701. These directives contain detailed requirements for
controlling and reporting, in a very strict manner, all SAPs. This includes a report
from the Secretary of the Air Force to the Secretary of Defense (and ultimately to
Congress) on all SAPs submitted for approval, and a certification that there are
no “SAP-like” programs being operated. These reporting requirements are
stipulated in public law.

It followed that if the Air Force had recovered some type of extraterrestrial
spacecraft and/or bodies and was exploiting this for scientific and technology
purposes, then such a program would be operated as a Special Access Program
(SAP). SAF/AAZ, the Central Office for all Air Force SAPs, has knowledge of,
and security oversight over, all SAPs. SAF/AAZ categorically stated that no such
SAP or SAPs exist that pertain to extraterrestrial spacecraft/aliens.

Likewise, the Secretary of the Air Force and the Chief of Staff, who head the
Special Program Oversight Committee which oversees all sensitive programs in
the Air Force, had no knowledge of the existence of any such program involving,
or relating to, the events at Roswell or the alleged technology that supposedly
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resulted therefrom. Besides the obvious irregularity and illegality of keeping such
information from the most senior Air Force officials, it would also be illogical,
since these officials are responsible for obtaining funding for operations, research,
development, and security. Without funding, such a program, operation, or
organization could not exist. Even to keep such a fact “covered-up” in some sort
of passive “caretaker status” would involve money. More importantly, it would
involve people and create paperwork.

The aforementioned March 1, 1994, SAF/ AA tasking generated negative responses
(Atchs 6-12) from all recipients; i.e., all offices reported that they had no informa-
tion that would explain the incident. Consequently, these negative responses led
to an increase in the already ongoing historical research at records centers and
archives.

The extensive archival and records center search was systematically carried out
by the SAF/AAZD Declassification Review Team. This team is composed entirely
of Air Force Reserve personnel who have extensive training and experience in
large scale review of records. (Previous efforts include the Southeast Asia
Declassification Review, declassification of POW /MIA records, and the review of
the Gulf War Air Power Survey records.) The team members all had the requisite
security clearances for classified information and had the authority of the
Secretary of the Air Force to declassify any classified record they found that might
be related to Roswell. SAF/AAZD conducted reviews at a number of locations,
including the National Archives in Washington, DC; the National Personnel
Records Center, St. Louis, MO; the National Archives, Suitland MD; the National
Records Center, Suitland, MD; Naval Research Laboratory, Washington, DC;
Federal Records Center, Ft Worth, TX; the INSCOM Archives, Fort Meade, MD;
National Air and Space Museum, Washington, DC; Air Force Historical Research
Agency, Maxwell AFB, AL; Center for Air Force History, Bolling AFB, DC;
Phillips Laboratory, Hanscom AFB, MA and Kirtland AFB, NM; Rome Laboratory,
Griffiss AFB, NY; and the Library of Congress, Washington, DC.

A listing of the specific record areas searched is appended as Atch 13. The areas
included all those subject areas logically believed to possibly contain any
reference to activities at Roswell Army Air Field during the period of time in
question. It is anticipated that detractors from this effort will complain that “they
did not search record group x, box y, or reel z, etc.; that’s where the real records
are!” Such complaints are unavoidable and there is no possible way that the
millions of records under Air Force control could be searched page by page. The
team endeavored to make logical searches in those places where records would
likely be found. They were assisted in this task by archivists, historians, and
records management specialists, including experienced persons who have
continually worked in Army and Air Force records systems since 1943. The team
also searched some record areas that were recommended by serious private
researchers such as Robert Todd, who had independently obtained almost
encyclopedic knowledge of the complexities of Air Force records systems,
particularly those related to this subject area.
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Not surprisingly, the research team found the usual number of problems in many
of the records centers (particularly St. Louis) with misfiling, lost or misplaced
documents, mismarking of documents, or the breaking up of record groups over
the years and refiling in different systems. This included, for example, a small
amount of missing “decimal files” from the 509th Bomb Group at Roswell that
covered the years 1945-1949, that were marked on the index as “destroyed.” The
researchers noted that there was no pattern to any anomalies found and that most
discrepancies were minor and consistent with what they had found in the past on
similar projects.

WHAT THE ROSWELL INCIDENT WAS NOT

Before discussing specific positive results that these efforts revealed, it is first
appropriate to discuss those things, as indicated by information available to the
Air Force, that the “Roswell Incident” was not:

An Airplane Crash

Of all the things that are documented and tracked within the Air Force, among
the most detailed and scrupulous are airplane crashes. In fact, records of air
crashes go back to the first years of military flight. Safety records and reports are
available for all crashes that involved serious damage, injury, death, or a
combination of these factors. These records also include incidents involving
experimental or classified aircraft. USAF records showed that between June 24,
1947, and July 28, 1947, there were five crashes in New Mexico alone, involving
A-26C, P-51N, C-82A, P-80A, and PQ-14B aircraft; however, none of these
occurred on the date(s) in question nor in the area(s) in question.

One of the additional areas specifically set forth by GAO in its efforts was to deal
with how the Air Force (and others) specifically documented “. . . weather balloon
.. . and other crash incidents.” In this area, the search efforts revealed that there
are no 4ir safety records pertaining to weather balloon crashes (all weather
balloons “crash” sooner or later); however, there are provisions for generating
reports of “crashes” as ground safety incidents in the unlikely chance that a
balloon injures someone or causes damage. Such records are only maintained for
five years.

A Missile Crash

A crashed or errant missile, usually described as a captured German V-2 or one
of its variants, is sometimes set forth as a possible explanation for the debris
recovered near Roswell. Since much of this testing done at nearby White Sands
was secret at the time, it would be logical to assume that the government would
handle any missile mishap under tight security, particularly if the mishap
occurred on private land. From the records reviewed by the Air Force, however,
there was nothing located to suggest that this was the case. Although the bulk of
remaining testing records are under the control of the US Army, the subject has
also been very well documented over the years within Air Force records. There
would be no reason to keep such information classified today. The USAF found
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no indicators or even hints that a missile was involved in this matter.

A Nuclear Accident

" One of the areas considered was that whatever happened near Roswell may have
involved nuclear weapons. This was a logical area of concern since the 509th
Bomb Group was the only military unit in the world at the time that had access
to nuclear weapons. Again, reviews of available records gave no indication that
this was the case. A number of records still classified Top Secret and Secret—
Restricted Data having to do with nuclear weapons were located in the Federal
Records Center in St. Louis, MO. These records, which pertained to the 509th, had
nothing to do with any activities that could have been misinterpreted as the
“Roswell Incident.” Also, any records of a nuclear-related incident would have
been inherited by the Department of Energy (DOE), and, had one occurred, it is
likely DOE would have publicly reported it as part of its recent declassification
and public release efforts. There were no ancillary records in Air Force files to
indicate the potential existence of such records within DOE channels, however.

An Extraterrestrial Craft

The Air Force research found absolutely no indication that what happened near
Roswell in 1947, involved any type of extraterrestrial spacecraft. This, of course,
is the crux of this entire matter. “Pro-UFO” persons who obtain a copy of this
report, at this point, most probably begin the “cover-up is still on” claims.
Nevertheless, the research indicated absolutely no evidence of any kind that a
spaceship crashed near Roswell or that any alien occupants were recovered
therefrom, in some secret military operation or otherwise. This does not mean,
however, that the early Air Force was not concerned about UFOs. However, in
the early days, “UFO” meant Unidentified Flying Object, which literally translated
as some object in the air that was not readily identifiable. It did not mean, as the
term has evolved in today’s language, to equate to alien spaceships. Records from
the period reviewed by Air Force researchers, as well as those cited by the
authors mentioned before, do indicate that the USAF was seriously concerned
about the inability to adequately identify unknown flying objects reported in
American airspace. All the records, however, indicated that the focus of concern
was not on aliens, hostile or otherwise, but on the Soviet Union. Many documents
from that period speak to the possibility of developmental secret Soviet aircraft
overflying US airspace. This, of course, was of major concern to the fledgling
USAF, whose job it was to protect these same skies.

The research revealed only one official AAF document that indicated that there
was any activity of any type that pertained to UFOs and Roswell in July, 1947.
This was a small section of the July Historical Report for the 509th Bomb Group
and Roswell Army Air Field that stated: “The Office of Public Information was
quite busy during the month answering inquiries on the ‘flying disc,” which was
reported to be in possession of the 509th Bomb Group. The object turned out to
be a radar tracking balloon” (included with Atch 11). Additionally, this history
showed that the 509th Commander, Colonel Blanchard, went on leave on July 8,
1947, which would be a somewhat unusual maneuver for a person involved in
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the supposed first ever recovery of extraterrestrial materials. (Detractors claim
Blanchard did this as a ploy to elude the press and go to the scene to direct the
recovery operations.) The history and the morning reports also showed that the
subsequent activities at Roswell during the month were mostly mundane and not
indicative of any unusual high-level activity, expenditure of manpower, resources
or security.

Likewise, the researchers found no indication of heightened activity anywhere
else in the military hierarchy in the July, 1947, message traffic or orders (to
include classified traffic). There were rio indications and warnings, notice of alerts,
or a higher tempo of operational activity reported that would be logically
generated if an alien craft, whose intentions were unknown, entered US territory.
To believe that such operational and high-level security activity could be
conducted solely by relying on unsecured telecommunications or personal contact
without creating any records of such activity certainly stretches the imagination
of those who have served in the military who know that paperwork of some kind
is necessary to accomplish even emergency, highly classified, or sensitive tasks.

An example of activity sometimes cited by pro-UFO writers to illustrate the point
that something unusual was going on was the travel of Lt Gen Nathan Twining,
Commander of the Air Materiel Command, to New Mexico in July, 1947.
Actually, records were located indicating that Twining went to the Bomb
Commanders’ Course on July 8, along with a number of other general officers,
and requested orders to do so a month before, on June 5, 1947 (Atch 14).

Similarly, it has also been alleged that General Hoyt Vandenberg, Deputy Chief
of Staff at the time, had been involved directing activity regarding events at
Roswell. Activity reports (Atch 15), located in General Vandenberg’s personal
papers stored in the Library of Congress, did indicate that on July 7, he was busy
with a “flying disc” incident; however this particular incident involved Ellington
Field, Texas and the Spokane (Washington) Depot. After much discussion and
information gathering on this incident, it was learned to be a hoax. There is no
similar mention of his personal interest or involvement in Roswell events except
in the newspapers.

The above are but two small examples that indicate that if some event happened
that was one of the “watershed happenings” in human history, the US military
certainly reacted in an unconcerned and cavalier manner. In an actual case, the
military would have had to order thousands of soldiers and airman, not only at
Roswell but throughout the US, to act nonchalantly, pretend to conduct and
report business as usual, and generate absolutely no paperwork of a suspicious
nature, while simultaneously anticipating that twenty years or more into the
future people would have available a comprehensive Freedom of Information Act
that would give them great leeway to review and explore government documents.
The records indicate that none of this happened (or if it did, it was controlled by
a security system so efficient and tight that no one, US or otherwise, has been
able to duplicate it since. If such a system had been in effect at the time, it would
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have also been used to protect our atomic secrets from the Soviets, which history
has showed obviously was not the case). The records reviewed confirmed that no
such sophisticated and efficient security system existed.

WHAT THE “ROSWELL INCIDENT” WAS

As previously discussed, what was originally reported to have been recovered
was a balloon of some sort, usually described as a “weather balloon,” although
the majority of the wreckage that was ultimately displayed by General Ramey
and Major Marcel in the famous photos (Atch 16) in Fort Worth was that of a
radar target normally suspended from balloons. This radar target, discussed in
more detail later, was certainly consistent with the description of July 9 newspa-
per article which discussed “tinfoil, paper, tape, and sticks.” Additionally, the
description of the “flying disc” was consistent with a document routinely used
by most pro-UFO writers to indicate a conspiracy in progress—the telegram from
the Dallas FBI office of July 8, 1947. This document quoted in part states: “. . . The
disc is hexagonal in shape and was suspended from a balloon by a cable, which
balloon was approximately twenty feet in diameter. . . . the object found resem-
bles a high altitude weather balloon with a radar reflector. . . . disc and balloon
being transported . . . .”

Similarly, while conducting the popular literature review, one of the documents
reviewed was a paper entitled “The Roswell Events” edited by Fred Whiting and
sponsored by the Fund for UFO Research (FUFOR). Although it was not the
original intention to comment on what commercial authors interpreted or claimed
that other persons supposedly said, this particular document was different
because it contained actual copies of apparently authentic sworn affidavits
received from a number of persons who claimed to have some knowledge of the
Roswell event. Although many of the persons who provided these affidavits to
the FUFOR researchers also expressed opinions that they thought there was
something extraterrestrial about this incident, a number of them actually
described materials that sounded suspiciously like wreckage from balloons. These
included the following;:

Jesse A. Marcel, MD (son of the late Major Jesse Marcel; 11 years old at the time
of the incident). Affidavit dated May 6, 1991. “. . . There were three categories of
debris: a thick, foil like metallic gray substance; a brittle, brownish-black plastic-
like material, like Bakelite; and there were fragments of what appeared to be I-
beams. On the inner surface of the I-beam, there appeared to be a type of writing.
This writing was a purple-violet hue, and it had an embossed appearance. The
figures were composed of curved, geometric shapes. It had no resemblance to
Russian, Japanese or any other foreign language. It resembled hieroglyphics, but
it had no animal-like characters. . . .”

Loretta Proctor (former neighbor of rancher W.W. Brazel). Affidavit dated May

5,1991. “. . . Brazel came to my ranch and showed my husband and me a piece
of material he said came from a large pile of debris on the property he managed.
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The piece he brought was brown in color, similar to plastic . . . . ‘Mac’ said the
other material on the property looked like aluminum foil. It was very flexible and
wouldn’t crush or burn. There was also something he described as tape which
had printing on it. The color of the printing was a kind of purple . .. .”

Bessie Brazel Schreiber (daughter of W.W. Brazel; 14 years old at the time of the
incident). Affidavit dated September 22, 1993. “. . . The debris looked like pieces
of a large balloon which had burst. The pieces were small, the largest I remember
measuring about the same as the diameter of a basketball. Most of it was a kind
of double-sided material, foil-like on one side and rubber-like on the other. Both
sides were grayish silver in color, the foil more silvery than the rubber. Sticks, like
kite sticks, were attached to some of the pieces with a whitish tape. The tape was
about two or three inches wide and had flower-like designs on it. The ‘flowers’
were faint, a variety of pastel colors, and reminded me of Japanese paintings in
which the flowers are not all connected. I do not recall any other types of material
or markings, nor do I remember seeing gouges in the ground or any other signs
that anything may have hit the ground hard. The foil-rubber material could not
be torn like ordinary aluminum foil can be torn...”

Sally Strickland Tadolini (neighbor of W.W. Brazel; nine years old in 1947).
Affidavit dated September 27, 1993. “. . . What Bill showed us was a piece of
what I still think as fabric. It was something like aluminum foil, something like
satin, something like well-tanned leather in its toughness, yet was not precisely
like any one of those materials. ...It was about the thickness of very fine kidskin
glove leather and a dull metallic grayish silver, one side slightly darker than the
other. I do not remember it having any design or embossing on it . . . .”

Robert R. Porter (B-29 flight Engineer stationed at Roswell in 1947). Affidavit
dated June 7, 1991. “. . . On this occasion, I was a member of the crew which flew
parts of what we were told was a flying saucer to Fort Worth. The people on
board included...and Maj Jesse Marcel. Capt. William E. Anderson said it was
from a flying saucer. After we arrived, the material was transferred to a B-25. I
was told they were going to Wright Field in Dayton, Ohio. I was involved in
loading the B-29 with the material, which was wrapped in packages with
wrapping paper. One of the pieces was triangle-shaped, about 2 1/2 feet across
the bottom. The rest were in small packages, about the size of a shoe box. The
brown paper was held with tape. The material was extremely lightweight. When
I picked it up, it was just like picking up an empty package. We loaded the
triangle shaped package and three shoe box-sized packages into the plane. All of
the packages could have fit into the trunk of a car. . . . When we came back from
lunch, they told us they had transferred the material to a B-25. They told us the
material was a weather balloon, but I'm certain it wasn’t a weather balloon. . . .”

In addition to those persons above still living who claim to have seen or exam-
ined the original material found on the Brazel Ranch, there is one additional
person who was universally acknowledged to have been involved in its recovery,
Sheridan Cavitt, Lt Col, USAF (Ret). Cavitt is credited in all claims of having
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accompanied Major Marcel to the ranch to recover the debris, sometimes along
with his Counter Intelligence Corps (CIC) subordinate, Lewis Rickett, who, like
Marcel, is deceased. Although there does not appear to be much dispute that
Cavitt was involved in the material recovery, other claims about him prevail in
the popular literature. He is sometimes portrayed as a closed-mouth (or some-
times even sinister) conspirator who was one of the early individuals who kept
the “secret of Roswell” from getting out. Other things about him have been
alleged, including the claim that he wrote a report of the incident at the time that
has never surfaced.

Since Lt Col Cavitt, who had firsthand knowledge, was still alive, a decision was
made to interview him and get a signed sworn statement from him about his
version of the events. Prior to the interview, the Secretary of the Air Force
provided him with a written authorization and waiver to discuss classified
information with the interviewer and release him from any security oath he may
have taken. Subsequently, Cavitt was interviewed on May 24, 1994, at his home.
Cavitt provided a signed, sworn statement (Atch 17) of his recollections in this
matter. He also consented to having the interview tape-recorded. A transcript of
that recording is at Atch 18. In this interview, Cavitt related that he had been
contacted on numerous occasions by UFO researchers and had willingly talked
with many of them; however, he felt that he had oftentimes been misrepresented
or had his comments taken out of context so that their true meaning was changed.
He stated unequivocally, however, that the material he recovered consisted of a
reflective sort of material like aluminum foil, and some thin, bamboo-like sticks.
He thought at the time, and continued to do so today, that what he found was
a weather balloon and has told other private researchers that. He also remem-
bered finding a small “black box” type of instrument, which he thought at the
time was probably a radiosonde. Lt Col Cavitt also reviewed the famous
Ramey /Marcel photographs (Atch 16) of the wreckage taken to Fort Worth (often
claimed by UFO researchers to have been switched and the remnants of a balloon
substituted for it), and he identified the materials depicted in those photos as
consistent with the materials that he recovered from the ranch. Lt Col Cavitt also
stated that he had never taken any oath or signed any agreement not to talk
about this incident and had never been threatened by anyone in the government
because of it. He did not even know the “incident” was claimed to be anything
unusual until he was interviewed in the early 1980’s.

Similarly, Irving Newton, Major, USAF (Ret), was located and interviewed.
Newton was a weather officer assigned to Fort Worth, who was on duty when
the Roswell debris was sent there in July, 1947. He was told that he was to report
to General Ramey’s office to view the material. In a signed, sworn statement
(Atch 30) Newton related that “. . . I walked into the General’s office where this
supposed flying saucer was lying all over the floor. As soon as I saw it, I giggled
and asked if that was the flying saucer . . . . I told them that this was a balloon
and a RAWIN target. . . .” Newton also stated that “. . . while I was examining
the debris, Major Marcel was picking up pieces of the target sticks and trying to
convince me that some notations on the sticks were alien writings. There were
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figures on the sticks, lavender or pink in color, appeared to be weather faded
markings, with no rhyme or reason [sic]. He did not convince me that these were
alien writings.” Newton concluded his statement by relating that “. . . During the
ensuing years I have been interviewed by many authors, I have been quoted and
misquoted. The facts remain as indicated above. I was not influenced during the
original interview, nor today, to provide anything but what I know to be true,
that is, the material I saw in General Ramey’s office was the remains of a balloon
and a RAWIN target.”

Balloon Research

The original tasking from GAO noted that the search for information included
“weather balloons.” Comments about balloons and safety reports have already
been made; however the SAF/AAZ research efforts also focused on reviewing
historical records involving balloons, since, among other reasons, that was what
was officially claimed by the AAF to have been found and recovered in 1947.

As early as February 28, 1994, the AAZD research team found references to
balloon tests taking place at Alamogordo Army Air Field (now Holloman AFB)
and White Sands during June and July 1947, testing “constant level balloons” and
a New York University (NYU)/Watson Labs effort that used “. . . meteorological
devices . . . suspected for detecting shock waves generated by Soviet nuclear
explosions”—a possible indication of a cover story associated with the NYU
balloon project. Subsequently, a 1946 HQ AMC memorandum surfaced, describ-
ing the constant altitude balloon project and specified that the scientific data be
classified Top Secret Priority 1A. Its name was Project MOGUL (Atch 19).

Project MOGUL was a then-sensitive, classified project, whose purpose was to
determine the state of Soviet nuclear weapons research. This was the early Cold
War period and there was serious concern within the US government about the
Soviets” developing a weaponized atomic device. Because the Soviet Union’s
borders were closed, the US Government sought to develop a long range nuclear
explosion detection capability. Long range, balloon-borne, low frequency acoustic
detection was posed to General Spaatz in 1945 by Dr. Maurice Ewing of Columbia
University as a potential solution (atmospheric ducting of low frequency pressure
waves had been studied as early as 1900).

As part of the research into this matter, AAZD personnel located and obtained
the original study papers and reports of the New York University project. Their
efforts also revealed that some of the individuals involved in Project MOGUL were
still living. These persons included the NYU constant altitude balloon Director of
Research, Dr. Athelstan F. Spilhaus; the Project Engineer, Professor Charles B.
Moore; and the military Project Officer, Colonel Albert C. Trakowski .

All of these persons were subsequently interviewed and signed sworn statements
about their activities. A copy of theses statements are appended at Atchs 20-22.
Additionally, transcripts of the interview with Moore and Trakowski are also
included (equipment malfunctioned during the interview of Spilhaus) (Atchs
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23-24). These interviews confirmed that Project MOGUL was a compartmented,
sensitive effort. The NYU group was responsible for developing constant level
balloons and telemetering equipment that would remain at specified altitudes
(within the acoustic duct) while a group from Columbia was to develop acoustic
sensors. Doctor Spilhaus, Professor Moore, and certain others of the group were
aware of the actual purpose of the project, but they did not know of the project
nickname at the time. They handled casual inquiries and/or scientific inqui-
ries/papers in terms of “unclassified meteorological or balloon research.” Newly
hired employees were not made aware that there was anything special or
classified about their work; they were told only that their work dealt with
meteorological equipment.

An advance ground team, led by Albert P. Crary, preceded the NYU group to
Alamogordo Army Air Field, New Mexico, setting up ground sensors and
obtaining facilities for the NYU group. Upon their arrival, Professor Moore and
his team experimented with various configurations of neoprene balloons;
development of balloon “trains” (see illustration, Atch 25); automatic ballast
systems; and use of Naval sonobuoys (as the Watson Lab acoustical sensors had
not yet arrived). They also launched what they called “service flights.” These
“service flights” were not logged nor fully accounted for in the published
Technical Reports generated as a result of the contract between NYU and Watson
Labs. According to Professor Moore, the “service flights” were composed of
balloons, radar reflectors, and payloads specifically designed to test acoustic
sensors (both early sonobuoys and the later Watson Labs devices). The “payload
equipment” was expendable, and some carried no “Reward” or “Return to . . .”
tags because there was to be no association between these flights and the logged
constant altitude flights which were fully acknowledged. The NYU balloon flights
were listed sequentially in their reports (i.e., A, B,or 1,5,6,7, 8,10 .. .), yet gaps
existed for Flights 2—4 and Flight 9. The interview with Professor Moore indicated
that these gaps were the unlogged “service flights.”

Professor Moore, the on-scene Project Engineer, gave detailed information
concerning his team’s efforts. He recalled that radar targets were used for tracking
balloons because they did not have all the necessary equipment when they first
arrived in New Mexico. Some of the early developmental radar targets were
manufactured by a toy or novelty company. These targets were made up of
aluminum “foil” or foil-backed paper, balsa wood beams that were coated in an
“Elmer’s-type” glue to enhance their durability, acetate and/or cloth reinforcing
tape, single strand and braided nylon twine, brass eyelets and swivels to form a
multi-faced reflector somewhat similar in construction to a box kite (see photo-
graphs, Atch 26). Some of these targets were also assembled with purplish-pink
tape with symbols on it (see drawing by Moore with Atch 21).

According to the log summary (Atch 27) of the NYU group, Flight A through
Flight 7 (November 20, 1946-July 2, 1947) were made with neoprene meteorologi-
cal balloons (as opposed to the later flights made with polyethylene balloons).
Professor Moore stated that the neoprene balloons were susceptible to degrada-
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tion in the sunlight, turning from a milky white to a dark brown. He described
finding remains of balloon trains with reflectors and payloads that had landed in
the desert: the ruptured and shredded neoprene would “almost look like dark
gray or black flakes or ashes after exposure to the sun for only a few days. The
plasticizers and antioxidants in the neoprene would emit a peculiar acrid odor
and the balloon material and radar target material would be scattered after
returning to earth depending on the surface winds.” Upon review of the local
newspaper photographs from General Ramey’s press conference in 1947 and
descriptions in popular books by individuals who supposedly handled the debris
recovered on the ranch, Professor Moore opined that the material was most likely
the shredded remains of a multi-neoprene balloon train with multiple radar
reflectors. The material and a “black box,” described by Cavitt, was, in Moore’s
scientific opinion, most probably from Flight 4, a “service flight” that included a
cylindrical metal sonobuoy and portions of a weather instrument housed in a box,
which was unlike typical weather radiosondes which were made of cardboard.
Additionally, a copy of a professional journal maintained at the time by A.P.
Crary, provided to the Air Force by his widow, showed that Flight 4 was
launched on June 4, 1947, but was not recovered by the NYU group. It is very
probable that this Top Secret project balloon train (Flight 4), made up of unclassi-
fied components, came to rest some miles northwest of Roswell, NM, became
shredded in the surface winds, and was ultimately found by the rancher, Brazel,
ten days later. This possibility was supported by the observations of Lt Col Cavitt
(Atchs 17-18), the only living eyewitness to the actual debris field and the
material found. Lt Col Cavitt described a small area of debris which appeared, “to
resemble bamboo type square sticks one quarter to one half inch square, that were
very light, as well as some sort of metallic reflecting material that was also very
light . ... I remember recognizing this material as being consistent with a weather
balloon.”

Concerning the initial announcement, “RAAF Captures Flying Disc,” research
failed to locate any documented evidence as to why that statement was made.
However, on July 10, 1947, following the Ramey press conference, the Alamogordo
News published an article with photographs demonstrating multiple balloons and
targets at the same location as the NYU group operated from at Alamogordo
Army Air Field. Professor Moore expressed surprise at seeing this since his was
the only balloon test group in the area. He stated, “It appears that there was some
type of umbrella cover story to protect our work with MOGUL.” Although the Air
Force did not find documented evidence that Gen. Ramey was directed to
espouse a weather balloon in his press conference, he may have done so because
he was either aware of Project MOGUL and was trying to deflect interest from it,
or he readily perceived the material to be a weather balloon based on the
identification from his weather officer, Irving Newton. In either case, the materials
recovered by the AAF in July, 1947, were not readily recognizable as anything
special (only the purpose was special), and the recovered debris itself was
unclassified. Additionally, the press dropped its interest in the matter as quickly
as they had jumped on it. Hence, there would be no particular reason to further
document what quickly became a “non-event.”
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The interview with Colonel Trakowski (Atchs 23-24) also proved valuable
information. Trakowski provided specific details on Project MOGUL and described
how the security for the program was set up, as he was formerly the Top Secret
Control Officer for the program. He further related that many of the original
radar targets that were produced around the end of World War II were fabricated
by toy or novelty companies using a purplish-pink tape with flower and heart
symbols on it. Trakowski also recounted a conversation that he had with his
friend, and superior military officer in his chain of command, Colonel Marcellus
Duffy, in July, 1947. Duffy, formerly had Trakowski’s position on MOGUL, but had
subsequently been transferred to Wright Field. He stated: “. . . Colonel Duffy
called me on the telephone from Wright Field and gave me a story about a fellow
that had come in from New Mexico, woke him up in the middle of the night or
some such thing with a handful of debris, and wanted him, Colonel Duffy, to
identify it. . . . He just said ‘it sure looks like some of the stuff you've been
launching at Alamogordo’ and he described it, and I said ‘yes, I think it is.”
Certainly Colonel Duffy knew enough about radar targets, radiosondes, balloon-
borne weather devices. He was intimately familiar with all that apparatus.”

Attempts were made to locate Colonel Duffy but it was ascertained that he had
died. His widow explained that, although he had amassed a large amount of
personal papers relating to his Air Force activities, she had recently disposed of
these items. Likewise, it was learned that A.P. Crary was also deceased; however
his surviving spouse had a number of his papers from his balloon testing days,
including his professional journal from the period in question. She provided the
Air Force researchers with this material. It is discussed in more detail within Atch
32. Overall, it helps fill in gaps of the MOGUL story.

During the period the Air Force conducted this research, it was discovered that
several others had also discovered the possibility that the “Roswell Incident” may
have been generated by the recovery of a Project MOGUL balloon device. These
persons included Professor Charles B. Moore, Robert Todd, and coincidentally,
Karl Pflock, a researcher who is married to a staffer who works for Congressman
Schiff. Some of these persons provided suggestions as to where documentation
might be located in various archives, histories and libraries. A review of FOIA
requests revealed that Robert Todd, particularly, had become aware of Project
MOGUL several years ago and had doggedly obtained from the Air Force, through
the FOIA, a large amount of material pertaining to it; long before the AAZD
researchers independently seized on the same possibility.

Most interestingly, as this report was being written, Pflock published his own
report of this matter under the auspices of FUFOR, entitled Roswell in Perspective
(1994). Pflock concluded from his research that the Brazel Ranch debris originally
reported as a “flying disc” was probably debris from a MOGUL balloon; however,
there was a simultaneous incident that occurred not far away, which caused an
alien craft to crash and which the AAF subsequently recovered three alien bodies
therefrom. Air Force research did not locate any information to corroborate that
this incredible coincidence occurred, however.
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In order to provide a more detailed discussion of the specifics of Project MOGUL
and how it appeared to be directly responsible for the “Roswell Incident,” a
SAF/AAZD researcher prepared a more detailed discussion on the balloon project
which is appended to this report as Atch 32.

Other Research

In the attempt to develop additional information that could help explain this
matter, a number of other steps were taken. First, assistance was requested from
various museums and other archives (Atch 28) to obtain information and/or
examples of the actual balloons and radar targets used in connection with Project
MOGUL and to correlate them with the various descriptions of wreckage and
materials recovered. The blueprints for the “Pilot Balloon Target ML307C/ AP
Assembly” (generically, the radar target assembly) were located at the Army
Signal Corps Museum at Fort Monmouth and were obtained. A copy is appended
as Atch 29. This blueprint provides the specification for the foil material, tape,
wood, eyelets, and string used and the assembly instructions thereto. An actual
device was also obtained for study with the assistance of Professor Moore. (The
example actually procured was a 1953-manufactured model “C” as compared to
the Model B which was in use in 1947. Professor Moore related the differences
were minor.) An examination of this device revealed it to be simply made of
aluminum-colored foil-like material over a stronger paper-like material, attached
to balsa wood sticks, affixed with tape, glue, and twine. When opened, the device
appears as depicted in Atch 31 (contemporary photo) and Atch 25 (1947 photo,
in a “balloon train”). When folded, the device is in a series of triangles, the largest
being 4 feet by 2 feet 10 inches. The smallest triangle section measures 2 feet by
2 feet 10 inches. (Compare with descriptions provided by Lt Col Cavitt and
others, as well as photos of wreckage.)

Additionally, the researchers obtained from the Archives of the University of
Texas~Arlington (UTA), a set of original (ie., first generation) prints of the
photographs taken at the time by the Fort Worth Star-Telegram, that depicted
Ramey and Marcel with the wreckage. A close review of these photos (and a set
of first-generation negatives also subsequently obtained from UTA) revealed
several interesting observations. First, although in some of the literature cited
above, Marcel allegedly stated that he had his photo taken with the “real” UFO
wreckage and then it was subsequently removed and the weather balloon
wreckage substituted for it, a comparison shows that the same wreckage appeared
in the photos of Marcel and Ramey. The photos also depicted that this material
was lying on what appeared to be some sort of wrapping paper (consistent with
affidavit excerpt of crew chief Porter, above). It was also noted that in the two
photos of Ramey he had a piece of paper in his hand. In one, it was folded over
so nothing could be seen. In the second, however, there appears to be text printed
on the paper. In an attempt to read this text to determine if it could shed any
further light on locating documents relating to this matter, the photo was sent to
a national-level organization for digitizing and subsequent photo interpretation
and analysis. This organization was also asked to scrutinize the digitized photos
for any indication of the flowered tape (or “hieroglyphics,” depending on the
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point of view) that were reputed to be visible to some of the persons who
observed the wreckage prior to its getting to Fort Worth. This organization
reported on July 20, 1994, that even after digitizing, the photos were of insuffi-
cient quality to visualize either of the details sought for analysis. This organiza-
tion was able to obtain measurements from the “sticks” visible in the debris after
it was ascertained by an interview of the original photographer what kind of
camera he used. The results of this process are provided in Atch 33, along with
a reference diagram and the photo from which the measurements were made. All
these measurements are compatible with the wooden materials used in the radar
target previously described.

CONCLUSION

The Air Force research did not locate or develop any information that the
“Roswell Incident” was a UFO event. All available official materials, although
they do not directly address Roswell per se, indicate that the most likely source
of the wreckage recovered from the Brazel Ranch was from one of the Project
MoGuL balloon trains. Although that project was Top Secret at the time, there was
also no specific indication found to indicate an official preplanned cover story was
in place to explain an event such as that which ultimately happened. It appears
that the identification of the wreckage as being part of a weather balloon device,
as reported in the newspapers at the time, was based on the fact that there was
no physical difference in the radar targets and the neoprene balloons (other than
the numbers and configuration) between MOGUL balloons and normal weather
balloons. Additionally, it seems that there was overreaction by Colonel Blanchard
and Major Marcel in originally reporting that a “flying disc” had been recovered
when, at that time, nobody knew for sure what that term even meant since it had
only been in use for a couple of weeks.

Likewise, there was no indication in official records from the period that there
was heightened military operational or security activity which should have been
generated if this was, in fact, the first recovery of materials and/or persons from
another world. The postwar US military (or today’s for that matter) did not have
the capability to rapidly identify, recover, coordinate, cover up, and quickly
minimize public scrutiny of such an event. The claim that they did so without
leaving even a little bit of a suspicious paper trail for 47 years is incredible.

It should also be noted here that there was little mentioned in this report about
the recovery of the so-called “alien bodies.” This is for several reasons: First, the
recovered wreckage was from a Project MOGUL balloon. There were no “alien”
passengers therein. Secondly, the pro-UFO groups who espouse the alien bodies
theories cannot even agree among themselves as to what, how many, and where
such bodies were supposedly recovered. Additionally, some of these claims have
been shown to be hoaxes, even by other UFO researchers. Thirdly, when such
claims are made, they are often attributed to people using pseudonyms or who
otherwise do not want to be publicly identified, presumably so that some sort of
retribution cannot be taken against them (notwithstanding that nobody has been
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shown to have died, disappeared, or otherwise suffered at the hands of the
government during the last 47 years). Fourth, many of the persons making the
biggest claims of “alien bodies” make their living from the “Roswell Incident.”
While having a commercial interest in something does not automatically make it
suspect, it does raise interesting questions related to authenticity. Such persons
should be encouraged to present their evidence (not speculation) directly to the
government and provide all pertinent details and evidence to support their claims
if honest fact-finding is what is wanted. Lastly, persons who have come forward
and provided their names and made claims may have, in good faith but in the
“fog of time,” misinterpreted past events. The review of Air Force records did not
locate even one piece of evidence to indicate that the Air Force has had any part
in an “alien” body recovery operation or continuing cover-up.

During the course of this effort, the Air Force has kept in close touch with the
GAO and responded to their various queries and requests for assistance. This
report was generated as an official response to the GAO, and to document the
considerable effort expended by the Air Force on their behalf. It is anticipated that
that the GAO will request a copy of this report to help formulate the formal
report of their efforts. It is recommended that this document serve as the final Air
Force report related to the Roswell matter, for the GAQ, or any other inquiries.

HARD L. WEAVER, COL, USAF
DIRECTOR, SECURITY AND SPECIAL
PROGRAM OVERSIGHT

Attachments
1. Washington Post Article, “GAO Turns to Alien Turf in New Probe,”
January 14, 1994
. GAO Memo, February 15, 1994
. DoD/IG Memo, February 23, 1994
. SAF/FM Memo, February 24, 1994, w/Indorsement
. SAF/AA Memo, March 1, 1994, w/ March 16, 1994 Addendum
. AF/IN Memo, March 14, 1994
. AF/SE Memo, March 14, 1994
. SAF/AQL Memo, March 22, 1994
. AF/XOWP Memo, March 9, 1994
10. SAF/AAI Memo, March 10, 1994
11. AFHRA /CC Memo, March 8, 1994
12. AFOSI/HO Memo, May 11, 1994

WONO WM
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13.
14.
15.
16.
17.
18.
19.
20.
21.
. Signed Sworn Statement of Trakowski, June 29, 1994
. Transcript of Interview with Moore, June 8, 1994

24.
25.
26.
27.
28.
29.
30.
31.
32.
33.
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List of Locations and Records Searched

HQ AAF “Issuance of Orders,” June 5, 1947

Copy of Vandenberg’s Appointment Book and Diary, July 7-9, 1947
July 9, 1947 Photos of Balloon Wreckage, Ft Worth Star Telegram
Signed Sworn Statement of Cavitt, May 24, 1994

Transcript of Cavitt Interview, May 24, 1994

Letter, July 8, 1946, Project MOGUL

Signed Sworn Statement of Spilhaus, June 3, 1994

Signed Sworn Statement of Moore, June 8, 1994

Transcript of Interview with Trakowski, June 29, 1994

Hlustration of Project MOGUL “Balloon Trains”

Two Photos of Project MOGUL “Balloon Trains”

Log Summary, NYU Constant Level Balloon Flights

List of Museums Contacted

Copy of Blueprint for “Pilot Balloon Target, ML-307C/AP Assembly”
Signed Sworn Statement of Newton, July 21, 1994

Photos of ML-307C/AP Device, With Vintage Neoprene Balloon and Debris
Synopsis of Balloon Research Findings by 1st Lt James McAndrew ‘
“Mensuration Working Paper,” With Drawing and Photo
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GAO Tuins to Alien Turf in Probe

Bodies of Space Voyagers Said to Have Disappeared in 1947

By William Claiborne

Washington Post Staff Writer

Where television’s “Unsolved Mysteries” has
tried and failed, the General Accounting Office
is unafraid to venture.

At the request of Rep. Steven Schiff (R-
N.M.), Congress’s investigative branch has
launched a study to determine whether the
government covered up a story alleging that
the bedies of alien space voyagers were re-
moved from a crashed flying saucer found near
Roswell, N.M., in 1947.

After the purported crash of the spacecraft,
the bodies of the extraterrestrial visitors were
said by a local undertaker and other conspiracy
theorists to have been autopsied and secretly
flown to an Air Force base in Ohio.

Even though the “Roswell Incident” has been
repeatedly dismissed by the Defense Depart-
ment as nothing more than UFO fantasizing
triggered by the discovery of a downed weath-
er balloon, the GAO has begun searching for
documents to prove allegations that the Air
Force “suppressed” information sought by
Schiff,

Schiff is 2a member of the House Government
Operations Committee, which oversees the
GAO.

GAO spokeswoman Laura A. Kopelson said
the office’s investigation, first reported in the
Albuquerque Journal yesterday, stemmed from
a meeting in October between Schiff and GAO
Controlter General Charles A. Bowsher. Schiff
complained then that the Defense Department
had been “unresponsive” to his inquiries about
the 1947 incident.

Kopelson said “as far as I know only one in-
vestigator had been assigned” to the case, and
that not enough work had been done to report
any results to Schiff. At another point, Kopel-
son said “the people doing it are either on sick
leave or are unavailable.”

She said there was no way of estimating how
much the investigation would cost, and that the
GAO does not release such information any-
way.

GAO conducted 1,380 inquiries into govern-
ment operations in 1992, Its budget has risen
from $46.9 million in 1965 to $490 million last
year. The agency has been criticized, especially
by Republicans, as the “lap dog of the request-
ers,” producing reports that tend to support
whatever conclusion the requesting member of
Congress suggests. :

Kopelson said Schiff had asked the GAO “to
see if there is any evidence that information
regarding UFOs had been suppressed” follow-
ing the Roswell incident.

Schiff, however, said that at a routine Octo-
ber meeting he had merely complained about
the Defense Department’s lack of responsive-
ness but a GAO official said, “We're willing to
take a stab at it.”

Schiff, in a telephone interview from Albu-
querque, said that last March, after receiving
inquiries from “UFO believers” and some Ros-
well residents who were in the military in
1947, he wrote Defense Secretary Les Aspin
asking for more information about the reported
spacecraft crash and the alleged disappearance
of the aliens’ bodies.

The crash of a mysterous object 75 miles
northwest of Roswell, which the Air Force lat-
er claimed was a weather balloon equipped with
a radar-reflecting device, was the subject of
several books and remains many UFO buffs’
greatest riddle.

A privately owned museum in Roswell con-
tains a number of documents and photographs
purporting to prove existence of the aliens. It
also displays a re-creation of the spacecraft
surrounded by figures portraying the dead ex-
traterrestrials.

UFO buffs contend the incident marked the
beginning of a government conspiracy to sup-
press evidence of alien life.

‘Much of the speculation stems from claims
by William Haut, a former Air Force public af-
fairs officer, who said that on July 2, 1947, he
was told to prepare a news release reporting
the Air Force had recovered parts of a flying
saucer and then was told to change the story to
report a weather balloon,

Also, a nurse reportedly told a local funeral
home director that she witnessed the autopsies
of the spacemen, whom she described as having
oversized heads and beetle-like features. The
nurse subsequently died in a plane crash.

After the autopsies, conspiracy theorists said
the bodies were flown to Fort Worth and then
to what is now Wright-Patterson Air Force
Base in Ohio.

In 1989, NBC's “Unsolved Mysteries” inves-
tigated the controversy, which the program'’s
host, Robert Stack, concluded remained un-
solved.

Schiff said after calling Aspin last March to
request a Defense Department briefing on the
Roswell incident, he received a call from an Air
Force lieutenant colonel, who brusquely told
him the documents had been turned over to the
National Archives.

However, Schiff said, Archives officials told
him they did not have the records on Roswell,
even though they did have records of “Project
Blue Book,” a 1969 Air Force study of reported

An “alien” depicted on NBC's “Unsoived
Mysteries,” which concluded case is unsoived.

UFO sightings. That study, Schiff said, did not
deal with the Roswell case.

“I was getting pretty upset at all the running
around,” Schiff said, adding that at his meeting
with GAO officials, “they made an offer to
help.”

“Generally, I'm a skeptic on UFOs and alien
beings, but there are indications from the run-
around that I got that whatever it was, it
wasn’t a balloon. Apparently, it’s another gov-
ernment coverup,” Schiff said.

He called the Defense Department’s lack of
response “astounding,” and said government
accountability was an issue “even larger than
UFOs.”

Asked if the GAO might not be extending
itself, Schiff acknowledged that the agency
“ysually does fiscal investigations and at pres-
ent I can't find a fiscal impact” in the Roswell
incident.

Had the agency said, “ “This is beyond our
realm of expertise,” ” Schiff said, “I wouldn’t
insist on it.” He added, “If the Defense Depart-
ment had been responsive, it wouldn’t have
come to this.”












GAO

United States
General Accounting Office

Washington, D.C. 20548

National Security gndD_ .
International Affairs Division FEB | 5 034

FEB 9 1994

The Eonorakble William J. Perry
The Secretary of Defense

Attention: DOD Office of the Inspector General
Director for GAO Surveys and Reviews

Dear Mr, Secretary:

In response to a congressional request, the General
Accounting Office i{s initiating a review of DOD's policies
and procedures for acquiring, classifying, retaining, and
disposing of official govermment documents dealing with
weather balloon, aircraft, and similar crash incidents.
The review will involve testing whether DOD, the military
services, specialized defense agencies, and others such as
the National Archives, have systematically followed the
proper procedures to ensure government accountability over
such records.

The work will be performed under GAO code 701034 by staff
from our National Security Analysis group in

washington, D.C. If you have any questions concerning
this assignment, please contact either Mr. Gary Weeter,
Assistant Director, at (202) 512-4603 or Mr. Jack Kriethe,
Evaluator-in-Charge at (202) 512-4567. This review has
been coordinated with Dan Chambers of the Inspector
General's Office.

Sincerely yours,
ichard Davis

irector, National Security
Analysis

ENCL T BTcw 4



GAO ENTRANCE CONFERENCE FOR
ASSIGNMENT CODE 701034

ISSUE:

Has the Government met its responsibility in the handling,
retention, and subsequent disposition of official records
concerning the investigation and reporting of air vehicle and other
crash incidents similar to the reported crash of a weather balloon
near Roswell, New Mexico in July 1947.

SCOPE:

Initial work will be performed at the Department of Defense, the
Services, specialized defense agencies, and other executive branch

agencies as required.
APPROACH :

(1) Interview responsible officials and review pertinent directives
and requlations to determine the executive branch policies and
procedures governing the reporting of air vehicle and similar crash

incidents.

(2) Select a sample of crash incidents covering different time
periods (1947 to present) to determine whether proper procedures
were followed.

(3) For the incidents selected, determine whether proper records
management procedures were followed in the retention and subsequent
disposition of those records.

(4) Determine the "OFFICIAL" explanation of what has become known
as the "Roswell Incident".









INSPECTOR GENERAL
DEPARTMENT OF DEFENSE
400 ARMY NAVY DRIVE
ARLINGTON. VIRGINIA 22202-2084

Analysis FEB 23 1994
and Followup

MEMORANDUM FOR: SEE DISTRIBUTION

SUBTECT: General Accounting Office (GAO) Letter Dated
February 9, 1994, "Records Management Procedures
Dealing with Weather Balloon, Unknown Aircraft, and
8imilar Crash Incidents™ (GAO Code 701034)—

NOTIFICATION OF GAQ REVIEW

The DoD Directive 7650.2 designates this office as the
central DoD liajson for tasking, controlling, and monitoring Gao
survey, review, and report activities. The enclosed Information
Sheet describes the specific DoD procedures for tasking GAO
surveys/reviaws and the DoD primary action office (PAO)
responsibilities.

Oon February 15, 1994, we received the enclosed official GAO
notification letter on the subject effort. The GAO National
Security and International Affairs Division (National Security
Analysis) is doing the work. The raview is at the request of
Representative Steven H. Schiff (R-NM).

Representative Schiff requested tha GAO review two issues of
concern (1) the DoD records management procedures for crash
incidents involving weather balloons and unknown aircraft, such
as UFOs and foreign aircraft, and (2) the facts regarding the
reported crash of an UFO in 1949 at Roswall, New Mexico. S8ince
the UFO story appeared in an episode of the television program
nUnsolved Mysteries," Repraesentative Schiff has received many
requests for an investigation into the alleged "DoD cover-up.®
Apparently, reports on the incident were attributed to a weather
balloon crash.

The GAO is anxious to respond to Representative Schiff’s
request and to dispel any concerns that the DoD is being
unresponsive. For that reason, it is important that we identify
the correct DoD representatives so that the GAO can begin its
work. Since the enclosed GAO notification letter did not mention
the Roswell incident or specifically site unknown aircraft as the
area of interest, we have been unable to determine the
appropriate DoD primary and collateral action offices.



We have scheduled an entrance meeting with the GAO for
February 28, 1994, 10:00 a.m., 400 Army Navy Drive, Room 730,
Arlington, VA. The entrance meeting should clarify the issuaes to
the extent that a DoD primary action office can be identified.

-Please provide the name and telephone number of your
repraesentative(s) for the entrance meeting - as soon as possiblae to
my action officer, Pattie Cirino, (703) 693-0214. If she is not
available, I can be reached on the same number.

Mrecn g, Uan/ofe_

Marcia J. Van Note
Director
GAQ Surveys and Reviews

Enclosures:

As stated

DISTRIBUTION: SEC ARMY USD (P&R)
SEC NAVY ASD(C3IX)
SEC AIR FORCE DIR, JS
CMDT, USMC DIR, A&M
USD(P) DIR, NSA
ATSD(LA) USCINCSPACRE
ATSD(PA) USCINCTRANS

GC









DEPARTMENT OF THE AIR FORCE
WASHINGTON OC

"D SF TaE 2IETANT SECRETARY 2 _l! FEB 193!

MEMORANDUM FOR

___SAF/FM X_AF/INR _X_AFAA/DO ___RAETC/FMFM
__SAF/AQXA x “AF/SPO “X_AFIA/CVS —__AMC/FMAP
“X_SAF/LLR _X_AF/HO ~ TAFOTEC/RMR —__°ACAF/IGIX
X _SAF/PA “X_AF/JAG T AFSPACECOM/FMP ___ACC/FMP
~ "SAF/IA T _TAF/SCXX —__AFCC/FMFA  USAFE/FMEP
K~ X_SAF/AAX (OPR) _X AF/XOS —__AFMC/IGQ ~_AFMPC/RMM
~ TSAF/FMBMD “X_AF/SE T ANGRC/FMP

FROM: SAF/FMPF

»

SUBJECT: GAO Review Letter Dated February 15, 1994, "“Records
Management Procedures Dealing With Weather Balloon,
Unknown Aircraft, and Similar Crash Incidents", (GAO
Code 701034) -- ACTION MEMORANDUM

This memo is to advise you of the subject review and to
request each organization indicated as OPR or OCR above to
designate a Central Point of Contact (CPC). The CPC should return
the indorsement immediately. This package is provided to other
listed organizations as information. Air Force Regulation 11-8
applies.

The CPC should further assess the potential impact of the GAO
review on the Air Force. If the assessment indicates the need,
--e CPC should brief the Deputy Chief 2If Staff and other
2fficials, as appropriacte.

An entrance meeting is scheduled for February 28, 1994, at
2000, in Room 730 at 400 Army Navy Drive, Arlingtcn VA. The
SAF/FMPF point of contact is Mrs. Ann Coock, Room 4C228, extensicn

76051. Ve
/// 7
- Dl*ector fof Audit
5;7 Liaison and Followup
(Financial Management:
Z Atch
~. 20D(IG) Memo, February I3, 1224

Zndorsement



! KoR 1934
ist Indorsement

TO: SAF/FMPF, Room 4C228, Pentagon

SURJECT: Central Point of Contact, GAO Code 701034
1. CPC Richard L. Weaver , Col ,SAF/AAZ , 50972 3-2013
NAME GRADE OFC SYMBOL ROOM EXT.
Alt Jeff Butler , Lt Col ,SAF/AAZ , 50972 3-2013
NAME GRADE OFC SYMBOL ROOM EXT.

FAX Number 693-2059

2. You will be notified of any changes in the above designees.
SAF/AA focal point for all audits and inspections is Ms. Carolyn
Lunsford, SAF/AAX, 697-9057, FAX 693-9763.

O.v,;(( o

PIERRE JPUBERT, Colonel, USAF cc: SAF/AAZ
Director, Plans, Programs, & Budget SAF/AAIQ
Office of the Administrative Ass't









DEPARTMENT OF THE AIR FORCE
WASHINGTON DC 20330-1000

OFFICE OF THE SECRETARY 1 March 1994
MEMORANDUM FOR DISTRIBUTION

SUBJECT: GAO Review on Records Management Procedures Dealing with
Weather Balloons, Unknown Aircraft, and Similar Crash Incidents (GAO
Code 701034) - ACTION MEMORANDUM

References: (a) 23 Feb 94 DoD/IG Memorandum, Subj, same as above
(b) 15 Feb 94 GAO Memorandum of Review Notification

The Department of Defense and other executive branch agencies are undergoing a
review by the GAO concerning whether the US government has "met its responsibility in
the handling, retention, and subsequent disposition of official records conceming the
investigation and reporting of air vehicle and other crash incidents similar to the reported
crash of a weather balloon near Roswell, New Mexico in July 1947". To fulfill the Air
Force portion of this review, addressees, as applicable, are requested to:

(a) identify pertinent directives concerning records retention and disposition;

(b) identify pertinent directives concerning reporting air vehicle crashes,

investigations, and wreckage/debris retention and disposition;

(c) identify any records (unclassified or classified) related to air vehicle (aircraft,
lighter-than-aircraft, rocket/missile, or other) impacts or crashes in New
Mexico from 20 June to 31 July 1947; identify record groups and/or other
indexes associated with these records for further review; and

(d) provide copies of pertinent directives (including any changes of policies on

retention and disposition) and records (i.e., item ¢ above) to SAF/AAZ, 1720
Air Force Pentagon, Washington DC 20330-1720.

Please provide your responses (interim or final) by 14 Mar 94. Contact Col
Weaver or Lt Col Butler at DSN 223-2013/7 or commercial (703) 693-2013/7 if there are

any questions.

ROBERT J. McCORMICK

2 Attachments: Administrative Assistant]

1. 23 Feb 94 DoD/IG Memo w/encl
2. GAO Issue/Scope/Approach

DISTRIBUTION:
SAF/AAI
SAF/AQL

AF/SE

AF/HO

AF/IN

AF/XOW



DEPARTMENT OF THE AIR FORCE
WASHINGTON DC 20330-1000

OFFICE OF THME SECRETARY

16 March 1994
MEMORANDUM FOR AFOSIVHO

FROM: SAF/AAZ
1720 Air Force Pentagon
Washington DC 20330-1720

SUBJECT: GAO Review on Records Management Procedures Dealing with
Weather Balloons, Unknown Aircraft, and Similar Crash Incidents (GAO
Code 701034) - ACTION MEMORANDUM

Reference: SAF/AA 1 Mar 94 Memorandum w/atch, Subj, same as above

SAF/AAZ has taken the lead for the Air Force in providing the GAO with all
pertinent records and information related to the above subject. Part of this review will
involve retrieving records, histories, reports of investigations, etc. related to sightings of
unknown aerial objects/phenomena.

To insure that we have searched all applicabie document holdings, request you
research AFOSI histories for any records that might be relevant to the GAO review. Such
records might have been created prior to the formal establishment of AFOS], e.g.,
AAF/CIC or USA/CID records. Request you limit your search to holdings within your
purview for the period Jan 1947 through Dec 1953.

Please contact me or Lt Col Butler at (703) 693-2013 if there are any questions on
this subject.

1 Anachment:
SAF/AA 1 Mar Memorandum

AFOS
( Apd sNDw % SNF[AA
[ MG 4 TRE ISR









DEPARTMENT OF THE AIR FORCE
HEADQUARTERS UNITED STATES AIR FORCE

v
MEMORANDUM FOR SAF/AA&:'N.

FROM: AF/IN

SUBJECT: GAO Inquiry into Records Management Procedures Dealing with Weather
Balloons, Unknown Aircraft, and Similar Crash Incidents -
INFORMATION MEMORANDUM

References: (a) SAF/AA Memorandum, 1 Mar 94
(b) Telecon: Lt Col Butler/AAZ - Mr. Foley/INXA, 3 Mar 94

In response to references, the following information is provided--with answers keyed to ref a:

a. None.

b. None.

c. None, but see below for related material.

d. None.

Ref para c above. Although we possess no official records related to the subject matter, we
do possess documents received from FOIA requesters that discuss the Roswell Incident which we
think may be pertinent to the GAO inquiry:

a. One is a FOIA request from Dr. Neal in California. It is of particular interest in that he
clains to know of a physician in California who allegediy participated in the hands-on pathological
examination of four alien bodies. (Atch 1). Dr. Neal does not identify the individual.

b. There is a second document called "Synopsis of Roswell Incident.” (Atch 2). In its
recapitulation of the events that allegedly transpired on that day in Roswell, the synopsis cites
several people who relate stories told to them by alleged eyewitnesses to the event.

We aiso attach a report from the National Air Intelligence Center (NAIC) at Wright-Patterson
AFB OH, which summarizes its research, and that of others at WPAFB, into UFOs and the Roswell
Incident (Atch 3). The NAIC report concludes that after exhaustive research there is no evidence

of the existence of any relevant documents, flying saucer debris, or space aliens on WPAFB.

AF/IN's POC is Mr. M. J. Foley, x31664.

Attachments:

1. Dr. Neal's FOIA Letter

2. Synopsis of Roswell incident
3. Suinmary of NAIC Research



RICHARD M. NEAL, JR,, M.D., INC.

FeBruary 5, 1993

Freedom of Information Act Request
(5 U.s.c. 552)

Department of the Air Force

BQ USAF/DADF

Washington, DC 20380

RE: ALIEN HUMANOIDS/UFOQ'S
Dear Sirs:

Rs 2 physician I have done personal/private research in the
field of Ufology for the past twenty years. Of great interest to
me is the July 2, 1947 crash of an extra-terrestrial object in New
Mexico.

Also of grsater interest is the recovery ¢f 4 alien bodias
from this crash - a separate portion of the compartment/control
room/craw cabin area was found several miles from the rest of the
UFC debris. There has been rumors of post-mortem examinations
being performed on these bodies.

The bodies were described as the body of a small humanoid, tan
(or sunburned) in color, approximately the size of a ten year old
boy, was examined at a laboratory of the Guggenheim Foundation then
on 23rd Street in New York City. The pathological examination
disclosed a human with a skeleton having two extra ribs on each
side, whose flesh had a somewhat higher mineral content than we
would consider normal and somewhat denser bones.

Reportedly, shortly after the discovery of this vehicle and
its occupants - it prompted then President Harry S. Truman to
appoint (on Sept. 18, 1947) a committee of twelve individuals -
called the "Majestic-12" or MJ-12 to secure and study the crashed
UFO debris and its occzupants.

An important person - one of the MJ-12, was an individual
named Dr. Detlev W. Bronk, a neurophysiologist. 1In June 1947 he
was named a member of the Scientific Advisory Committee of the
Brookhaven National Laboratory; he subsequently became the sixth
President of John Hopkins University in 1949. 1t is believed that
Dr. Bronk was the medical director of a team that performed these
pathological examinations of the aliens; his medical team would be
restricted to a limited number of physicians - such as the
following:

g% 52152



Freedom of Information Ag#. Request
February 5, 1993
Page 2 of 3

l1). Pathologist

2). Radiologist

3). Neurophysiologist (Dr. Bronk)
4). Cardiovascular-Thoracic Surgeon

Presently living in Southern California is one of the
physicians who participated in this project. I must respect his
confidentially and anonymity. He is in his mid to late 70's and is
probably the last link (firsthand) to have experienced this
research on the alien bodies in 1947.

In regards to any release of this subject matter, existence of
this material/past research would not be exempt from mandatory
disclosures under the FOIA because it would not/does not interfere
with our national security nor knowledge of the above would give
any other foreign country a military advantage.

Serious UFQ researchers believe that the Air Force now wishes
the American public, to know the truth, of the extra-terrestrial
origin of the UFO phenomena, and thus are "leaking” some
information out to various researchers.

Nationwide polls revealed that over 70% of our population
believes in the extra-terrestrial theory; movies such as "E.T.",
"Close Encounter of the Third Kind", "Hanger 18" and "Cocoon" are
being released to cushion the public to the truth. Could the
government/private corporation use subliminal suggestions in the
above movies or possibly TV - To prepare this country eventually
to the truth that UFO's and aliens exist.

Being in this field of research - specifically physiological
and psychological effects suffered secondary to individuals who
were allegedly abducted by aliens has increased my knowledge that
we are definitely being visited by an alien race. I have enclosed
for your review a brief synopsis of what occurred in and around
Roswell, New Mexico in July 1947. Please review this information.

Why have I decided to write at this time This is the 45th
year anniversary of UFO's - many lectures and seminars will be
scheduled around the country to herald this event. Because of
this, it is hopeful that through the FOIA someone sympathetic to
our research efforts will release some "shocking” information for
us tc relay to the gemneral public. It seems coincidental/ironic
that the most prominent seminar was the MUFON 1992 International
UFO Symposium on July 11-12, 1992 at the Convention Center in
Albuquerque, New Mexico.



Freedom of Information Act Request *
February 5, 1993
Page 3 of 3

PROJECT SIGMA

The project was originally established in 1954. 1Its mission
was to establish communications with aliens. This project met with
positive success (SIC) when in 1959, the United States established
primitive communications with the aliens. On April 25, 1964, a
USAF intelligence officer met two aliens at a pre-arranged location
in the desert of New Mexico. The contact lasted for approximately
three hours. The Air Force officer managed to exchange basic
information with the two aliens. The project is bhelieved to be
continuing at an Air Force base in New Mexico.

I am respectfully requesting the following information:

1). An authentic photocopy of the "Majestic-12" (MJ-12)
groups information - a 9 page document (1947),

2). BAny photocopies of pathological reports (post-mortem)
performed on the aliens in 1947 (comparative anatomy).

3). Any authentic photocopies of aliens - full body
exposures; close-up photos, etc.

4). Project Whirlwind - a UFO study done at M.I.T. in. 1949,
then referred back to the Dept. of Defense,

Although I realize that the government is reluctant in giving
out information, particularly to civilian researchers, my approach
will continue to be positive and will have a optimistic outlook.
While I might accurately anticipate some negative reactions to all
this information (continued debunking) in the letter, I would
nevertheless value your response. : :

Sincerely,
Richard M. Neal, Jr., M.D.
/rmn

Enclosures



SYNOPSIS OF ROSWELL INCIDENT

I am writing to request a clarifica-
tion of the U.S. Government's current position concerning
events which occurred in and around Roswell, New Mex-
ico: in July 1947.

- According to newspaper accounts and eyewitness reports,
a local rancher, William W. Brazel, discovered pieces of
d:bris from an object which crashed on the property he
managed outside Corona, on or about July 2, 1947. He
brought some of this material to the attention of Chaves
County Sheriff George Wilcox, who called the Roswell Ar-
my Air Field. The base Intelligence Officer, Jesse A. Marcel,
and a Counter Inteiligence Corps Officer, Sheridan Cavitt.
went to the ranch to inspect the material.

They discovered a great deal of lightweight debris which

couldn’t be cut, burned, or even dented with a sledgeham-

mer. On orders from the base commander, Col. William
Blanchard, the Public Information Officer, Waiter G. Haut,
issued a news release that the Amry Air Force had recovered

““lying disc.” Some of the debris was flown to Fort Worth,

.as where the Commander of the Eighth Air Force, Gen.
Roger Ramey, identified the material for the press as the
remains of a weather balloon and its radar target.

However, subsequent investigation has raised considerable
doubt about the weather balloon explanation. For example:

B According to his son and neighbors, Brazel was held
incommunicado by officials at the Roswell base for nearly
a week, questioned extensively and ordered not to say
anything about his experience; however, in a newspaper in-
terview, he said that the material he recovered “did not in
any way resembie a weather balloon,” many of which he
had recovered on his property.

8 Sheriff Wilcox, to whom Brazel initially reported find-
ing the debris, also was ordered by the military not to say
anything, but members of his family say that not only did
he see-debris at the crash site — he also saw four *space™
beings,” one of whom was alive. Moreover, his grand-
daughter, Barbara Dugger, was told by her grandmother, Inez
Wilcox, that the entire family was threatened with death by
the military if they discussed the incident.

B The former manager of KGFL Radio in Roswell, Jud
Roberts, says the station was threatened with loss of its
license by government officials in Washington, DC, if it
broadcast the story about the “flying saucer.” In addition,

‘rding to Lydia Sleppy, a secretary at KOAT Radio in

Jquergue, a wire transmission of the news story on the
event was interrupted by a message something like: “CEASE
TRANSMISSION. NATIONAL SECURITY ITEM.”

B According to Brig. Gen..Thomas J. DuBose (USAF,
ret.), who was Gen. Ramey's Chief of Staff, Maj Gen.
Clements McMullen, the Deputy and Acting Commander,
Stratégic Air Command, at Andrews ‘Army Air Field,

ordered that some of the debris recovered on the ranch be

brought directly to him in Washington. Gen. DuBose says
officials at the Headquarters of the Eighth Air Force were
directed to tell the press that the material was from a weather
balloon radar target, and that the weather balloon explana-
tion was a “‘cover story™ to divert the attention of the press.
B The pilot who transported some of the wreckage, Oliver
W. Henderson, said he saw the bodies of alien beings at the
Roswell base, according to his widow, Sappho Henderson,
his daughter, Mary Kathryn Groode, and his friend, John
Kromschroeder.

W A mortician who worked for the funeral home in
Roswell, Glenn Dennis, says an Anmy nurse friend told him
about participating in the autopsies of three alien bodies at
the base.

Therefore, [ am formally requesting that you seek to deter-
mine whether the highly unusual material recovered near
Corona was from a “flying disc,” a weather balloon, or
something else.

Please advise me. 3t your earliest opportunity, of the
United States Government's current position on the nature
of the material recovered outside Roswell, New Mexico, in
July 1947, and its current explanation for all official actions
taken with respect to this event.

Sincerely,




SUMMARY OF HQ NAIC RESEARCH INTO THE ROSWELL INCIDENT,
UNIDENTIFIED FLYING SAUCERS, AND PROJECT BLUE BOOK

PURPOSE. To summarize sources of information used in the HQ NAIC study of the 1947
Roswell incident. Allegations are that a flying saucer(s) and/or alien(s) were found at the crash
site and transported to Wright-Patterson AFB, Ohio.

BACKGROUND. In 1993, Congressman Steven Schiff from New Mexico began an investigation
of the Roswell incident. Pursuant to that, a General Accounting Office auditor visited the HQ
NAIC History Office to see what records were available within the center. Also, a local
television station picked up the story. In addition to HQ NAIC records, the Historian visited
other base archives to search for material.

FINDINGS.

. A review of the HQ NAIC History Office and CIRC holdings, plus other base and
USAF Museum archives, encompassing several million pages of documents, did not turn up any
reference to the Roswell incident or the presence of flying saucer(s) and/or alien(s) at the base.

2. An electronic search of the Air Force Historical Research Agency archives, again,
several million pages of documents, did not turn up any reference to the Roswell incident or the
presence of flying saucer(s) and/or alien(s) at Wright-Patterson AFB.

3. A review of the Dayton Daily News for July 1947, all of the UFO-related material
available in the Dayton, Centerville, and Woodbourne Public Libraries, as well as information
in the Wright State University holdings and material in the AFIT, Base Technical Library, and
Base Library did not turn up any conclusive evidence that flying saucer(s) and/or alien(s) had
ever been at Wright-Patterson.

4. Conversations with a dozen people who had worked in the Project Blue Book office
or with Blue Book materials did not turn up any evidence that there had ever been a flying
saucer(s) and/or alien(s) at Wright-Patterson.

5. Over the years, there have been several congressional investigations of this
organizations study of UFO reports. None has ever turned up evidence of a flying saucer(s)
and/or alien(s) at Wright-Patterson.

6. All of this organization’s UFO study files were transferred to the National Archives
and made available to the public.

Plek |



CONCLUSIONS.

1. Concerted research has failed to turn up any evidence relating to the Roswell incident
or of a flying saucer(s) and/or alien(s) at Wright-Patterson. Because this conclusion is based on
the absence of documentation, the issue can never be definitively resolved. There will always
be those who say "You didn’t search hard enough" or "We know you really do have the
records/saucer(s)/alien(s), but you are just not revealing them to us." It would almost be a
physical impossibility to search every desk drawer in every building on Wright-Patterson looking
for the report, if it ever existed, on Roswell-related material. HQ NAIC is convinced that no
such record currently exists. |

2. Because no document has ever been found, however, leads center researchers to the
conclusion that the Roswell material, if it came to Wright-Patterson for analysis, was nothing
remarkable, certainly nothing extraterrestrial. The standard procedure for any government record
is that it is kept for some period of time, then retired or destroyed according to a general
schedule established by regulation. One might assume that a document purporting to be the true
analysis of extraterrestrial material would always be needed and, thus, would have been
preserved.

3. Because the Roswell incident occurred so long ago, now nearly 50 years ago, there
may be no record trail to follow to absolutely determine if a study had ever been conducted.

4. Despite the best efforts of UFO researchers over the years, not one scrap of physical
evidence or one incontestable photograph of either a flying saucer or an alien has ever been
found relating to the Roswell incident. Some researchers have devoted years of their lives to this
effort. Again, using an argument based on the absence of evidence, the fact that several hundred
man-years of effort have followed all of the research trails imaginable leads HQ NAIC to believe
that nothing extraterrestrial was found at Roswell.

5. The earliest UFO literature, books by Ruppelt, Keyhoe, and Menzel do not mention
the Roswell incident. Also, the Blue Book records and the Condon report do not mention the
Roswell incident, though many sightings from 1947 were investigated by this organization’s
predecessors. '

6. HQ NAIC realizes that the absence of evidence is not evidence of absence, but every
reasonable avenue of research has been exhausted without finding evidence that a flying saucer(s)
and/or alien(s) have ever been at Wright-Patterson AFB.

7. Because the GAO will have searched the records of many federal agencies, HQ NAIC
suggests that they be contacted, or Congressman Schiff be contacted, for a comprehensive report
of their findings relating to the Roswell incident.



SUGGESTED READING.

Blue Book Special Report 14 and the Project Sign and Project Grudge reports. These
primary documents should have been part of this organization’s UFO study files and currently
available through the National Archives.

The UFO Controversy in America, David Michael Jacobs. Contains a comprehensive
review of documents belonging to this organization’s UFO study files.

The Report on Unidentified Flying Objects, Edward Ruppelt. Ruppelt was the UFO study
project officer from 1951-1953 and he investigated a series of reports from 1947. He found
nothing, apparently, about the Roswell incident.

The UFO Experience, J. Allen Hynek. Written by the chief scientific advisor to this
organization for UFO studies. Associated with Sign/Grudge/Blue Book from 1948-1969, he
found nothing, apparently, about the Roswell incident.

Flying Saucers: Top Secret, Donald Keyhoe. Keyhoe helped establish NICAP and was
one of the earliest to allege that the government was withholding UFO "secrets" from the public.
He found nothing, apparently, about the Roswell incident.

Flying Saucers and the U.S. Air Force, Lawrence Tacker. States the official Air Force
position as of 1960 and includes earlier Air Force statements about UFOs.

HQ NAIC, March 1994









DEPARTMENT OF THE AIR FORCE
HEADQUARTERS UNITED STATES AIR FORCE
WASHINGTON DC

14 &A% 00

MEMORANDUM FOR SAF/AAZ
ATTENTION: LT COL BUTLER

FROM: AF/SE

SUBJECT: GAO Review on Records Management Procedures Dealing with Weather Balloons,
Unknown Aircraft, and Similar Crash Incidents (GAO Code 701034) -
INFORMATION MEMORANDUM

In response to your memorandum dated 1 Mar 94, same subject, Air Force Safety has
identified 2 directives concerning the investigating and reporting of air vehicle crashes. One is
within our purview, while the other is managed by the Office of the Judge Advocate General.

AFR 127-4, Investigating and Reporting US Air Force Mishaps (attached), provides
guidance for Air Force safety investigations, to include "air vehicle mishaps." The mishap report
is used for mishap prevention purposes only and is not normally released outside Air Force
channels. It does not cover the investigation of air vehicle crashes belonging to other branches of
government or civilian crashes.

AFR 110-14, Investigations of Aircraft, Missile, and Nuclear and Space Accidents,
provides guidance for Accident Investigation Boards, which are convened primarily to obtain and
preserve available evidence for claims, litigation, disciplinary and administrative actions, and for
all other purposes. The accident report is normally releasable to the public.

Normally, the safety investigation is done first, after which the wreckage/debris retention
and disposition becomes the responsibility of the Accident Investigation Board. AFR 110-14,
paragraph 10, Disposition of Wreckage and Other Evidentiary Materials, states "HQ USAF/JACC
{[now AFLSA/JACT] manages the retention of aircraft wreckage for anticipated litigation or in
cases where there is a high degree of publicity. The Air Force is not under any general
requirement to retain wreckage for long periods of time, but in some cases, it is advantageous to
do while in others the wreckage can be disposed of quickly."

The Air Force Safety Agency searched the microfilm records (classified and unclassified)
for air vehicle mishaps for the period 20 June through 31 July 1947. The only mishaps reported in
New Mexico during that periods are as follows:



AIRCRAFT DATE TIME* LOCATION
A-26C 24 June 1947 0809 7 miles northwest of Hobbs NM

P-5SIN 10 July 1947 1252 7 miles northwest of Hobbs NM
C-82A 12 July 1947 1206 7 miles southeast of Albuquerque NM
P-80A 18 July 1947 1200  Carrizozo NM

PQ-14B 28 July 1947 0935 15 miles southwest of Alamogordo NM
* all times are Mountain Standard Time

We have no information regarding mishaps of air vehicles belonging to civilian or other
government agencies. Please note that mishaps involving unmanned air vehicles (which during the
1940s included remotely piloted aircraft, low-speed "cruise missiles" like the V-1, and most
balloons) are considered "ground mishaps." Reports on such occurrences are not retained for an
extended period; AFR 4-20, vol II, Table 127-2, rule 4 directs the Air Force Safety Agency to
destroy them after 5 years.

?WML.CL%A-

S L. COLE, JR., Brig Gen, USAF
Chief of Safety

Attachment:
AFR 127-4 W[ O

CC.
AFLSA/JACT (atch w/d)









DEPARTMENT OF THE AIR FORCE
WASHINGTON DC

OFFICE OF THE ASSISTANT SECRETARY

a7 MAR 1694

MEMORANDUM FOR SAF/AA

FROM: SAF/AQL

SUBJECT: GAO Review on Records Management Procedures Dealing with
Weather Balloons, Unknown Aircraft, and Similar Crash Incidents (GAO

Code 701034) (Your memorandum, 1 Mar 1994)
-- INFORMATION MEMORANDUM

SAF/AQL is not the OPR for: 1) directives concerning records retention and
disposition or for 2) directives concerning reporting air vehicle crashes, investigations, and
wreckage/debris retention and disposition. Additionally, we do not possess any records

related to air vehicle impacts or crashes in New Mexico.
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DEPARTMENT OF THE AIR FORCE
HEADQUARTERS UNITED STATES AIR FORCE

09 Mar 94

MEMORANDUM FOR SAF/AAZ
ATTENTION: Lt Col Bulter

FROM: HQ USAF/XOWP
1490 Air Force Pentagon
Washington DC 20330-1490

SUBJECT: GAO Review on Records Management Procedures Dealing with Weather
Balloons, Unknown Aircraft, and Similar Crash Incidents (GAO Code
701034)- INFORMATION MEMORANDUM

Reference: 1 Mar 94 SAF Memorandum, Subj, same as above

There is no requirement for weather personnel to record weather balloon landings.
Only meteorological data are retained.

We did not find any records in the Air Force weather archives of a weather balloon
crash near Roswell, New Mexico from 20 June to 31 July 1947. If you have any
questions, my point of contact is Lt Col Jim Near DSN224-5163.

A
STEVE O. OUZTS, Col, USAF
Chief, Poliey Division
Directorate of Weather

DCS, Plans and Operations













DEPARTMENT OF THE AIR FORCE
WASHINGTON DC 20330-1000

OFFICE OF THE SECRETARY 10 Harch 1994

SAF/AAIQ
1610 Air Force Pentagon )
Washlngton, DC 20330~ 1610

/8
MEMORANDUM FOR SAF/AAI‘i t‘(o’ ol
SAF/AAZ \Mxﬂn v

IN TURN

.

AL

SUBJECT: GAO Review of Records Management Procedures Dealing with
Weather Balloons, Unknown Aircraft, and Similar Crash
Incidents (GAO Code 701034) - INFORMATION MEMORANDUM

Reference your memorandum, 1 March 1994, request items:

(a) Identify pertinent directives concerning records retention
and disposition.

The Air Force current regulation is AFR 4-20, Volume 2, Disposi-
tion of Air Force Records, Records Dlsp051tlon Schedule, dated 1

May 1992.
Earlier schedules were:

AFR 12-50 volume II, Disposition of Air Force Records, Records
Disposition Standards, 30 October 1987; 31 January 1986; 14 May
1984.

AFM 12-50 Volume II, Disposition of Air Force Documentation;
1 October 1969.

AFM 181-5, Records Management, Evaluation and Disposition of
Records, 1 December 1966; 1 July 1963; and 10 November 1958.

AFM 181-5, Records Management, Disposition of Records, 1 July
1956; and 1 August 1954.

AFM 181-5, Administration of Records, 1950.
(b) 1Identify pertinent directives concerning reporting Air
vehicle crashes, investigations, and wreckage/debris
retention and disposition.

AFR 110-14, Investigations of Aircraft, Missile, and Nuclear and
Space Accidents (AF/JACC).



AFP 127-1 Volume 1, US Air Force Guide to Mishap Investigation
(AFSA/SEP)

AFP 127, Volume 3, Safety Investigation Workbook (AFSA/SEP)

AFR 127-4, Investigating and Reporting US Air Force Mishaps
(AFSA/SEP)

AFR 127-11, Participation in a Military Civil Aircraft Accident
Safety Investigation (AFSA/SEP)

(c) Identify any records (unclassified or classified)
related to air vehicle(aircraft, lighter-than~-aircraft,
rocket/missile, or other) impacts or crashes in New Mexico
from 20 June to 31 July 1947; identify record groups and/or
other indexes associated with these records for further
review.

We asked the National Personnel Records Center to see if they have
any files for Roswell Air Force Base for the 1947 time frame in
their holdings. They noted that the histories for the 509th Bomb
Group and Wing for Roswell Army Air Base for period of November-
December 1947 was transferred to Air University in 1953. The
regular 1947 records have been destroyed. They do have a packet
of Top Secret for 509th Bomb Wing, Walker Air Force Base,

Roswell, NM for 1949-1950. They said we would need to look
through this for any records.

(d) provide copies of pertinent directives (including any
changes of policies on retention and disposition) and
records (i.e.,item c above) to SAF/AAZ, 1720 Air Force
Pentagon, Washington, DC 20330-1720.

We are attaching appropriate extract from our disposition schedule
since 1950. This is our earliest schedule.

%@w T @M
GRACE T. ROWE
Chief, Records Management Branch
Directorate of Information Management
1 Atch
Extracts from AF W\D
Records Schedules









DEPARTMENT OF THE AIR FORCE

AIR FORCE HISTORICAL RESEARCH AGENCY
MAXWELL AIR FORCE BASE, ALABAMA

8 Mar 94

MEMORANDUM FOR AF/HOE ]
SAF/AAZ NW
IN TURN

FROM: AFHRA/CC
600 Chennault Circle
Maxwell AFB AL 36112-6424

SUBJECT: GAO Review on Records Management Procedures Dealing with
Weather Balloons, Unknown Aircraft, and Similar Crash Incidents

Reference: SAF/AAZ Ltr, 1 Mar 94

Attached are the results of the records search conducted at the Agency
pursuant to the instructions of referenced letter. Point of contact at this Agency is
Dr James Kitchens, DSN 493-5068 or commercial (205) 953-5068.

Hodod S, foscsclbot-

RICHARD S. RAUSCHKOLB
Colonel, USAF
Commander

Attachment:
AFHRA's Report



REPORT

GAO INVESTIGATION OF "THE ROSWELL INCIDENT™:
RELEVANT HOLDINGS AT THE AFHRA

8 March 1994

Preface

On 1 March 1994 a facsimile transmission from the Secretary of the Air Force, Office of
Administrative Assistant (SAF/ AA) directed the Historical Research Agency to support
the General Accounting Office's investigation of "the Roswell incident." Specifically, the
Agency was directed to identify any records in its possession concerning the
investigation and reporting of air vehicle and other crash incidents similar to the
reported crash of a weather balloon near Roswell, New Mexico, in July 1947 ("the
Roswell incident"). This report presents the search procedure and results and indicates
some possible additional locations for Air Force files on the Roswell incident.

Definition of a Search Strategy

The AFHRA/RSQ (Inquiries Branch) was assigned the task of responding to the
SAF/AAZ directive. On 2 March 1994, Inquiries Branch staff developed a list of possible
file locations which might contain relevant documents. Primary items on this list were
Roswell AAFld installation histories, together with unit histories of the Air Force
organizations stationed at Roswell in June-July 1947. In addition, the following rubrics
were identified for insertion into the Agency's finding aids:

Roswell

Roswell Army Air Field
Unidentified Flying Objects
UFOX(s)

Weather Balloon(s)

Results of the Search - Unit Histories

In June/July 1947, the principal Air Force unit stationed at Roswell was the 509th Bomb
Group (H). This group, its constituent squadrons, and support organizations were
therefore indicated as the most likely locations for any reporting about the Roswell
incident in Agency files. On 3 March 1994, the unit histories of Air Force organizations
stationed at Roswell AAFld were retrieved and examined page-by-page for any entries



related to unidentified flying objects and/or the crash of a weather balloon near the base
in the June/July 1947 time frame. The results of this search were as follows:

509th Bomb Group (H) - June/July 1947 - One brief passage mentioning the Office
of Public Affairs and "flying disc" activities
in GP-509-HI, July 1947, p. 39 (see
Appendix I).

393rd Bomb Sqdn No AFHRA files for June/July 1947.

715th Bomb Sqdn No AFHRA files for June/July 1947.

830th Bomb Sqdn

Nothing in unit history for 24 May 1946-23 June 1947 (SQ-
BOMB-830-HI, 24 May 1946-23 June 1947).

1027th Air Materiel Nothing in unit history for 17 Dec 1944-Nov 1947
Sqdn (SQ-SV-1027-H1, 17 Dec 1944-Nov 1947).

427th AAF Base Unit

This unit's historical reports are included in Roswell AAFld
installation histories (AFHRA series 288.17-28, 1947). No
mention of Roswell incident found.

390th Air Service Sqdn

No AFHRA files for June/July 1947.

1395th Military Police - No AFHRA files for June/July 1947.
Company (Aviation)

603rd Air Engineering - Nothing in unit history for Feb-Nov 1947 (SQ-ENGR-603-
Sqdn HI, Feb-Nov 1947).

It should be noted that the period from approximately 1946 to 1950 is the least well
documented era in the Air Force's unit history program. During this time of drastically
reduced forces and peacetime concerns, major unit histories were frequently thin and
their content sketchy at best. Small units, especially support units, frequently did not
submit histories at all during the 1946-1947 period. Although we cannot be absolutely
sure that the histories marked "no holding" in the above list were never written, it
appears virtually certain that they were not, in fact, ever created. If written, there is
good evidence through accessioning and microfilming records that the Agency never
received those indicated as absent from the AFHRA collection.

Result of the Search - Base Histories

On 3 March 1994 the Agency's files of Roswell AAFld histories for June/July 1947 were
examined. These base or installation histories are designated AFHRA 288.17-28, Roswell
AAFId Histories, Jan 1946-Dec 1947 (3 vols). These histories amount to approximately
two linear inches and are largely concerned with administrative matters (number of



personnel, transfers, routine administrative actions, etc.). No mention of the Roswell
incident was found in them.

Result of the Search - Card Catalog and IRIS

On 3 March 1994 appropriate rubrics in the Agency's card catalog such as "Roswell,"
"Roswell AAFId," "UFO(s)," "Unidentified Flying Objects," "Weather Balloon(s)," were

examined. No entries were found which identified information remotely related to the
Roswell incident.

The Agency's IRIS electronic data base was also queried for potential entries. The
following key words or phases were entered:

ROSWELL

UFO

UFOS

UNIDENTIFIED FLYING OBJECT
UNIDENTIFIED FLYING OBJECTS
WEATHER BALLOON
WEATHER BALLOONS

The IRIS search produced no documents concerned with a flying disc and/or weather
balloon crash at Roswell AAFId. The IRIS search, however, did reveal a sub-stantial file
in AFHRA microfilm roll 33,764, beginning frame 562, which is concerned with flying
disk reports in the western United States during the summer and fall of 1947. This file
was apparently maintained by the Air Force Missile Development Command. It reveals
contemporary investigative agencies, methods, and personalities both Air Force and
civilian, thus it provides archival clues for further investigation of the Roswell incident.
Extracts from microfilm roll 33,764 are attached as Appendix IL

Finally, a passage mentioning balloon operations from Holloman AFB during June-July
1947 was located in AFHRA K280.10-54G, 1947-1958, Contributions of Balloon Operations
to Research and Development at the Air Force Missile Development Center, Holloman Air Force
Base, N. Mex., 1947-1950 (Holloman AFB, NM: AFMDC, n.d.), pp. 1-2 (Appendix III).
This passage indicates that a cluster of "rubber-type weather balloons" was launched at
Holloman AFB on 5 June 1947, the equipment from which was recovered. A second
launch of polyethylene balloons was made on 3 July, the equipment for which was not
recovered.

Aircraft or "Vehicle" Crash Reports

The AFHRA does not hold aircraft accident reports. The office of record for such reports
is the Air Force Safety Agency/SERR, Kirtland AFB, NM.



Summary and Conclusions

The Historical Research Agency is primarily a repository for unit histories and
supporting documents, and it has never routinely received the kind of records which
might provide details of the Roswell incident. If such records survive today, they will
undoubtedly be held by the National Archives and Records Administration (NARA),
either at the Washington National Records Center (WNRC) or the Southwest Regional
Depository (Fort Worth, Texas).

Recommendations

Because the records management policy of the federal government requires that obsolete
office files be retired to the NARA, the WNRC and the NARA Southwest Regional
Depository might be searched for files related to the Roswell incident.

AFHRA microfilm roll 33,764 indicates that the Fourth Air Force and its A-2 intelligence
section apparently carried out investigations of flying disks in the western US in 1947.
Research in the NARA, therefore, might reasonably include a search for surviving HQ
Fourth AF and Fourth AF A-2 Section files in the NARA.

M. PGefind> T HisAwiod Bhussldotl,

AMES H. KITCHENS, III, PhD RICHARD S. RAUSCHKOLB
Archivist Colonel, USAF

Inquiries Branch Commander

Appendix

1. 509 BG History, Jun/Jul 47
2. Extract from "Flying Disks 1947 W |©
3. Ballon Operations at AFMDC, 1947-1950, pp 1-2 / ©
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CilAPTER IIX
ORGAVIZATION

Any significant changes .in orpganization as activation or de-
activation of units, or change of command, will be dealt with in this =
chapter.

Lt Colonsl Payne Jenuings, Deputy Commander, assumed cormand
of Roswell Army Air Field on € July 1947. Colonel V. H. Blanchard,
comrending Officor went on leave. l/

Lt Colonel Charles #. Horton, Jr., wss assignod as Cormending
Officer of 3quadron "A", vice Lt Colonel Richard P. Schumacher on
14 July 1947. The'Squadron Adjutant, Captain 3Sowman, was transferred
overseas and was replaced by Captain Joseph A. Jones.
| Cormand of the 3rd Photo Lavoratory Unit (VH), was assumed by
1st Lt Harold . Araer per Parugraph 3, Special Order, #139, Eeadquarters,
Roswell Army Air Field, dated 18 July 1947. He relieved lst Lt Lewis
C. Bohanen who was transferred to the 70lst AAF BU, Hamil:cn Tisld,
California.

The 390th Air Service Squadron received a new commanding officer
in the person of Lt Colonel %alter Y. Lucas, who assumed command on
1 July 1947. Colénel Luces relieved Lt Colonel William C. Kingshwry
vho then assumed command of the 715th Bomb Squadron (VH), formerly
comauded by Colonel Luces.

1st Lt 7. G. Hilburn, former Assistant Base Adiutant, transferred
from Squedran "A", 427th AAF BU to 603rd Air Engineering Squadron as
Squadron Adjutant. He replaces Captain Earl 0. Casasy, who is on orders

for an overseas assigmment to Projezct PAC

1/. 6.0. #5, paragraph 1 - BAAF, Rosweoll, New Mexico

i



The other three briefings were those which were given to the VIP
and a simulated briafing to a large group of Air Scouts reprasenting

all of the troops in New Mexico which was given on 15 July 1947.

Several small projects were completed during the month including

signs on all the office doors, a building direcctory, and a world situation

rmap which is maintained on a day-to-day basis.

the Historical Section of S-2 has been seriously handiceppad by

the removal of the regular stenographer with the reduction in force.

Due to the fact that the quality of the department reports has
in general been so inadequate; lectures are being prepared to be given

early in August to properly train ‘the iiaison,rgpres‘entatives of each

department.

The Office of Public Information was kept quite busy during the —

month énswering inquiries on the "flying disc", which was reported to
be in pnssession of the 509th Bomb Group. The object turned out to be

a radar tracking balloon.

The main project of the month was making all arrangernents for a
successful Air Force Day. Lt. Colonel Oliver Lafarge, Air Reserve Corps,
at Santa Fe, made arrangements for Colonmel Blanchard to visit the Goveruor
of New Mexico and ask him to declare Air Force Day in New Mexico on

1 August.

39



The Public Information Office was host during the month to the
Senior Air Scouts of MNew Mexico, and to the several groups of visiting
VIP's. Several easy chairs and couches have been procurred to make the

Public Inforaation Office a more comfortable place in which to entertain.

The Public Information Officer and the Commanding Officer were
guasts of the Kiwenis Club of Roswell at a luncheon, for which Colonel
¥. H. Blanchard was the guest speaker. Colonel Blanchard spoke on the

Muture of the Air Force, and the talk was very well received.

Arrangements have now besn made to have the P.I.0. called on
all crash calls in accordance with AAF Regulation. In the past, the

F.I.0. has been called too late to get to the scene in time to do any

good,

The 3rd Photo Laboratory Unit (Vil) is now commanded by last Lt

Harold W. Arner per paragraph 3, SO. #l139, Headquortars, this station,
dated 18 July 1947. 1st Lt. Lewis C. Bohanan, former commanding officer
of the 3rd Photo Lab Unit, was transferred to the 70lst AAF BU, Hamilton

Field, Californisa.

The principal difficulty reported is a critical lack of photostat

paper. This has caused a large back log of important work to pile up.

The following is a breakdown of work performed during the month

onding 31 July 1947;

Contoct Print8eccecessss3058 Projoction Prinigscecees«403
Photostatseecosaccaes. « O Ground Negatives..c.....¢285
Copy Negatives...esecees 168 Asrial Roll Film.ccescsse 74l foot

35 mm Film..-.-......»..0454 feet
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July 1947 -

July 1947 -

July 1947 -

July 1947 -

July 1947 ~

July 1547 -

July 1947 -
July 1547 -
July 1947 -
July 1947 -

July 1947 -

CHAPTER XIIT
VISITORS

Lt Colonel R, Hamilton Martin and Lt. Colonel Loberg,
Headquarters, Eighth Air Force, arrived this date to
coordinate with S=3 and check inventory of printing and
reproduction equipment,

Colonel Brown, Colonel Dubose, and others from Headquarters,
Eighth Air Force, arrived on official visit and inspection.
Others included Lt Colonel Raymond R, Spurgeon, to coordi-
nate with Adjutant's Section; Lt Colonel Ray C, Miltcn, to
coordinate with Engineering; and Lt Colonel Donald 9, Dundas,
to coordinate with the Legal Section (Judge Advocate).

Major O'Neal J. T, Archer, Headquarters, Eighth Air Force,
arrived to coordinate with S=3 on flying safety,

&, ¥, E. Sudt, Engineering Depot, St, Louis, Missouri,
visited to coordinate with Theater Officer.

Mr. Giles, Fire Prevention Imspector from Strategic Air
Command, departed this station after completing his in-
spection of the Fire Departments.

Eighth Air Force Group Competition Inspection Team, under
the supervision of Lt Colonel Burns, arrived to make the
competition inspection. Major L, J. Seibert and Major
Rogers L. Pearson were among those presemnt.

Mr, John H., Kawka, Eighth Air Force, arrived on an ammni-
tion inspection.

S<l; was inspected by Major K. D, Thompson and Captain J,.
¥. Brady.

¥, B, S, Rupp and Mr. C. D, Hall, SAGD, visited Base Supply
regarding Quartermaster Stock Control,

Captain Billy M, Seargeant, 70th AAF BU, 103rd Weather Group,
arrived on Weather Station Inspecticn,

Captain Edward G. Retartyk, Eighth Air Force, arrived to
coordinate with Budget and Fiscal Officer,
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16 July 1947 -

17 July 1547 -

21 July 1947 -

22 July 1547 -

23 July 1947 -

2 July 1947 ~

2L July 1547 -

25 July 1947 -

Mr. R, W. Truitt, Cost Analyst, Eighth Air Force, co-
ordinated with Budget and Fiscal Officer on cost analysis.

Colonel Sager, Surgeon, Eighth Air Force, arrived to coordi-
nate with Station Hospital and Base Commanding Officer.

Captain R. R. Showalter, Jr., and Major L. A. Boatright,
Headquarters, Eighth Air Force, arrived to coordinate with
Statistical Control on cost analysis.

Brigadier General Roger M. Ramey arrived from rt Worth on
an officizl visit,.

Lt Colonel J. P, Hines, Major Louis R. Fimjan, Major Howard
A, Beck, and Lt Colonel John H. Bell arrived from Headquar-

ters, Strategic Air Cormand, for inspection and coordination

of S-l; Section,

Brigadier General Roger X, Ramey departed this station en-
route to Tucson, Arizona.

M, W, L. Wilson, SAAMA, arrived to coordinate with the
Air Installation Officer and AAGS, regarding Headquarters
ANC projects. '

Dr, E. M, Townsend, PES, Ft Stanton, New Mexico, arrived
for a visit with the Commanding Officer or Executive
Officer, - He is Chief Surgeon, Public Health Service,
¥t Stanton.

19 VIP consisting of several college presidents and deans,
also CAP and National Guard notables from the western states
arrived from Hamiltcn Field to spend the night. They were
enroute to Eglin Field, Florida, to witness demonstration
of latest army air force equipment,

The above mentioned VIP departed this base after a short
courtesy tour, including a sample briefinge.

Major R, J, D, Johnson and Captain W, A, Hartzop, Jr.,
Army Air Forces, Washington, D, C,, arrived for investi=-
gation of the B=29 crash which occurred 20 Mey 1947.

Governor Thomas J. Mabry of New Mexico, and party, were the
guests of honor of Roswell Army Air Field. Brigadier General
Roger M., Ramey, Commanding General, Eighth Air Force, was one
of the visiting dignitaries to welcome the Governor.
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DEPARTMENT OF THE AIR FORCE

AIR FORCE OFFICE OF SPECIAL INVESTIGATIONS

11 May 1994

MEMORANDUM FOR SAF/AAZ

FROM: HQ AFOSIVHO
226 Duncan Ave Suite 2100
Bolling AFB, DC 20332-0001

SUBJECT: GAO Review on Records Management Procedures (Your memo 16 Mar 94)

1. This is to inform you that on 19 December 1975, the HQ AFOSI History office
transferred two cubic feet of documents consisting of directives and policy guidance
relating to the conduct of investigations of the type GAO is reviewing and all investigative
files covering the period of 1948 to 1968 to the National Archives. You will find attached
a copy of the Standard Form 135, Record Transmittal and Receipt, signed by the Assistant
Chief, Military Projects Branch, National Archives, on that date (atch 1). My predecessor,
who was instrumental in transferring these records informed me that these were the only
records that AFOSI held. Currently, anyone who requests information on the subject from
HQ AFOSI/Information Release is directed to the National Archives. Further, you will
find attached a copy of my input to a staff meeting of 8 February 1989 in which I noted
that 40 years earlier a meeting was held in the Southwest U.S. concerning subject (atch 2).
At that time, District 17, Kirtland AFB, NM, was designated to be responsible for
collection and reporting on aerial phenomena. That is about the only reference I've found
in AFOSI historical files relating to the subject for the period of 1948 to 1953. AFOSI did
not become operational until 1 August 1948, so we have no histories dealing with events
before that time.

2. If you have any further questions, please contact me at DSN 297-5725 or Commercial

(202)767-5725.
é ;Zuzgo( ( //L;ﬂv

EDWARD C. MISHLER
Historian

Attachments:
1. Copy of SF 135, 19 Dec 75
2. Copy of HO Input, 8 Feb 89 Staff Meeting

“HELPING TO PROTECT A GREAT WAY OF LIFE"”
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™ YO 8 COMPLETED AT FEDERAL RECORDS CENTER
e w2 RECORDS TRANSMITTAL prerrrr— Tetcons saowr =5
PuR IL sciuf".:mf". ¢ AND RECEIPT NN - 37 S- 209 l
INSTRUCTIONS SIGNATURE | DATE RECORCS RECLVES
Send original and two copies to appropriate MZ§ Q{dfw I 12~19-7%
‘ Federal Records Center. e A fanf Ch e §
EXCEPTION—Send original and three copies to the S&ISTAN re,
Alexandria, Virginia, Center IAT Jmﬂé Projects Brang hs. Natigan b A- o n
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A. OFFICE
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-

S. NAME OF AGENCY CUSTODIAN OF RECORDS 6. BUILDING AND ROOM NO. 7. TELLFRONE

NO.
Kurt K. Kunze, Capt, USAF, Historian |[Forrestal Bldg, Rm 1H-053 6935-500"
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2
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BOX NUABERS

FRC ONLY

AGENCY

Admil&ib tTatiom, HQ AFOST
13 DESCRIPTION OF RECORDS WITH INCLUSIVE DATES 14, DISPOSAL AUTMORITY
(Show organizational component creating records) : (Schedule and Jiem No.)

(g8 ]

Source documents dating from 1948 to 1968
concerning the USAF investigation of Un-
identified Flying Objects (UFOs). These
records contain documents on investigative
policy and Air Force Office of Special
Investigation reports of investigations on
UFO sightings.

SOURCE DOCUMENTS

File folders 24-185-1 through 24-185-27 (Note:
There is no file for 24-185-3; there are two
files under the number 24-185-17; and there

is no file for 24-185-26) These files con-
tain policy guidance and AFOSI District
reports of investigation concerning UFOs
(filed primarily by district).

File folders,h 24-185-001 through 24-185-008
containing policy guidance and AFOSI District
reports of investigation concerning UFOs
(filed primarily in chronological order.).

STANDARD FORM 13§
JULY 1961 €DITION

(Use Standard Form 135A for continuation sheets) 135-:¢

ZTUS. GOVERNMENT PRINTING OFFICT  *¥1--0O-753-153 a77-€



HO Input for 8 Pedb 89 Staff Meeting

The following are two o0ld items from the AFOSI archives. Porty years ago,
representatives of US investigative and intelligence agencies met in the
- southwestern United States. They decided District 17, Kirtland AFB, NM, would
be responsible for the overall collection and reporting on aerial phenomena.
These phenomena, later termed unidentified flying objects or UPOs, had been
sighted with some frequency in the New Mexico area. This program was
initially called Project Sign, then Project Grundge, and was renamed Project
Blue Book in 1951. NOTE: APOSI turned over all its investigative files
pertaining to this project to the Rational Archives in 1976% Twenty years
ago, in response to the increasing drug problem in the Air Force, OSI took
steps to provide additional training. District 17 sponsored a narcotics
seminar at Kirtland AFB, NM, which 225 people from state and local 1law
enforcement agencies as well as OSI agents attended. OSI also developed an
advanced Narcotics Investigations Course designed to teach the latest technics
in combatting drug abuse.

* do/w—%,a» (5 Dec (575












ARCHIVES/ LIBRARY OF CONGRESS

NOTE: RECORD GROUP 319, RECORDS OF THE ARMY STAFF MESSAGE CENTER, WERE SEARCHED FOR 1947.
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HEADQUARTERS, ARMY AIR FORCES
WASHINGTON

SUBJECT: Issuance of Ordera

P03 Commanding General
Alr Materiel Command
Wright Field, Ohio,

‘ Request confidential orders be issued placiag the follewiag.
B named otnem on thres (3) days temperary duty at Saadis Base, Albu~
. querque, New Mexico, for purpose of pursuing Beab Commanders Gourse,
g . reporting not later than date indicated!

8 July 1947 Class

Lt. General Kathan F. Twining, 0-12366, AC

Major Gemeral Benjamin ¥, Chidldwv, 0=14936, AC
Brigadier General Artimr Thomas, 0=10Z76, AC
Brigadier General Samuel C. Brentnall, 017132, AC

- B Anguat 1947 Class

Brigadier General Donald L, Putt, 0~17875, AC
Brigadier General Jobmn C. Gordon, 0-18571, AC
Colonel Leighton I, Davis, 019721, AC

2, Copiles of orders should be forwarded to Cemmanding Offtces,
tland Field, Additional coples of orders should be furaished te

'- » Commanding Officer, The Armed Forces Special Veapoas Projeot, Vash-
DA on. z' D. CQ

BY COMMAND OF GENFRAL SPAA®S:

T Lt

THCMAS BADGER. JF

Yt. Cclomel, A7 Corpe
Executiive, Niliisry Feracnmesl Divisi
PLfice ¢t ~_ ;-

THOWY TVNOILVN 3H1 1V QIDNAONdTN 4
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1:00

G:15
9:15

9:40

9:43

10:00 A.¥,

A'x'

A.}ﬁ'.

AM,

AN,

11:05 A.V.

1155 AN,

12:00

12:28 7w,

Julvy 1947

Feturned from Wichita Falls, Texas.

Julv 7, 1047

Arrive Uffice.

Gen. Rawlings

Gen. Boatner with mail.

Cclonel Garland on phone with reference to memorandum frcr General
Kenney on how to have more groups and fewer people. Whs that approved
Approved to extent instructions given that SAC units be left alone
until September and at.that time make a decisicn as to approval of
Xenney's orgarization and hor extensively it will be used in the

Air Farce. Find cut if Kenney has been advised and let me know.

Cclanel Galleway thanki.né General Vandenberg for whzt he put on for CIC

Colonel Garland advised that General Hood hed handled the matter of
SAC units amd would be right dorn to brief Gen. Vandenberg.

Gen Chauncey on phone frar Pocatello, Idaho to state that Gen Cennon
doesn't want ¥oody or Turner in Georgia. Decesn't want Columbus at all-
wants to substitue San Marcos, TVants to cuncentrate all expansion in
a little tunch in Texas and take over fields that belong to/&Miinas
like Brooks and Bergstram. Oeneral Chauncey says that it is possible
we will lave to give up the two in Georgia. Gen Chauncey stated he
advised Gen Cannon tc¢ put his wants in writing and not to telephone as
Gern Chauncey feels Gen Cenncn is not too sure of himself, as two mcnths
agc he wanted to get out of San Xarcos and noxr he wants it and also
Brooks & Bergstram.

Gen Hoad & Col Hobson —briefing on SAC urits,

¥r, 2uckert re civilian personnel and limitations and pzrsomnel

st inactive installations or installatians whizh we are not planning
tc¢ retain in cur permanent structure.

¥r, Robert Gross and Yr. Maher of Lockheed

Gen. Sam Anderson

Tc “ar Council in absence of Gen. Spaatz

Zeturned and tnen tc lunch



1:10 F.L,

1:20 P.L,

1:40 P.i.

1:50 P.il.

1:52 F.l.,

1:55 P.io.

2:00 F,L,

2320 P,I.,

July 7, 1947 (Cont'd)

br. Hicks of the Toronto Star, Toronto, Canada on phone =
He spoke in regard to the ®flvinc discs", They understand
these discs are a U,S, rlane that is still on the secret
1ist. He esked Gen, Ven what he thought they were and Gen.
Van was quite noncommittal. Gen. Van seid that sone
Xational Guard llenes were on duty on their own volition
to search for the discs, but that no planes have been put
on duty from Hg, 4-F.

General Tommy Power

Cong. Drewry of Va, on rhone requesting a B-29 be sent to
Blackstone, Va, for a celebration by the CiF and volunteer
fire organizations in the vieinity, Date - July 27, kKay
be able to do some recruiting on that day. Gen. Van said he
rould look into the matter and advise lr. Drewry's office,

Mr. Leo on phone re article on "Szucers”, Said one had been
found with instructions on it to get in touch with Colonel
Frank Hackett in Spokane. bLr. Leo reported the metter to
General Schulgen, G=2.

lr. Zuckert on phone informing him with reference to Netional
Guerd that all plepes where we haven't scuadron or group
headquarters should teke their peorle away.

Lr. Leo and General lelsy with reference todiscs.

Colonel Frank Hackett, Spokane, Viashington on phone -

General Van informed Colonel Hackett that we hzd gotten a call
from the Houston Chronicle saying that a flying dise had landed
there with his (Colonel Hackett's) neme on it., Gen, Ven asked

1f he ¥new anything about it., Colonel Hgckett stated thzt he knew
pothing at all about it. Gen. Ven told Col, H, thet it was reporied
here that Col., H. said that his peorle knew 211 about it and that

& statement was coming out from ¥ashington. Col. H. said, "I

have said nothing". Col. B, had the Chronicle called and told

to ret in touch with the F.b.I. - get photographic proof - end then
get in touch with Gen, Twining,

Colonel Bob Warren, Ellington Field, Tex on phone, =

Gen. Ven inforped Col, vierren that the Houston Chronicle had
found a disc about 20" in diemeter and 5 or 6+ thick. It is
suprosed to have Col. Frank Hackett's mame on it. Wc are most
anxious to expbode this thing. I would eprreciete it if you would
get in touch with the Chronicle, ask them where it is, go out

and see the think and then call me back. The line of apjroach is
thet we heve nothing like that, we don't understend what it is,
but xe are leevins no stone unturned to be sure, Colonel i.arren .
scid it would be 2 courle of hours before he couls cell bzck.



2:30 PV,
4:10 P.N,

4:15 P.U,

4:20 P.¥,

4:20 P.Y,

4:30 PV,

5:00 P. X,

5:15 P.M.

Julv 7, 1947 (Cant'd)

Tc airpert to meet Mr, Symington and then to Mr. Symington's office.
Returned.

General O'Donnell
General LeMay

Col. Warren called back re Gen. Vandenberg's directive that

he run down the story about the flying disecs. Col, W. finally
located the reporter who picked up the story from another man.
This man lives in Goose Creek. He now says that it was entirely
a figment of his imagination amd that he just made it up. Col.
¥. talked to a Mr. Evans who is handling this thing at the
Chronicle — and they toock it up with somebody up at the air
Depot at Spckane. - - - - He said to them that he just made the
thing up. Col. Warren said tnat the Chronicle seened to be
satisfied that the thing was Just a cock and bull story.

Col. V. is going to check with the loczl F.B.I. and possibly
drive over to see the man at Goose Creek. If anything further
develops he will ca'l Gen. Vandenberg.

¥r. leo on phone - Gen. Van told hi= the above stary. A civilian,
Joe Shipman, who works with Col. Hackett is rec-orted to have tcld
the Chronicle to contact Gen. Twining.

To see ¥r, Symington

Depa:‘tea far office of Congressman Hof{fman,



9:20 ALK,
9125 AN,

9130 AM,
9:50 AN,
12115 P. M.

12345 P. M.
1130 P. M.
1:50 P, X,

2:10 P, M.

2330 P. M,

3:00 P.X.

3310 P.uo

3325 P.M.

Arrive office.

General Gardner and General Power - approved restrictions on

flying due to gasoline shortage 80 that the Air Force would be in a
tenable position if it became necessary to curtail civ. gas consumpti.r
Gen, LeNay & Dr. Borles -~ briefing for JRDB meeting.

DRDB Meeting with General leMay.

Returned - then to Mr. Symington with reference to personnel
for the President's Air Board.

Lunch.
Returned.

Colonel Moore on phone who statedSenator Guerney stopped him in
the hall and said they:were starting hearings on the three million
six hundred thousand dollar cut in flying pay.

Gen. Rawlings advised Colonel Moore that the cut was ckay as we had
reduced the number of people ¢m flying status. Also advised Colonel
Mopre that Sen. Guerney had been semt the letter of June 20 that
went to the rest of the members of the committee with reference to
flying pay.

¥r. Chalmers Hall on phone with reference to a study he is going
to present t0 Senator Vandenberg with reference to the secwrity
of this country. Read his plans in detail to Gen. Vandenberg
and the General advised him that all the things contained in his
study were in the new bill on unification - that it had all the
elements he was plugging for.

QGeneral Lyon on phone with reference to the cases of Major Jahn N.
White and Gerald R. Johnscn.far transfer to the Air Farces, All
transfers by War Department direction have been cancelled as of

31 March. In the case of ¥ajor White there will be no brouble in
event xf the merger goes through and recommend this case be held until
then. Johnson was recommended azainst by General Fairchild.

Air Marshal Yoddard

Senator Cabot Lodge on the phone with referenc ¢ to increased
appropriation to call for 70 Groups. (1) Was the 70 Group Program
cleared by the Budget or not? Gen Van said no—were cut dom to

55 Groups. (2) Can you have scmeone in your of fice write an
arguzent as to why it should be 70 Groups? ~ Gen Van advised him



3:25 p.me

3:35 pem,
3:45 plm.

5107 p.m.
5:08 p.mo

5:12 p.m.

5:14 p.m.

6:15 p.m.

6:20 p.m.

(Cont'd) Tants a statement prepared xxxkx he can use as comin;
from him =~ not an Air Force or General Vandenberg
statement+— for the 70 Group Program instead of 55.
He wants this 4n a day or two.

Briefing by Gen Kauch, ¥r, Zuckert, A-3, A-5 on Alaskan Air Base

To Office of Congressman Wolverton with Mr. Zuckert on the

bject of A ska.? ses, Tock up ratter of starting hesrir
su ths sess:ll.'?:n A%:Le coﬁmttee »ill give us en ansver toror

A hecrin be he uartef’ nex‘t. xeel,
ROt urned o 8on ssman%lverg fice.
gre

To ¥r. Symington with reference to perscnnel for the President!
Air Board.

Oen. Rawlings on the box reference request of Senator Cabot Ladg:
mentl oned above (3:25 p.m.)

To ¥r, Symington ~ re personnel for the President's sir Board.

Gen. Kissner on phone re request of Senator Lodge far
statenent in connection with appropriations. General Aissner
will have this ready by Noon tomorrow.

To Mr, Leo's office and then home.



8:30 AN,

8:50 A.¥,

9:13 AN,

9:17 AN,

9:33 AN,

9:35 ALM.

9:30 AU,

9:25 AL),

10:30 ALY,

10:50 A.Y,

11:45 AWK,

12:15 P M,

12:50 P, Y-

July ¢, 1947

Arrive Office,

General Chauncey

General Stearley re letter in connection with motion picture
personnel. Gen. Van advised it would not get by Secretary Fattersc
Have to take a reading on exactly how we can get by with 8 reserve
of ficers and 2 regulars and still spend that money on them.
(£500,000 each) Gen. Van advised him to look into the matter of
reserve officers and that his office should write the letter.

General Gardner, General Power, Ccl. Peterson

Cong. Harness of Ind. re Capt. Roger Smith 0-744641 who has had
5 years overseas with B-29's and is nowr on terminal leave. He
wants reassignment - regular or otherwise, and is willing to be
placed on foreign service. Gen. Van asked that he come over to
see Najor Wnite and we would get him the information.

Cong. Harness advised he thouzht we were getting the Merger Bill
worked out pretty fine,
General LVoolittle on phone. 1o come in at 10:30.

Mr. Ben Pearse with reference to two stories he is writing -

one abcout the Anglo-American Cil Agreement and the other about
ciG,

Harry Bruno of New York - Gen. ¥an advised he would let hir know
as soon as he could with reference to an engagerment for week-end
either 18 Julv, 2§ July, 1 Auzust or 8 August.

To My, Symington

To Gen. Eiserhower's office with General Norstad

Mrs. Bovers of the Thite House called ¥ajor White to advise that
Gen. Vandenberg should be in the Fresident's office at 1R:15
tomorrow for signing of Air Force proclsmation.

Returned frax Chief of Staff's office.

To Mr, Syzington



2:15 p.m.
2:30 p.m.
3:10 Pee

3:30 p.me

3:40 P, M.

5:05 p.m,

5135 P,

July 9, 1047 (Cont'd)

Returmed from JCS

To ¥Kr. Syrington
Returned

¥r. leo on phore re "ihis recruiting matter". Gen. Streett's
office recommends against it on the ground that that is a

snall enterprize down there and they don't want to set a
precedent. M¥r. leo will check further and call back,

Also, Genersl Streel has been comcerned in the event of unificatior
abouwt recruitment funds and wanted ¥r. lec to express to Gen.
Vandenberg his opinion that it ought to be a gradual shift

if there was not going to0 be a central recruitient.

General Anderson - Ueneral Van informed Gen. Anderson that he
was definitely against his leatfing Washington at the present
time and plans to recommend to Gen. Spaatz that it not be dame.

¥r. Pethick and Mr, lewrence, kr, Pethick (Navy), Kr. Lawrence
(President of the Reaction Motors) and General Leka® , presented
to Generzl LeMay and General Vandenberg problem of their monitary
position which was bad and they were afraid of being refused
contracts which would set back the jet rocket motor development
several years. Genersl leMay stated that they were to take it
up with Vright Field ancd present their case out there where the
contracts are let.

Home,






























STATEMENT OF WITNESS

Date: 24 May 94 Place: ;Washington

i{hn/ I Sheridan W .Cawitt, hereby state that Richard L. Weaver was identified to me as a Colonel,
USAF. 1do hereby voluntarily and of my own free will make the following statement without having been subjected
to any coercion, unlawful influence or unlawful inducement. W

Mﬁ/ I was a Counterintelligence Corps (CIC) Special Agent for the US Army Air Force who was initially assigned to
Roswell AAF following my graduation from CIC school at Ft. Holabird, MD, in late June or Early July, 1947,
Shortly after arriving at Roswell , New Mexico in that time frame | had occasion to accompany one of my
subordinates, MSGT Bill Rickett, CIC, and Major Jesse Marcel, Intelligence Officer the 509th Bomb Group, to a
ranchland area outside of Roswell to help recover some material I think that this request may have come directly
from Major Marcel. 1 do not know who may have made the report to him. To the best of my knowledge, the three
of us traveled to the aforementioned ranch land area by ourselves (that is, no other persons, civilian or military, were
with us). 1 believe we had a military jeep that Marcel checked out to make this trip. When we got to this location we
subsequently located some debris which appeared to me to resemble bamboo type square sticks one quarter to one
half inch square, that were very light, as well as some sort of metallic reflecting material that was also very light. I
also vaguely recall some sort of black box (like a weather instrument). The ares of this debris was very small, about
20 feet square, and the material was spread on the ground, but there was no gouge or crater or other obvious sign of
impact. I remember recognizing this material as being consistent with a weather balloon. We gathered up some of
this material, which would easily fit into one vehicle. there certainly wasn't a lot of this material, or enough to make
up crates of it for multiple airplane flights. What Marcel did with this material at the time was unknown to me,
although I know now from reading about this incident in numerous books that it was taken to Eighth Air Force
Headquarters in Fort Worth where it was subsequently identified as a weather balloon, which I thought it was all
along. | have reviewed the pictures in the 1991 Book by Randle and Schmitt on the UFO Crash at Roswell wherein
Marcel and Ramey are holding up this material and it appears to be the same type of material that we picked up from
the ranch land. I did not make & report of this incident to my headquarters since | felt that the recovery of a weather
balloon was not a big deal that did not merit a written report. In the same referenced book by Randle and Schmitt |
was reputed to have told Rickett ( on Page 63) that we were never there and this incident never happened. The book
seems to imply this was in some sort of conspiratorial tone; however it is more likely I told him not to mention it to
our headquarters because we had wasted our time recovering a balloon. 1only went to this ares once and recovered
debris once and to the best of my knowledge there were no other efforts to go back there. If there were, they did not
involve me. There was no secretive effort or heightened security regarding this incident or any unusual expenditure
of manpower at the base to deal with it. In fact, [ do not recall the incident being mentioned again as being any big
deal and I never even thought about it again until well after I retired from the military when I began to be contacted
by UFO researchers. Many of the things I have mentioned to these people have either been taken out of context,
misrepresented, or just plain made up. I did know both Jesse Marcel and Bill Rickett very well (both are now
deceased). I considered them to be good men, however both did tend to exaggerate things on occasion. With
regards to claims that we tested this material by hitting it with sledgehammers without damaging it, I do not recall
any of us doing so. I also did not test this material for radioactivity with a Geiger counter (or anything else). I do not
recall attempting to burn any of this debris but my wife tells me she recalled that Jesse Marcel, his wife and son did
have a small piece that they held over the fire when we had a cookout . In short, I did help recover some debris near
Roswell, New Mexico in the summer of 1947. I thought at the time and think so now, that this debris was from a
crashed balloon. I am not part of any conspiracy to withhold information from anyone, either the US Govemnment
or the American public. Ihave never been sworn to any form of secrecy by anyone concerning this matter and I
have received authorization from the Secretary of the Air Force to discuss with Colonel Weaver any information of a
classified nature that I may have conceming it. There is no classified information that i am withholding. 1have never
been threatened by the US Government or any of its subdivisions, or by any persons, not to talk about this incident
with anyone, and in fact I have talked to a number of private researchers. My bo ¢ is that this whole incident
was no big deal and it certainly did not involve anything extraterrestrial.
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CONTINUATION SHEET FOR AF FORM 1168 AND 1169

S

I further state that | have read this entire statement, initialed all pages and corrections, and signed this statement, and that it is correct and true as
written

(Signarure)
j’ Gty A/ / dor ?/A
(Signature) {Address)
Subscribed and sworn to before me, a person authorized by law to adminis-
ter oaths, this Q i
(Address) / 4
] 19 /
(Signature) /
/ /7/ V o e—
{Address) - Q (Signature of Person /mmu'terlng Oath)
(h,qeo/ WAV /A/ 1514;'
( 'ype Name, Grade & Title of Person Admml:rermg darh }
AF 2" 1170 GPO : 1986 0 - 168-568 PAGE - OF (7'"““‘
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TRANSCRIPT OF INTERVIEW OF SHERIDAN CAVITT
(Note: RW = Col Richard L. Weaver; SC = Sheridan Cavitt, MC = Mary Cavitt)

RW: Today is the 24th of May 1994. 1 am in I am Colonel Richard L.
Weaver and [ am talking to Lt Col Sheridan Cavitt, US Air Force, Retired. Also present in the
room is his wife, Mary. Colonel, you don't mind that I tape record this do you?

SC: Go right ahead.

RW: O.K. thank you. What I would like to ask you is to confirm you were with the Counter
Intelligence Corps (CIC) (at that time of the US Army) in 19477

SC: Yes...the Army Air Corps...right.
RW: When did you get transferred to Roswell, Sir?

SC: I went to Roswell after going to the CIC School in Baltimore, Maryland, at Camp
Holabird...in 1946. 1 do not remember the month. My wife might. It was in the Fall was it not?

MC: June of 47.

SC: June?

RW: [ think on your records you graduated in June of 47.

SC: From Holabird?

RW: Yeah, Holabird.

SC: O.K...I told you my dates are slipping my mind.

RW: That's O.K...I have the same problem.

SC: It's hard to remember July 47. I hadn't been there very long.

RW: Did you know a Major Jesse Marcel who was the Intelligence Officer during Roswell at that
time?

SC: Oh yes. I knew Jesse, his wife, and his son. We were very close friends. We were in the
same building in the CIC office, which was next to the intelligence office. We associated socially
as well as business.

RW: Sir, you were the senior officer and the commander at the detachment there at Roswell?



SC: Yes, I guess you could say that. I was the only commissioned officer. I had two enlisted
agents "working for me" quote end quote.

RW: Who were the enlisted agents that worked for you?

SC: The senior was a Master Sergeant by the name of Rickett and the young agent, Jack
Williams. I later had some other people working for me after CIC deceased and OSI took over
for the Air Force...the investigative agency.

RW: That actually came, I think, in September when the Air Force first stated. You were one of
the charter members of OSI, as I understand?

SC: Yeah, over from CIC and OSI; and then .I went to OSI school later.

RW: You reported through your chain of command? You didn't report to General Blanchard,
the Base Commander? You reported like we did in OSI through the separate chain of command,
as I understand it; is that right?

SC: Yeah, our parent organization was 700 CIC and I believe that there...they had sort of a
branch up in Colorado at that time, but I think most of our work was sent directly back to Bolling
at that time. I am a little fuzzy on that because [ wasn't in the organization very long, you know.

RW: OK. General Blanchard was the Base Commander and everyone else in the 509th basically
reported to him then?

SC: Oh yeah. Colonel Blanchard.

RW: Oh yeah. Excuse me, Colonel Blanchard.

SC: He was the Wing Commander of the 509th, right. I didn't report to anybody on the base.
RW: Just like in OSI?

SC: Yeah, I associated and coordinated stuff with Marcel and 1 had no responsibility to
Blanchard or Marcel.

RW: Do you recall an incident that happened during the early part of July when you were asked
to accompany Major Marcel to go recover some wreckage of anything?

SC: Well, there again I couldn't swear to the dates, but in that time, which must have been July,
we heard that someone had found some debris out not too far from Roswell and it looked
suspicious; it was unidentified. So, I went out and I do not recall whether Marcel went with
Rickett and me; I had Rickett with me. We went out to this site. There were no, as I understand,
check points or anything like that (going through guards and that sort of garbage) we went out
there and we found it. It was a small amount of, as I recall, bamboo sticks, reflective sort of



material that would, well at first glance, you would probably think it was aluminum foil,
something of that type. And we gathered up some of it. I don't know whether we even tried to
get all of it. It wasn't scattered; well, what I call, you know, extensively. Like, it didn't go along
the ground and splatter off some here and some there. We gathered up some of it and took it
back to the base and I remember I had turned it over to Marcel. AsI say, I do not remember
whether Marcel was there or not on the site. He could have been. We took it back to the
intelligence room...in the CIC office.

RW: What did you think it was when you recovered it?

SC: I thought a weather balloon.

RW: O.K. Were you familiar with weather balloons at the time?

SC: I had seen them. I had seen them. As ] recall, I am really reaching back, I think they were
equipped with a radio sonde or something like that, that transmitted data from, when it got up to
altitude (what altitude I have no idea) and somebody on the ground received it and that way they
got some information on what was happening up there.

RW: OK.

SC: This is all over my head. When I saw it it was to flimsy to be anything to carry people or
anything of that sort. It never crossed my mind that it could be anything but a radio sonde.

RW: How did you get the report that the material was out there?

SC: That I don't recall. Looking back on it, I imagine somebody called the 509th. The 509th
called Marcel and said there is something over here, wherever. and then...more and more thinking
back on it now he must have been...I must have been with him...."lets go out look and see what
the hell...”

RW: Did you just make one trip out to the area?

SC: I can't recall ever making more than just that one trip.

RW: And you think it was you, Marcel, and Rickett?

SC: Well, I not sure it was Marcel but I know Rickett was...

RW: Rickett was there? When you got back with this stuff you turned it over to the Intelligence
Office. What happened then?

SC: Nothing, as far as I'm concerned. I don't think I even made a report. Our CIC had gone
by... 700 CIC was the CIC Headquarters.



RW: 700 CIC was the Headquarters?

SC: Yes, I don't think I even made a report to them, which I normally would if there was
anything at all unusual.

RW: Do you remember the newspaper? It actually was, I think, July 7, 1947, where this now
famous newspaper says they found a "flying disc" in Roswell? That was actually the Roswell
paper, that was the first one. How about you, Mary, do you remember that at all?

SC: Idon't remember it. We took the local paper to get some weather reports.

MC: We were so new there. In fact, I think I had just been there just maybe just a few days
because I had been up to my sister's wedding and I don't think at that time we might not even
been taking the paper. We heard no...

SC: Idon't remember anything in the paper.

MC: We heard nothing. Of course, we didn't associate with people on the base, either.

RW: Yeah, I understand.

MC: We were brand new. Jesse and Salazar were best friends. At that...starting about the first
of July on.

RW: After you found this, Sir, do you remember any sort unusual activity occurring? Like a big
military alert, or people going out to the base and large numbers of high security?

SC: No. The reason I wouldn't have been involved in anything like that, if there was any activity
like that, I was Counter Inteiligence Corps, this didn't have anything to do with counter-
intelligence. It looked to me, somebody lost a weather balloon. I couldn't care less...tough luck.
RW: But when you went out and saw this material, there was no doubt in your mind that it was
some sort of man made material? And, you though at the time was a weather balloon, some sort
of balloon?

SC: When I first saw it.

RW: When you said the wreckage wasn't very much, could you, was it as long as your house
here, or just a small little clump?

SC: Maybe as long as this room is wide.

RW: So, twenty feet maybe?



SC: Some here, some here, some here. No concentration of it. No marks in the ground, dug up,
anything hidden, or anything like that, just out on the territory around the bottom of New Mexico,
just good for growing sheep - they don't eat too well.

RW: Yeah, I don't imagine. They probably have to eat on the run out there. Do you remember
at the time the article or the photo of General Ramey and Marcel holding up a piece of material?
Have you seen that since that time?

SC: Oh yeah, I have seen it, yeah, but at the time I don't recall seeing anything like that.

RW: In that photo, actually there are four separate photos there, Marcel, I think in two of them,
is holding up material. Does that look like the material that you picked up out in the desert?
Actually it's in this book if you don't mind...

MC: I was going to say that I think it's in there.

SC: I don't remember...Yeah, Yeah, that's...

RW: The first picture is actually with Jesse Marcel and that's General Blanchard and...

SC: I think this was taken at the Headquarters at Carswell.

RW: Yeah, that's right. That's correct.

SC: And I obviously... Marcel took it to Fort Worth. Yeah that's the...

RW: Yeah. That doesn't look like they substituted anything from what you found?

SC: No, No.

RW: Is this about the extent of the material? I realize you can't see all of it in any of the pictures.
Or was there large...could you fill up an airplane with it?

SC: Oh, good God! You couldn't fill up (unintelligible) with it. Yeah, I can't tell what those
sticks look like. But, as I recall, to me they look like bamboo or some sort of very small lav type
material ripped out.

RW: Could you break them or bend them, or...

SC: Ididn't try.

RW: OK.

SC: It was someone else's balloon as far as I was concerned. I didn't want to fool around with it.



RW: After you picked that up and you tumed it over to Marcel, did you ever hear anything more
about this? Did people from Washington come and talk to you about it? Did you have to swear
any security oaths or debriefing statements?

SC: I don't remember anybody from Washington coming there. It's possible that somebody came
over to talk to Marcel that I didn't even know about. To my knowledge, no. Certainly nobody
from Washington. I would have, I think, remembered that. Someone from the headshed coming
down and talking to me. Certainly, I would have. And I was not sworn into any secrecy ever
about any of this stuff.

RW: So, as far as you are concerned, none of this was ever classified? There was no attempt to,
I use the word, "cover up” this information or to classify it?

SC: Well let's put it this way: as far as I knew, I never heard anyone say, "Don't talk about this
and its hot stuff.” I think Marcel, would...I'm sure he would have told me something.

RW: Would he have? Did he ever say anything to you after this incident occurred until the time
he left? Or, anywhere up until the time he died?

SW: Oh, Rich, dealing with him there in the office or the next office to him so he probably said
something about it. That he had taken it down to Ramey or something. But, nothing that would,
you know, stick in my mind of importance. Do you understand what I mean? If he had said
something like, "I took it to 8th Air Force Headquarters, General Ramey was excited; they were
going to take it to Wright-Pat" (or wherever they allegedly took it). Oh, I'm sure I would have
remembered that.

RW: It had been alleged in a number of books, including the one by Randle and Schmitt, that
there were a number of airplane flights back and forth of C54's and B29's going into Wright-Pat
and Kirtland, or to Fort Worth. Back and forth, loaded up, with very tight security, hauling this
wreckage. Do you recall any of that going on?

SC: None...Nothing.

RW: And then its indicated (and not directly quoting ) Some counterintelligence people from
Washington or Andrews (as they said in the book) had come out there and apparently done
photographs or crime scene searches or whatever. There was nobody else out there from CIC or
Counter Intelligence Corps that you knew of? Other than Rickett?

SC: Not to my knowledge. Not to my knowledge. 1 made a booboo. I said it was 700 C at
Bolling. I believe now that you mentioned Andrews, it could have been Andrews. But no nobody
came out. Maybe they did, maybe they didn't talk to me. CIC did some crazy things in those
days, shuttling some people around.

RW: But it would have been likely, had you been involved in recovering something kind of
special that they would have talked to you?



SC: Yeah, I think they would have asked me, "Cav, what did you see”...right.
RW: Did Rickett ever talk to you about this again?

SC: No...I don't think so. Idon't think so. Right about that time just before OSI was formed and
we all were absorbed into OSI. I think he went on a special undercover job up to...maybe
somewhere to an Air Force Base up here in Washington.

MC: Fort Lewis, I think he...

SC: Was it Lewis or McChord? I don't remember. Anyway, he went on to an undercover
assignment, and that's what I said about CIC doing some crazy things. They didn't even tell me. 1
was his boss locally and they didn't even tell me that he had gone up. He use to be a mechanic at
one time, Rick did, in the Air Force; the Air Corps. I think they wanted to...they were having
some trouble with their planes being what they thought were sabotaged and they asked him to go
up there and try out the machine.. like an airplane mechanic, which he could do pretty good.
Outside of that, I don't know of anything that Rick did.

RW: One of the things that was mentioned in this book...and I don't know how much you read it,
is that Rickett some time later that Fall apparently went with a scientist by the name of Doctor
LaPaz, and he accompanied him and they went around to various places. Dr. LaPaz was a well
known person... '

SC: Iknew of him. I never met LaPaz personally, but I knew what he was.
RW: Did Rickett go with him that you recall; accompany him around?

SC: He could have, but it certainly didn't stick to my mind. It wouldn't be for any extended time
I don't think, because we needed him around the office.

MC: The Ricketts were friends of ours too; and his wife and I. I don't remember Mack ever
saying anything.

SC: Mack was his wife.

MC: ...that he was gone for a long time.

SC: He could have, but Rickett would go off the deep end every once in a while. He was a
fantastic story teller. He worked for an insane asylum up in the Washington DC area. I think his
wife worked there, also. He would sit around and tell some of the most hilarious, ridiculous
stories about things that happened in this nut house, so to speak.

RW: Was that St. Elizabeth's? That's the big government mental institution.



SC: I don't know. It's in the Washington DC area. I forget since I was there in the Washington
area for awhile but I never did get acquainted with the insane asylum.

RW: It's always best to keep it that way.

SC: No, well I put it again, he might have gone off with LaPaz for a few days, but I can't imagine
what excuse I would have been given as to why he'd be out goofing around with an astronomer.
LaPaz was a well thought of individual in New Mexico and, I imagine, all over the United States.
He had quite a reputation.

RW: He did quite a bit of work for the Air Force, as I found through research.
SC: Contract work or something... Yeah.

RW: But there was nothing that you knew of that he did as a direct result of this incident on the
stuff that you recovered out there?

SC: No. Of course, I could have been held in the dark about it; but as far as I know, no.

RW: O.K. I went through and pulled out wherever, in this book UFQ Crash at Roswell by
Randle and Schmitt, this is a 1991...1 pulled out wherever you were identified. They never
identified you by name except in the credits when they interviewed you, but they always referred
to you as the "Senior CIC man" and "Senior CIC agent". They identified Rickett and Marcel, of
course, by name. There are many things that are in the book that people said that you said or
implied that you said, without directly saying that "Colonel Cavitt told me such and such.”

SC: Yeah.

RW: I pulled a couple of these out and just ask you if you can comment on it to see how they
ring with your memory of the incident. "The second fellow we interviewed" (this right from the
front on page six) "was an agent in the counterintelligence corps. He accompanied another
intelligence officer on the initial trip to the crash site and we believe wrote a report of the incident
for his superiors in Washington"...implying that was you, since you were the senior guy.

SC: I'm just reading this end quote "book." No, No. I assume...I assume when I read this thing
for the first time that they sent me a big deal, you know...

RW: An autographed copy?

SC: An autographed copy and all that. No, I didn't say all like that.

RW: On the next page, on seven, again referring to you: "At first this intelligence agent refused
to admit that the event had occurred at all. There had been no newspaper story, no fuss, not even

the recovery of a weather balloon. After much prodding, that he was going to admit that
something came down and was recovered, and but that was as far as he would go. He admits no



personal involvement even though other reliable sources gave him a central role. That kind of
sums up everything in...

SC: No. No. From the very start, when these clowns started hounding me, Randle and Schmitt,
I told they accused me of covering up and having signed a security...

RW: Berlitz and Moore?

MC: Now, you see, he was here at the house. I've heard numerous deals on the radio when I'm
listening at night and all this, all of this, has been...

SC: Itold these guys when they first talked to me, I said: "I have taken no security oath. I'm
under no obligation to not tell you anything, because, as far as I was concerned, it wasn't anything
other than a weather balloon." And, I said: "I want you to quit inferring that I am staying silent
under an oath of security.” And, finally, I think about two years, later Randle told me: "Hey, we
believe you." It was getting ridiculous. I was getting so sick and tired of this garbage.

RW: Yeah. I sensed a little of reluctance when I first called up and..."like, Oh no, here we go
again" type of thing.

SC: 1did, really.

MC: He gets so many phone calls. I usually answer the phone and say: "Who's calling please?"
And then, I don't know whether...come and write a book...

SC: You've hear of Pflock?

RW: I know who he is, yeah.

SC: He's our chief debunker. I lean toward him.

MC: Rich, have you got, read, Randle and Schmitt's latest book?

RW: T've not. T've tried to find it and I haven't been able to find it.

MC: It just came out in April.

SC: They haven't sent me a copy yet. I think they are mad at me.

MC: Didn't they tell us that they found some new information and it wasn't at the spot that...
SC: Right. Right.

RW: Yeah. AsIunderstand it, the new information (and this may not be quite right, since I
haven't read it, this is hearsay) is that there was this crash...what they call the crash site,



apparently, where you were at and picked up this material, and then there is another one 120 miles
or so away.

SC: A rnichochet.

RW: Yeah. Which at one time was on the Plains of San Augustin and now it has apparently in
this new book been changed to a location closer to Roswell. And, that's where these bodies were
supposedly recovered. I think their new research has to do with that aspect of it.

MC: Well we haven't seen it, but I know it came out in April.

RW: O.K. Lets see; also on the same page it said: "The CIC responded to the phone call. Jesse
Marcel was one. "The intelligence and the CIC responded to the phone call. Jesse Marcel was
one of them. Colonel William Blanchard and the other officer suggested that Marcel and CIC
agent accompanied Brazel to the ranch to see what was there." Brazel, of course, was the farmer
who apparently came in and made the original report.

SC: Yeah. To the best of my recollection, I never met the rancher, Brazel.

RW: O.K,, because as I go through here you'll see that you're accused, I say "accused”; claimed,
to have been with him on a number of occasions and basically, it was alleged that the Army Air
Corps had imprisoned him, if you will, for about a week and kept him away from everybody. Not
that you personally did, but the Army Air Corps in general: "The trip to the ranch took the rest of
the afternoon...they were forced to stay in a small cabin with no electricity no running water...the
next morning they headed out into a field were Brazel had found the debris." So, this would have
been you and whoever else accompanied you.

SC: Totally, made up, or fabricated, or whatever. I didn't have any experiences like that of
spending the night out on the ranch.

MC: Eating a can of beans...
RW: Eating beans...yeah, that is, in fact, mentioned in one of the...
SC: Yeah.

RW: OK. Now this: "Marcel would later say that the material was like nothing he had ever seen
and the metal was as thin as newsprint and as light as a feather. It was flexible but very strong.

He tried to dent it with a sledge hammer but Marcel and the CIC agent tried to burn it but it
would not bum. It was lighter, stronger and more fire resistant than any of them had ever seen.
Marcel, along with the counterinteiligence agent picked up as much as they could and begun
loading it up in Marcel's convertible and the counterintelligence agent's Jeep Carryall vehicle with
a rear box." So, apparently, according to Marcel's version of the story (and I don't know when
this was given, sometime after 1978) you hammered on it and tried to rip it and did other stuff
with it and it was like nothing you had ever seen.



SC: No.

MC: I remember we were at the Marcel's house and I can remember Jesse had something had
something on the pad...and then went out to...and took it out onto the back porch. And, I
remember that (unintelligible)

RW: Was it some sort of material, metal material or...

MC: And it's in one of these books and then they...and as little Jesse said, they cemented over
that...

RW: Oh yeah...0 K. I remember that.

MC: I can still visualize the stove of where they were and we were out there.
SC: No, he could have had some there at the house.

MC: I honestly do remember that.

RW: O.K. Wasiit like tinfoil type stuff or do you recall...

MC: Idon't remember.

- SC: I remember. He could have had some there at the house and it was, and it looked like a foil
of some sort, and he could have tried to burn that and it didn't burn very well, I don't know. I
don't remember that. I can't why imagine he'd be beating on it with a hammer for, but it doesn't
make sense.

RW: One of the other things that I'll just jump to real quick was that you had tested the material
with a Geiger counter. Did you ever have a Geiger counter?

SC: No.

RW: Now that's not standard OSI/CIC issue that [ was aware of.

SC: Honest to God, no!

RW: T've never seen a Geiger counter myself, but I didn't know if you knew what one was.
SC: I had never seen one...what CIC would...No, absolutely.

RW: That comes a little further...did you have a Jeep Carryall, was that...?

SC: No.



RW: When you went out to the site, do you remember how you got out there?

SC: Idon't. It was a possibility we could have taken a Jeep. Marcel had gotten a Jeep... Marcel
had gotten a Jeep.

RW: Just a regular Jeep?

SC: Yeah. out of the motor pool, but certainly no Carryall.

RW: OK. Thenit said: "After Marcel had gone to Fort Worth and came back Marcel
challenged the CIC man who had remained at the base asking to see (your) report. Marcel was
told that the report was now classified and he wasn't authorized to see it and it was on its way to
the Pentagon if he had a problem with that he could take it up with the Pentagon.”

SC: Negative.

RW: OK. "Blanchard, who was still at the base...ordered Marcel to accompany the rancher back
to Corona,” You said you never saw...and then you said you were going to...you never saw the
rancher from what you told me previously?

SC: No.

RW: Or dealt with him personally?

SC: I certainly don't remember ever meeting Mr. Brazel or Brazzel, whatever his name was.

RW: OK. Here is where they talk about the Geiger counter. You have already said that you
didn't test anything for radioactivity because you didn't have anything to test it with.

SC: No.

RW: Oh. Then Marcel said there was a wire-like material that looked like monofilament fishing
line. Do you recall any of that?

SC: Oh, no. It sort of tickles a little bit of remembrance of, you know, of all this junk foil, I
would call it, and the sticks and so forth. There probably was some line of some sort there to
hold it together, I guess.

RW: What they...

SC: What was supposed to have been with that I...

RW: Well where they go with that, later on, is that this is where we developed fiber optics from.
That this is, was, in fact, fiber optic cable which was, of course, unheard of in 1947.



SC: Yeah.

RW: Yeah. We were still dealing with copper wire. You can bend light with fiber optics, and
that's where we got...we (the world) got fiber optics from that material which we reverse
engineered. That's the implication.

SC: O.K..Ididn't see any of that, but there could have been some wire or nylon or something.

RW.O.K. "Together Marcel and the Counterintelligence agent walked around the entire
perimeter looking at clues. It took them most of the morning to do it because of the size of the
field they started collecting material at the outer edge of the field and moved in toward the
center." So, this implies that this was a pretty major undertaking that you and Marcel - in order
to examine all of this stuff took a long time because of the volume of the material. This is what I
imply from that.

SC: If it were true, you know, the size of the rancher's field they are sometimes a section that are
miles square, maybe larger. No.

RW: But there wasn't material all over?
SC: No.
RW: You are right. You could walk into New Mexico forever with...

SC: Oh Lord! Ranches are big out and down in New Mexico. No,...I didn't spend any extended
time down there at the site.

RW: O.K. Then, on page 55, it talks about there was discussion that this may have been a foil

parachute from a V-2. Were you aware that they were testing, we were testing, V-2's at that time
out of White Sands?

SC: Oh yeah. I went down to a couple of launches. One abort and one launch.

RW: O.K. But there was no doubt in your mind that this was not part of V-2 or any other type
of rocket when you saw the debris in the field?

SC: No. No. I never had any idea that it was anything with the V-2. They told us down at the
V-2 site that they weren't shooting them toward Roswell, anyway. Of course the sent up a few of
them and they had an awful lot of aborts. They had to detonate them or pull the trigger...shortly
after they got off the launch pad because they went awry, shall we say.

RW: Yeah. Apparently one went awry and went into Mexico, too. They already found that
later.



SC: No, I had no idea, no suspicion, that it came from Holloman. Holloman is that...
RW: It was White Sands.
SC: It was White Sands. Holloman base. Alamagordo.

RW: O.K."Marcel would take some of the sample to Fort Worth to show Ramey. In the mean
time, the CIC man would head back to the crash sit with some MP's showing them exactly where
this field was and to round up the rancher. There were now additional questions for him." This
implies that after you came back you took some MP's and went back up there.

SC: I went back down there? No. No.

RW: So you were just there the one original time and you didn't go back with any MP's, the
rancher or anybody else?

SC: No.

RW: O.K. "Marcel would go to Fort Worth and the CIC man would stay behind to lead the clean
up detail at the site another reason they send Marcel was the CIC had there own chain of
command that reported to Kirtland in Albuquerque rather than Fort Worth and although
Blanchard outranked the CIC agent (meaning yourself) a phone call to Kirtland could have gotten
his orders overturned.” So, this implied that you reported to Kirtland, which I know, of course,
we did later when District 17 was formed.

SC: Yeah, OSI.
RW: Yeah, but at that time you didn't necessarily - the CIC did not report to Kirtland?

SC: No. No. Kirtland was just another Air Base as far as we were concerned down at Roswell.
They weren't part of SAC. They weren't anything to do with us CIC - wise or nothing.

RW: O.K..Here is where Rickett comes into the picture, and Rickett makes a number of claims
that basically...I don't know if Rickett is still alive or not.

SC: No, Rick is dead now.
RW: OK. Because I...(Unintelligible)

SC: No, he is dead and I think now maybe his wife might be now. We use to exchange
Christmas cards up until a couple of years ago when he died. Two or three years ago.

RW: So, he died two or three years ago? OK. He makes a number of claims that, at least Randle
and Schmitt; and when I say "Randle and Schmitt I'm not trying to pick on them or to imply that



they're doing anything different than any of these other people...they just happen to have the most
current stuff on the street.

SC: Trying to write a book.

RW: "Rickett, the Provost Marshal"...excuse me...page 61. "According to Lewis Rickett, one of
the CIC Agents, he, with the commander of the CIC shop, drove a staff car from the motor pool
and returned to the crash site. They were followed by a second car carrying several MP's. An
MP did ask for identification because neither of the counterintelligence men were in uniform.” So
this would have been the second trip, which you said you did not take. But, he did apparently go
with you on the first trip?

SC: Rickett?

RW: Rickett...Yeah.

SC: Yeah.

RW: And I assume at that time, just like in OSI, you did not wear uniforms for the most part?
SC: I didn't even have any uniforms.

RW: Yeah. I know the feeling. For the first eight years in OS], I think, the only uniform I had
was my mess dress. "But Rickett, the Provost Marshal and the senior intelligence officer walked
into the debris field, examined the wreckage. Rickett said it looked like metal and asked if it was
radioactive”...and you said it wasn't. That was page 62. This is on the, you would have been on
this now second trip again, 0.K.? On page 63: as they prepared to leave the crash site the CIC
agent told Rickett: "You and I were never out here. You and I never saw this. You don't see
any military people or military vehicles out here. Rickett agreed saying yeah, we never even left
the office." Now that's the little quote they have out also in the..

SC: Now what page is that on?

RW: That's on page 63.

SC: 63?7 No. Now I could have said something facetious like that after we got back to the
office, after I was convinced that it was a weather balloon, or some such contraption. I didn't
know, naturally. I could have said after we got back to the office: "Rickett, this has been a big
boondoggle. I don't even want 700 CIC Headquarters to know we wasted our time on it. Forget
we ever did it." I mean I could have...

RW: OK.



SC: said in a facetious way: "Lets make out like it never existed, because we're wasting our
time.” But I didn't say it in such a way that it would be this is so highly classified we won't have
anything to do with it.

RW: O.K. On page 86, it said: "The counterintelligence people came into Roswell on a special
flight from Andrews Army Air Field on July 8.". So that, to me, implies that this would have been
your CIC Headquarters also sent some other people out there.

SC: Yeah. Right. That's what it sounds like.

RW: Yeah, but you said you would have known if anybody from Washington had come into your
area, sort to speak. More than likely.

SC: Well I certainly hope so. We were secretive and so forth, but I think they would have
touched base with me, since obviously if they talked to Marcel he would have probably said
something to begin with, but they would have wanted to know what I knew. No, I...

MC: Of course Jack Williams was there. Jack could have been on some of these...

SC: No Jack was young and sort of scatterbrained, as you well know. And I never relied much
on him for anything. He's the type that would read a book while he was on a road trip driving his
car. He'd finish a book while driving...

RW: While he was actually driving?

SC: Oh sure.

RW: Sounds like the people driving on 95 in Washington there in the traffic jam.
MC: There weren't many people on the road.

SC: Jack rabbits. No. No disrespect to Jack, but he just wasn't a solid citizen as far as I'm

concerned. And if anybody from headquarters CIC came in I'm positive they would have checked
in with me.

RW: OK. The page that's kind of devoted to you, if you will, is on 171 and it said that "Schmitt
suggested the possibility that the crash had been a V-2 or A-9, (which is one of derivatives of the
V-2, that we were playing with at that time). Schmitt asked if there had ever...if they had ever
retrieved anything like that anywhere in New Mexico. Never, he said any rocket going off course
would be destroyed by the range officer and they wouldn't have wanted to risk injury to civilians
on the ground. Randle asked if he remembered any talk at all about a flying saucer. He (meaning
you) insisted that nothing at all happened. The former CIC man hadn't heard any rumors about a
crash. All this, including the story shown on "Unsolved Mysteries", was a bunch of garbage.
Schmitt and Randall spent two hours with the man, he told them that any reports he wrote in the



normal course of his duty was sent to Washington not 8th Air Force in Fort Worth. He was
attached to the 509th, but his chain of command was different than the 8th Air Force, that's..."

SC: That's one of the few true stories they had in this book.

RW: "In fact he talked about many things willingly. He said the ranks of CIC agents were all
classified at the time" (I know that's the way it was in OSI for years) "It didn't look right to have a
Master Sergeant investigating a Colonel so no one on the base, except for a few clear to know,
had any idea of what he or any of the others were. (Of course, that's the way we did business.)

SC: True.

RW: "He provided names of others who might be able to help and he described his normal
unclassified duties at Roswell, but according to him the crash and recovery had never happened.
There was no investigation on the Foster ranch, no mystery flight, and no discovery of alien
bodies, nothing." Now we are getting to the part were they make you sound like somewhat of a
conspirator. It said, "Randall said he and Schmitt had literally two dozen witness' to the special
flights out of Roswell and the special clean up operation on the ranch. Something must have
happened, the CIC man finally conceded, but I don't know what it was. As they left, the CIC man
asked them, if you boys found something that affected national security would you keep it to your
self? The former CIC man grins, and said ‘very good'." So, somehow, by that remark, I imply
that this was kind of, "I know something that you guys don't and if affects national security so
we're not going to tell you." That's the way that I interpret what they wrote. Because, the rest of
if just kind of recounts the way we did business, even when I came into OSI twenty years after
that.

SC: You think they're talking about me there, "the former CIC man?"

RW: Yeah.

SC: IfI said that, I probably said it really meaning that if these guys trying to make a buck
writing their sensational book run into to something that really affected national security, I meant
don't put it in a book.

RW: Yeah. OK.

SC: Turn it over to somebody.

RW: But you weren't implying that this incident affected national security and you weren't going
talk about it?

SC: Oh, no! No way.

RW: OK. I see you have some materials you brought out here. That looks like one of you basic
agent classes. Is that one of your basic agent classes there?



SC: No, that was the old District Office 17, OSI.
RW: Oh. OK.

SC: So this is after. Dr. Pflock sent me that. I got it out when Pflock sent it to me. This is
Rickett.

RW: OK.

SC: And that is Jack Williams and that's old Cavitt. Down on the lower left.

RW: Oh. OK.

SC: That's me, and these are the two boys that were with me there at Roswell. I have them all
identified and who's no longer with us. This thing that Pflock sent me, this picture. It says that
Jack Williams is deceased. No wonder why somebody didn't contact him. I didn't even know he
was dead. We were not friends. He was a Staff Sergeant, and a good honest kid, I think.

MC: A smart guy.

SC: What?

MC: Really, he was quite intelligent.

SC: Oh, yeah. He read. Read books while he was on road trips.

RW: Well the names I recognize from here that were still: are Doyle Rees and John Stahl.

SC: Doyle is still alive. I have a letter from him.

RW: I think he's in the Association of Former OSI Agents.

SC: Yeah. Right.

RW: And I am also a member of that so I see a lot of that. So, I see a lot of their letters and
stuff, pictures that they send.

MC: We get correspondence from Doyle. Chris' son called him not long ago. He had a hole in
one on his eightieth birthday.

RW: Oh, is that right. Was it his first one?

SC: I'm sure it was.



MC: Nice, nice man.

SC: Heis a nice man. And a nice family. I don't know what the date on that is. Letter from
Doyle, it says: "When you call the press conference to tell the world, let me know, because I want
to be there." So, I just got reams of this stuff from books.

RW: Do you mind if I look through that real quick?

SC: Oh, heavens no. I got it (Unintelligible)

RW: Stanton T. Freidman?

SC: Freidman or whatever.

RW: Yeah, he doesn't like me a lot. He writes me nasty letters.

SC: He called me a couple of times. I could hear him a little bit, but it wasn't good enough for
me to try to strain my brain. He apologized a little later. He wrote me back and said sorry we

had a bad telephone connection. On your end!

RW: OK. Here is the stuff about Schiff that I referenced earlier. Asking the GAO to look at
this. Karl Pflock...

SC: You know, you can look at any of that. You can have copies. As a matter of fact I don't
know what I'm going to do with it.

MC: Oh, your sons want it.
SC: Oh, 1 don't know.
MC: Oh, yes they do. Joey said last night maybe Dad could make a fortune out of being a hero.

SC: Well, if I wanted to make a little money I could have imagined a lot of things and cooperated
more.

MC: Well, that's what Doyle said.
SC: With these authors and so forth I could be given royalties for a long time.

RW: Oh, this was out of the Global Reliance. I don't remember seeing this in there. Oh, Karl
Pflock wrote this for the Global Reliance.

SC: Have you ever seen that clipping?
RW: This one on Rickett here?



SC: Yeah.
RW: No, I never saw this.
SC: I don't know what that is from.

RW: "But at least one surviving member of the recovery team actually handled the material,
(Unintelligible). Eighty two year old Lewis Rickett. 'Cavitt had been there the day before, but he
wouldn't tell me what was going on until we got there." With armed troops standing guard
Rickett wandered through the security phalanx and saw metallic debris scattered in an outer circle
with a diameter of 25, 30, or 40 feet."

SC: It must have been Rickett sort a flipped of little bit. See this was something that he...an
interview he had shortly before he died, I think.

MC: Well, when they interview Rick he was older and trying to make people remember things
that happened umpteen years ago is pretty hard.

SC: I have probably received an awfully lot more than that, Rich, and threw it away. Sorry.
RW: So these people have been pretty much tracking you down on a regular basis then?

SC: Oh, yes! Mary can verify that. She said she had been home when she got telephone calls.
MC: I have talked to some of these fellows myself.

SC: Yeah, if I'm not here she talks to them. Blabber away, and she gives it right down the line.
"Have they ever tried to influence you to say that I am lying or holding anything out?"

MC: No. Ijust tell them that you are telling the truth.
SC: They don't believe you when you tell the truth.
RW: I guess they don't. That's the problem we have with this whole line of inq\iiry and attempt

to look this. It is very hard to prove the negative. It is hard to prove that something didn't
happen, because you don't document stuff that doesn't happen.

SC: No, it is pretty hard to, difficult, but a good imagination can. These boys have it.

MC: The picture that was in the Roswell paper, as I said, we had just gotten there so we
probably had to start subscribing to it. But nobody passed it around.

RW: Well let me tell you what's in the official records that we found so far. So you will have
feel.



SC: Please, do.

RW: We did this, as investigators would, logically. We figured, "where would this stuff be"? So
we went to all the different records. Working for me I have a group of reservists who are
declassification experts. They are excellent researchers. They spend their whole time dealing
with records, so these people know where all this stuff is buried. So, we have been to all the
major record centers. The Archives and nuclear records (ranging from unclassified to TS nuclear
stuff because the 509th was the only nuclear unit in the world at that time. So, some of there
records were TS and still are.) That is because they have never been declassified. Anyway, we
found that there was no airplane crash that could account for this. Just to show you how unsafe it
was to fly at that time, there were six airplane crashes in less than a month in New Mexico alone
in 1947, and that doesn't include the rest of the United States. We were lucky to have six.

SC: Remind me to double back on that. Go ahead with your story and Il tell you another little
story.

RW: We found no indication of a V-2 launch that is not accounted for. There was one scheduled
on the 3rd of July and that was scrubbed. There was no indication that there was some sort of
nuclear accident at that time where we either dropped a weapon or did something stupid, which
we had to consider during that period of time, but there is no indication of any of that happening.
Weather balloon themselves are; (although they have a "return to" type of thing on them)
supposed to crash. I mean, they go up and then sooner or later they're going to come down.
Right? Now what we did find, however (and I not implying what you saw up there), but its a
possibility. There was a project run by New York University, out of Holloman at that time. It
was a balloon experiment that lasted for years. But at the time a portion of it was Top Secret. It
has since then be declassified. It was called Project Mogul.

SC: Never heard of it.

RW: Mogul was designed to run balloons at very high altitudes with extremely sensitive acoustic
sensors (what we were looking for were nuclear test on the part of the Russians, because we
thought the Russians had gotten the bomb) so you needed high enough and far enough so, and at
a constant altitude, we could see...because there were no satellite (Unintelligible) they had a
couple Mogul balloons and several of those are unaccounted for during that period of time. They
are very large in the sense that some of them were up to 600 feet long, not one gigantic balloon,
but a series of balloons, because as they went up to altitude some of them broke off, and some of
them dropped ballast and they were very sophisticated. They had a lot of tin foil on them and a
lot of different things. Mogul is a possibility. We found a couple of researchers from New
Mexico that we are in contact with now because they kept private records in some regards. But,
of course that was a Top Secret project at the time and we don't know if Blanchard knew about
that or not: (we don't have any indication that he did). And that they used the weather balloon in
an attempt to cover the other balloon which was a classified project.



SC. Yeah. that is possible. 1 didn't know about that particular thing. I just knew weather
balloons went up and measured. This was my first impression. I didn't know anything else, so
O K.. that's it, forget it. The thing that disturbed me is why they cannot shoot down this story
about the little bodies and so forth that were allegedly taken to Wright-Pat or some place.

RW: Wright-Pat, right.

SC: And put in a sealed (unintelligible) or so forth. And the only thing, Rick might have gotten
confused about something. You mentioned crashes. We had one there at Roswell. They
practiced this air to air refueling, which was just, I think, getting into real high-tech stuff as far as
I knew.

RW: B-29's?

SC: Yeah. And they were refueling them. We had one rather, rather hell! Where the plane that
was being refueled for some reason or other pitched up when they were either getting to attach
the cord, or the other one came down, which doesn't sound logical, I think it's more apt to have
went up. One or both of those planes crashed. I forget what direction it was up from Roswell,
but I went out to that crash at the request of Marcel; maybe Blanchard, and I probably took
Rickett with me. We had bodies all over the place, and it was a sad thing. We recovered some
fingers, of course, there was one hell of a big fire after it happened. I collected a bunch of hands,
fingers and so forth, trying to identify them. At the time I thought this was sort of stupid. They
had a list back at the Operation Office. Other than identifying body parts so that some guy's wife
would know that she had part of her, used to be, former husband. And I don't remember where
we sent those things for identification. I remember going into the office after that trying to get
prints off of these old shriveled up fingers and so forth. What good it would do, I don't know. I
didn't know then, but I was wonder if maybe Rick got confused that maybe this was some of the
bodies. 1 doubt it, but it is just a possibility. But I don't know why they can't trace down those
bodies.

RW: Well, that is the ultimate part of the quote "cover up” that we're involved in. You and I
would probably think as OSI agents if you recovered a body that is unusual, that would generate a
whole bunch of paperwork. We are a paperwork society. 1 mean, it may be classified with a
bazillion stamps on it, but it would generate a lot of study and things. And we have not been able
to locate one piece of anything to indicate that is so.

SC: 1t boggles my mind that we would not be able to find anything. The Air Force having the...I
mean we were close knit and it seemed that there had to be a trail and pick up and eventually end
there in that grip, or whatever they put these bodies in.

RW: But did you ever hear of any talk of that type of stuff when you were at Roswell?

SC: Down there. No.



RW: When did all of this first surface, in your life? After you picked up the original stuff and you
went on to your career. When did the UFO part first surface in your life?

SC: You mean this sort of stuff?

RW: Yes. Was it with Berlitz and Moore?

SC: Our son sent this book to us.

RW: This is 1980, I think. Yeah 1980.

MC: A lot of that has been debunked by the other two guys.

SC: Well, I don't remember where Joey got this book.

MC: They bought it, they bought it. And he came by to see us and we had just back from fishing
and you had one of your cluster headaches. And I did most of the talking here, because Cav was
having his cluster headaches.

SC: I had another cycle of cluster headaches. Similar to migraine.

RW: I understand those are really painful.

SC: I am about to come out of it, although I had one last night, and I was awake all night long,
MC: Don't you think that is it. I never even gave it a thought.

RW: Until Mr. Moore and company showed up, around 1980 time frame?

SC: Yeah.

MC: 16 September 82 that he was here.

RW: O.K. Now from my research (not of AF records, but of popular literature records)
Friedman is the guy who ran into Marcel down in Louisiana in 1978, because Friedman had been
a UFO researcher for years. He ran into Marcel and from his interview of Marcel it got Berlitz

and Moore interested, and that's when Marcel then started talking to all of these different people.
And then it has kind of grown since then.

MC: And then of course, it's too bad apparently, you see little Jesse was about 11. Cav never

told me anything. He said I'll never tell you anything then you won't spread anything. We always
wondered how little Jesse knew so much. To us it should have been business. Neol (Marcel's

wife) apparently was not able to give any information after Jesse died.



RW: Yeah. The son is mentioned in a number of publication, because he claimed his dad brought
this stuff to his house and they hammered on it and...

MC: Which [ remember seeing.

SC: He was a smart little devil, his son.

RW: He is a doctor, I think.

SC: Is he is a PHD type of doctor or a Medical doctor?

RW: Yeah, I though he was a medical doctor.

MC: He is an MD, but his brother was medical type technician.

SC: They were a smart family. I always thought Marcel was just a little on the outer scale.

RW: Since you were friends with both Marcel and Rickett, is there any explanation that they
would (in your mind, since you knew them) tell these stories and get this interest generated?

SC: No.
MC: I wouldn't think purposely, would you darling?

SC: Not purposely, no. I gave you a little insight on Rick, he could sit and tell stories that last
hours.

MC: They were visited by a lot of people, more than we were. Handier to some people, being in
Florida where they were. She would write on cards, so and so has been here, but I don't think
purposely they would try to make up tales for being heroes or glorifying anything.

RW: Let me ask you officially for the record. Did you take any kind of security oath, promise,
sign anything, or verbally agree to anything not to talk about any of this, that occurred ‘n New
Mexico?

SC: No. Itold you that awhile ago. TI'll take an oath on that. I swear.

RW: OK. Has anybody in the US Government, the Air Force, or anyone connected with the
Government, ever threatened you if you said anything about any of these incidents that something
would happen to you, your family or anybody else?

SC: No. No way.

RW: OK.



SC: [ am telling the truth, and I have told all of these other people the truth. That, I don't know
anymore than what I told them, and I don't know anything about any "little men”, or anything. I
am a pretty stupid person, when I say "I don't know anything.”

RW: Well, I appreciate having to ask you some of these questions, even after you told me that...

SC: 1 know you have to.
RW: But, we want to do this officially, because as near as we can tell nobody ever has before.
SC: I certainly wish you good luck. I hope you can convince these people.

RW: Well, it is going to be difficult, because like I say we have nothing other than this one

formerly classified project that was occurring out there at the same time that was even a little bit
"funny”, if you will...

SC: Yeah. Had I known about that, Rich, at that time I would have probably hooked it up with
that instead of a weather balloon.

RW: But, a balloon is basically a balloon. Some of them are bigger and some of them are
smaller.

SC:. Some do some things, some of them do others.

RW: One of the things that they mentioned, going back to the balloons for a minute, was what
Marcel called "hieroglyphics”. It was something that was written or printed on some of the
debris. Do you recall any of that?

SC: No. But in reading over some of my other garbage here, I have seen some hieroglyphics. 1
don't think there were any claims that these were the Roswell deal. Were there?

RW: Marcel claims.
SC: Marcel says so?

RW: However, the day after the original flying saucer article in the Roswell paper, there was a
follow up article where they interview Brazel (the rancher), and he described this stuff almost
similar to what you did, almost like basal wood type of sticks and tin foil type of things. Then he
said some had what appeared to be Scotch tape with little purple flowers stamped on it.
Apparently at that time, as near as we can tell, one of the balloon manufactures did use some type
of tape that had some sort of flowers on it. It is possible, I guess, that somebody could mistake...

SC: I don't remember anything like that.

MC: I think there is a picture in one of these...



SC: Well, some of these authors, Mary, you got to remember, they will skip from the Roswell
incident to something that happened someplace else in the United States and they get a little
confusing. You just read through it. I remember something about some hieroglyphics, not on
that one. I didn't see anything. I do not remember any writing at all on the thing. But if Marcel
saw something, maybe he did.

RW: Did you know Haut, Lt. Haut? The public affairs guy at the time?

SC: Just vaguely. What was he, base information, or something of that sort?

RW: Yes.

SC: Not close at all. As a matter of fact I couldn't even describe him. I got a picture with a tall
fellow and I didn't know much about him, at all.

RW: Is there anything else that you can recall or like to add?

SC: I have been thinking about it ever since you called, and said you were coming out.
MC: It is a shame that Don Yeager was in the office with Jess.

SC: Yeah. Is he dead now?

MC: Idon't know.

SC: But he won't know a thing, Mary. He wouldn't know a thing.

MC: He wouldn't have known apything with Jesse?

SC: No. No. Jesse didn't trust Don very much. I wouldn't want (unintelligible). He was trying
to keep up, but couldn't. He just wasn't a reliable sort of individual.

MC: So Jess probably wouldn't have...

SC: No. No. Idon't even think he even talked to Don about it. There was another Captain in
the Intelligence office at the time who I always thought was a very sharp individual, his name I
don't remember his first name...Carl was his first name, Macamer. He ended up as a full Colonel.
MC: Now we gave Randall their names. We gave them everything we could think of.

SC: Yeah. Carl might be dead now. I always thought he was a pretty smart individual.

MC: Carl was the last we knew.



SC: Somewhere up in the North, wasn't he?

MC: He is our generation. He would have retired.

RW: Did he switch over to the Air Force too, when he...

MC: Who Macamer?

RW: Yeah

MC: Oh, yeah. He was in the 8th Air Force.

RW: So when you all just went over to the USAF when it formed in September?

SC: He went right along with the 8th Air Force, becoming USAF. We being OSI, well...
MC: He was always Air Force. He was always Army CIC, or was he?

SC: Who, me?

MC: No. No. Carl.

SC: Carl wasn't even in the CIC. He was in intelligence. He was just in the intelligence office
there at.. He was under Marcel. He was under Blanchard. He was under Ramey. Wasn't that the
General's name over at the 8th Air Force, Roger Ramey?

RW: Yeash, that's right. In fact, they named a SAC base in Puerto Rico after him.

SC: The things that Ramey and Blanchard used to! Blanchard came over to the Philippines. I
think he was IG in 1963 or 4 and I was District Commander of the OSI District 42 in the
Philippines. We had a few chuckles together and...

MC: Do you recall once when we were some place and Roger, and Ramey and I were dinner
partners. I think it was Greece. You were on one of your many trips.

RW: Blanchard was the IG, you're right.

SC: He and Ramey, I don't know what he was after the commander of the Eight Air Force, but
he and Blanchard use to have some...(unintelligible). Oh Lord! I knew these guys pretty well.

No. Idon't know anything about any crashed space ships. I don't know anything about any little
men.

MC: I am quite sure that we never gave it a thought until that book.



RW: TI'll tell you what, if you can indulge me for a few minutes and let me set up my computer.
Do you mind signing a statement. I'll make it very short. (unintelligible).

SC: Sure. You bet. Yeah.

RW: And we'll just make a kind of quick summary statement if you can bare with my computer
skills here.

SC: I'll prick my finger and sign it in blood.
RW: I don't think we'll require that.

MC: Rich, it always seems funny to us with all these, if these things happened. How can 30 or
even 3 people keep something a secret?

RW: Well, I would kind of like to know how they did it, because in my real job we handle all the
Special Programs that do keep all the secrets. And we would like to figure out how they do it so
we can duplicate it. Because it is very hard to keep secrets, as you well know.

MC: But you see, I am talking about civilians and other people who were in on these bodies

going to the morgue and all that. (unintelligible) some grave digger from the funeral home or
whatever...

RW: Well, of course, Randle and Schmitt do claim that those people are out there and that they
have interviewed them. They list a whole bunch of them. Now, we're not trying to go after them
and undo every interview they had done. That is not our point. In fact, you are the only person
we have gone out and interviewed, because you're always reputed to be the guy...one of the two
or three people that was there picking up the stuff...

MC: And he is the only one that is still living.
RW: That is right.

MC: That is what Doyle Rees said on his post card. He said you better keep this going. If
anybody likes publicity as he...(unintelligible)

SC: But what he was saying, all of these guards...

RW: He claims that he had interviewed a number of these people and said that they did guard
something and there were a number flights. Now, we have never found the flight records to
substantiate that, so I don't know where they have. If they have.

SC: The crew chiefs on the airplane that are making these flights. They went with them. Flight
Engineers?



MC: It will be interesting for you to get Randle and Schmitts last book.
SC: Their latest book? They promised they're going to take it easy on me.

RW: Well, I have tried to find a copy, because, among other things, that have happened, is that
people keep changing the dates of when things happened.

MC: And sites!

RW: Yeah. And that makes it very difficult when you are try to track down records. If you are
looking between this period of time and all of a sudden they change the period of time.

MC: Well, when they came here about 14 months ago they sat right there and we became good
friends down in Sierra Vista and we would tell them everything we know, honestly. We gave
them gobs of names. They sat down and said we have something new, something different.

Something happened at this site and it was not on the same date. So, you could have one of your
researchers get that book, and research that.

SC: You are very well aware of the good guy bad guy approach of when they interrogation.

RW: Oh, yes.

SC: Well, I got a perfect example of this with Randle and Schmitt. Randle is the outgoing,
buddy-buddy type and this Schmitt he'd sit over their and he'd look over at me like this (while
Randall is asking me a question), "you lying Cur.” Particularly down in Sierra Vista. They just
grated on me.

RW: You probably had done that a time or two yourself. You would know what he was doing.
SC: Not really. Let him type up this deal that I...

RW: Yeah, I don't want to take up all of your time.

MC: We have all day. I'll go down and get a hamburger or...

RW: If you don't mind, if you got a plug in over by the table. I need two plug ins to make this
thing work.

SC: You need two?

RW: One for the computer and one for the power supply.
SC: OK.



RW. Ifthat is possible. Although the cords are a lot longer than this one, hopefully.
SC: Where would be the best place?

RW: In fact, I can probably...

MC: (unintelligible)

SC: Your cord is not all that long.

RW: (unintelligible)

SC: Is that tape recorder still running?

RW: Yeah, let me shut the tape recorder off. Its about 12:30 here on the 24th.

SC: Wéll, you're not interrupting anything here.

.RW: OK. Well just do this. I'll make it a short one which just kind of summarizes what we
have already talked about.

SC: Good.

END RECORDING









Ltr Watson Labs. 1L Jun 46, subj: "Change in Class. of 'Mogul,' Item 188~5,"

1st Ind. TSELT-2/WHD/mch
Hq., Air Materiel Command, Wright Field, Dayton, Ohio. 8 July 19L6.
TO: Commanding General, Army Air Forccs, Washington 25, D.C.

THRU: (AC/AS-L)

le To amplify the information given in the basic letter it is
desired by Electronic Subdivision that the following information and
scientific data pertaining to project "Mogul" be classified "TOP SECRET:¥

8¢ Precise data as to the exact placement of measuring
instrumentse.

be Scientific observations and measurements that have
military application.

ce Detailed methods of measuring results.

2. Engineering preparations for the final test that are not in
conflict with the above will be classified "Confidential."

3+ Contractual documents will be classified the same as the
security classification of the equipments involved. Equipments used in
project "Mogul" are common to other systems or sets that are now class-
ified "Confidential," "Restricted," or "Unclassified;" contractual
documents should be classified accordingly.

k. Authorization is requested to observe the security class-
ifications pfoposed herein.

FOR THE COMMANDING GENERAL:

E. O'DONNELL
Brig.Gen.,U.S.A.
Deputy Chief
Engineering Division



AIR MATERIZL COMMAND
YATHOX LARORATORITS
160t=5 lod Bank, New Jersey AT /rm

WLEAT
8'0JECT: Tescarch Operations in Alaska

T Corranding General
Ar Materiel Cormand
Tright Fleld
Dayton 2, Ohio
ATTN: TSELT

1. Plans for research on Projoct "ibgul,” Z. C. 157=1l, priority
1A, include deterrination of compressional wave velocity in the upper
atmosphere in rogions of igh lztitude. Thia inforration is vital ‘o
the corpletion of the preject and as far as is known, no previous work
has been dne in this ialde These laboratories are now plamning to
begin the first phase of this resoarch in Alaska between 15 OCctober
and 15 December 1347. Cormpletion of this first phaso will require
about six wesks at the test site.

" 2. The method of determining acoustic velocity fields in the
upper atrosphere will be similar to that which has been done off the
¥ew Jersey coast and in Wew Mexico throughout this year. Ixplosives
are set off at or nvar the sarth's surface and the resulting corgproes-
sional waves refracted through the upper atmosphere are recordsd at
sites up to 300 milos distant. One method consista of cropping air-
burst btombs from alrplanes {iyinz a cowrse in various directions from
the recording sites, 50 to 300 miles away. Another nethod involves

~ firing charges of axplosives on the grownd at fixed dlstances fron

the recording sites. Whichever method 1s used will depend upon
avallable oconditions and the granting of clearances to do the worke
Both msthods have beon successfully used for over a year. Toclmiques
are well ostablishod and the enginsering personnel ars weil axperienced
on all phascs of the aoperations.

3. A previous survey of facilities in Alaska by persormel of
these latoratories indicates that all requiremsnts may be fulfilled at
1add Meld, Pairbanks. The following requiremenis are nscessary o
conduct either ar both types of taestu;

a. Facilities for landing and servicing a =54 airplane and
either & B=-17 or &8 B=29 alrplanc.

be Housing and messing facilities for three civilian

technicians from the Watscn laboratories and the military aircoraft
ocrews for &' period of six wesks.

V=37827
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mtry 1A, to 05, AT, Subjs ‘aesoarcl Oporntizma in Alaska ? Taop LA

ce Toated and lighte storaie und worlksls space for golens: fic
aquipremt (awpmﬁ'ntoiy 400 aqe fe)e

de Upper alr mtoornlog:i cal Zata fror tho gurface W raxi:wn
abtainehla alsltudvs for estadiichdny tent zondltiong and evaluvaling
3 .
Ost fu-Ln.

- 0. GOround vendeles for transporting tost craw and vp %o onc
ton o test oguipment Lo rocording atat....uns, up to 90 riles fror itho bese.

f+ Siorage.ol explosivos, bonmlu andfor 7T dewolition chargos,
s re qeired convoniently available. tc t.ho base and ‘aireraft.

. g. Six thousand (6000) goundu of totratol (2-1/@ 15, donolition
cbarban) or one hundred (100) esoch 100-1b. to 500-1b. hombs are reqnirod
- %0 oarry. out tho experimontal worr. ,

: 4. It is roquontod that t.he Watnon Labontoriaa be granted per=-

.miseion to conduot tho sbove outlined tests within the Terriroty of

. Almska, areroubly in: the vioint*y of ?airbu\h, 'Jcbinning between the .
. dates of 15 October snd 15 Decnmbor 1647 for a period of six weeks. . In‘,
'addition, it is’ requostaﬂ that tho following clearunccl and- luthoritioa :
-be ostnblished in connecbion with the carrvinr out of *His worv. .

- , a. ?cmln-lon to install zmd opemte recording stltiom at
ronvnnient :oznts betwoun Fairbanxs and (oint Barron. ‘ :

. U Be Porninnion to drop ;irburat bombs ovnr at lennt LY laO nilc
. atrnibht-lino courae fron Fairba ' : o T

Ir airbuut.bombmg 1- notf"posn.‘.ble or "'armo unntiafaoeory. ,
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Basic ltr WLAMC, 9 Sep 47, to CG AMC, subj: “"Research Oprs in Alaska."
1st Ind TSELT{TSELO)/JGR/1a
Hq AMC, Wright Field, Deyton, Ohio. 10 Sept 47

To: Cormanding Generel, Army Aiir Forces, Washington 25, D. C.
ATTN: AC/AS-4

1. The oroposed oparation outlined in the basic correspondence is
concurred in by this comaard.

2. In view of the uigh priority ocurried by this project, request
that nocessary action be takon to have the Alaskon Depertment provide
the necessary facilitiles.

FCR THE COWANDIKG GENFRAL:

/h/ Tom C. Rives

TOM C. RIVES, Brig Gen, USA
Chief, Flsotronic Subdivision
Engineering Division
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STATEMENT OF WITNESS
Date: 3 Jun 94 Place: VA

I Athelstan F Spilhaus, hereby state that Jeffrey Butler, was identified as a Colonel, USAF and Jim
McAndrew, was identified as a Lieutenant. US AF on this date at my home and do hereby,
voluntarily and of my own free will. make the following statement. This is done without having
been subjecied to any coercion, unlawful influence or unlawful inducement. ué.}/}d

I was the Director of the NYU Balloon Project and also involved with many other sénsitive
activities. Until these discussions, I had no indication of what the "Roswell incident” was. I was
involved in numerous unusual activities such as reconstruction of captured German rockets,
development of drone planes and the like—such as long range balloons. The Army Air Force had
seen what the Japanese had done with long range balloons; although not effective as weapons, they
did initiate the long-range balloon research which led to use of balloons for the detection and
collection of debris from atomic explosion. Although I was involved in sensitive classified
programs, I completed secrecy agreements for various projects, and I understand that this activity
{(Mogul, etc. is now declassified) and I did enforce "need to know”. In part, Ileft NYU because
the administration wanted to know too much about the various projects I was involved in (the
Bikini test). At one time I was sent by the US government to assist the South Africa meterological
efforts and I worked numerous other special missions. Even though the war was over the Cold
War had just started and certain things were sensitive. 1 recall that it was Col Duffy who brought
me from the Reserves to active duty. It was during this period that I did become involved in a
"UFO case". Some bush pilot had found some pock marks in dry snow in Alaska in 1950. So we
flew up and saw peculiar round holes in the snow. We landed and took dog sleds to the site and
found craters with a hole in the center. We cored one out of the snow and found a center of
frozen conical ice. I began to think of something I had seen in the desert where glass had been
formed similarly after a lightening strike (the "fumoroles™). I took one back to the university in dry
ice and wrote a classified report. We even simulated a small lightning strike over dry snow (just
from the snow blowing over the surface) and came up with conical ice formations. This was the
Stony River Incident and it wasn't a UFO. On the December 1947 balloon project reports the
"service flights" probably refer to the then Top Security project AFOAT 1 (related to MOGUL)
which was to produce a report to the President when the Russians exploded an atomic device and
were ready to produce a droppable atomic bomb. We coordinated all the listening posts to
determine what stage the Russians were at. Concerning the Watson Laboratory gear, I don't
remember the specifics of what that gear was. 1 recommend you check with Charlie Moore for
those details. Many of the projects I just new about in general--these were sensitive times--it was
sometimes better not to know too much--I knew about the collection of debris with special planes
daily from Eilson AFB to the North Pole and back, PTARMIGAN flights, that lasted through the
50's. Concerning the Japanese balloons, I don't recall any specifics. Nor do I recall whether we
had REWARD tags on all the balloons. I went many times to Alomogordo AAF and White
Sands--not necessarily for balloon flights. I worked on naval activity such as the thermal affects on
SONAR. Conceming actual balloon construction, Winzen of St Paul Minnesota, in association
with General Mills, did most of the balloons. General Mills also did some balloon projects.
Winzen made the first polyethelene (non-stretchable balloons). Flight #5, I really did not get into Qﬁ%
the details of the individual flights or experiments. The polyethelene material was very durable—it
was designed not to burst--you could push a sharp thing through it but it would be difficult to tear
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it with your hands. There was also debris collection on sticky paper. Most of the balloon projects
were not concerned with weather--that's why there weren't radiosondes on all the balloons. The
"cosmic ray train" was probably just a cosmic ray experi eqjt on one of our ballons. The balloons
were made of sections and had tape reinforcements but Lrecall any specifics on the tape material.
Muylar was not called that originally--it may have originated as polvethelene. All the polvetheiene
we use was of a translucent material. Neoprene was used during the war; generally for
meterological and artillery firing ballons. The artillery radar racked the balloons with comer
reflectors—-this gave the winds aloft to assist the gunners. The radar reflectors were sheets of
reflective material and they changed over time but I don't recall the details of the changes. On
reviewing Charlie Moore's letter, the acoustic detection relates with the atomic debris collection.
The reflectors were for tracking and was made up of a metalized paper or fabric. Charlie explains
the flowers—T'd heard about the flowers before, don't remember where—we used whatever we had
in the experimental realm. The targets were throw-aways--we didn't put a tag on them, maybe a
radiosonde, but not a target. Such a train would make gouges (shallow) as it was dragging the
ground. We used meterology as a cover story--it was a natural. It had a purpose beyond the
project--we could use the constant level analysis of the constant pressure (isobaric) vs constant
altitude to study atmospherics mathematicalty--therefore using it was natural. Ramey's press
conference—the Air Force position makes sense for the mistake that the PIO made in his
statements. (All the NYU personnel had left Alomogordo when the "material® was brought in--
someone stated that it may have been Col Duffy’s and therefore sent it to him at Wright Patterson-
-not because it was extraterrestial) It is a logical reason to send it (the debris from the desert)
there--not because it was special--Col Duffy was a fine officer and I'm sure he'd recognize it. I
was not aware of any association between our balloon projects and the alleged "Roswell incident”
until this interview. I am not part of any conspiracy to withhold information from either the US
government or American public. There is no classified information that I am withholding related
to this inquiry and I have never been threatened by US Government persons concerning not talking

about this situation . \m

SIGNED: Subscribed and swom to before me, a
person authorized to administer oaths
this

W 3rd day of June 1994
VA
P e

JEFFREYWZ BUTLER, COL, USAF

e Lo M —

J?\/ﬂis MCANDREW, 1LT, USAF

PMG 2"}" 2
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STATEMENT OF WITNESS

Date: 8 Jun 94 Place: NM

L, Charles B Moore, hereby state that Jeffrey Butler, was identified as a Colonel, USAF and Jim
McAndrew, was identified as a Licutenant, USAF on this date at my home and do hereby,
voluntarily and of my own frec will, make the following statement. This is done without having
been subjected 10 any coercion, uniawful influence or unlawful inducement. o F’ Vi

I was the Project Engineer for the NYU balloon project during the 1947 time frame. I was not
aware that the project had the name MOGUL until 1992 when I was contacted by an individual
who was working on some research related to the "Roswell Incident” and the relationship to the
NYU balloon project. Our only purpose for the NYU group was to develop constant level
balloons. In the carly flights at Alomorgodo, starting in June, 1947, we used radar targets to track
the balloons (not all the balloons had targets). Some of the targets were apparently manufactured
by a toy or novelty company. Ed Istvan was the procurement officer and he had contacted some
company that extruded toothpaste tubes as well as radar chaff. The early balloons were made of
neoprenc and manufactured primarily by the Dewey Almy company in Cambridge and the
Kaysam company. Dewey balloons were dip type and the Kaysam ones were cast in a mold. The
neoprene balloons were susceptible to degradation in sunlight tuming from a translucent milky
white to a dark brown . Some of the material would almost look like dark gray or black flakes or
ashes after exposure to the sun for only a few days. The balloon material and radar target material
would be scattered after returning to the earth depending on the surface winds. The balloon
material also had a peculiar acrid odor due to plasticizers and anti-oxidants. There is a recollection
from another procurement person (Peterson) that he had obtained radar reflectors from a toy
manufacturer. I have a specific recollection of reinforcing tape applicd to the seams of the
reflectors that had some symbols such as arcs, flowers, circles and diamonds. These were pinkish
in color. To my knowledge, there were no radar refiectors in New Mexico in 1947 like the ones
we used until the NYU group arrived. The Columbia group was primarily involved in developing
low frequency microphones for long range detection of explosions. There was intense pressure for
these developments, the constant altitude balloons and the microphone gear. I was involved in
1945 in China-Burma-India for the installation and maintaining of weather equipment in the war
against Japan. Our subsequent work with the balloons and microphones was highly classified and
we didn't know that there was a project name until 1992. Concerning the make up of the balloon
trains, we used braided or twisted nylon lines--there were no monofilament kines during the 1947
time frame. Some of the balloons in carly June carried radar targets for tracking purposes since
we did not have radiosonde receivers with us.Some also carried sonobouys for detecting the
pressure waves where we didn't have the Watson Lab microphone gear. All the radiosondes were
coverend in white painted cardboard; I don't recall the color of the sonobouys but I belicve they
were covered in metal. On review of the photos in the Randle/Schmitt book, the material looks
like one of our balloon and target assemblies. The wooden beams were made of a balsa wood that
had been coated in an Elmers-like gluc. The targets had eyelets where the various strings were
attached. The 307(B) model was more of an aluminum foil material than the 307(C) model,
which was more of an aluminized paper. The targets we used appeared more fragile than the later
SRM
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model. I think that Flight #4 was the flight that was launched out of Alamogordo on June 4, 1947.
This is based on Dr. Crary’s actual diary of the launch and other events. This is also one of those
events where we went to multiple radar targets because we were not having good success with
single targets. This flight was with multiple balloons and targets and may have had a sonobouy
(black box?). The Watson Lab gear was the microphone equipment specifically for MOGUL.
The idea was proposed in a 1945 letter from Dr Ewing (Woods Hole and Columbia) to Gen
Spaatz that we might be able to detect nuclear blasts via pressure waves and low frequency
microphones. This was developed from a study of the 1883 Krakatoa explosion where the
pressure waves circled the earth seven times. Dr Crary was sent to Ascension island (the
antipodol) to atternpt to detect the Crossroads shot for Operation Crossroads on Kilohuea or
Bikini. He didn't get anything. In December, 1946, Dr Crary was sent to Alomogordo to run the
field stations for MOGUL. There were several ground microphone sites for detecting blasts
(bombs) detonated off the New Jerscy coast. He also initiated activities off Bermuda and Panama.
Dr Crary and Dr Peoples were the advance people and scientific monitors for our project. Dr
Peoples told us to use the cover story of meteorology and to enforce the need-to-know--in fact I
had been reluctant to discuss any of this until only a few years ago. Your letter (SAF/AA) is the

« first official document I've seen that says this is declassified. Concerning the Japanese balloons,
we did not use any of them for MOGUL. We didn't pattern our work after the Japanese balloons.
We were very secretive of our work, but the cover story was not a detailed developed cover story.
Our new hires were not even aware of the purpose. They thought they were just handling
meteorological equipment. Any of the flights that had "tags™ would have stated, "Research
Balloon Flight, Request Return to NYU"™. The "service flights” for Dr Peoples were specific ones
carrying the microphone gear. The radar test flights were not recorded. There was a lot of
pressure to develop the constant level balloons. The tracking was to be done by the Watson Labs
radar for the V-2 launches, etc. Starting in early June, 1947 the 307(B) targets came from NYU,
We also launched TNT on some of the balloons to simulate airbursts for detection. All of these
balloons were accounted for. These and the radar test flights had no tags—we did not want these
to be associated with our project and the explosive ones would all be destroyed with pressure
switches. To my knowledge, the NYU group were the only ones using balloons in New Mexico
during this time but others were involved in other activities so debris from rockets, aircraft
dropsondes, etc. may have been found throughout this area. Initially we did not coordinate any of
cur balloon launches with the Civil Aeronautics Administration. We had no contact with any of
the Roswell personnel— although Crary or Peoples may have. - There were two July 8th press
releases: in the earlier release, Col J D Ryan stated that radar reflectors were being used to track
balloons for wind information. July 8th is the same day the NYU group retumned to NYU, so we
had no contact with the Roswell personnel when the announcement was made concering having -
found the "discs". When we heard the news back in New York, we joked that they probably
found one of our balloons. From that time up until about 1980, no one, officially or otherwise
made any contact with me concerning the possible association between MOGUL and the "Roswell
incident"( it was in about 1980 that William Moore contacted me and asked questions about
balloons making "gouges" in the earth). The July 10th Alomorgodo News article shows a
demonstration of some of pur multiple balloons and target trains. We had no one there so it was
surprising to see this. It almost appears that there was some type of "umbrella cover story” to
protect our work with MOGUL. C Q M
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I can think of no other explanation for Roswell than one of our early June service flight balloons.
If one of our balloons went down there was no shroud of secrecy about it. We would attempt to
recover the flight gear when possible, but the reflectors, balloons, and microphone equipment was
expendable. We went to no great cffort to recover the equipment and we certainly would not
cordon off an area where one of our balloons went down. We would sometimes send out 3-4 men
to recover the equipment if we knew where it went down. The July 10th Alomorgordo News
report was a good cover--it does not appear to be a coincidence-I don't know who may have
initiated it. Trakowski does not recall being involved in a cover story in one of my conversations
with him. In New Mexico during 1947, all of our balloon operations were launched from

Alamogordo AAF. o ‘3,4

olgdlamnotpmofmy conspiracy to withhold information from either the US government or
American public. There is no classified information that I am withholding related to this inquiry
and I have never been threatened by US Government persons concerning refraining from talking
about this situation . CAR/ v

SIGNED: Subscribed and sworn to before me, a
person authorized to administer oaths
this

O /wnﬁzg /b) /%nfa‘—’ 8th day of June 1994 y, NM

WITNESS(s):

Qze'a.lv&



Tape reinforcement of panel attachment to the balsa wood

Balsa wood,
approximately
8 mm square

AN

Cemented __ X\ N Aluminum eide
joint

(/ White paper side of reflective panel

Reflective panel made
of aluminum-coated paper

Z

MY RECOLLECTION OF THE REFLECTOR MATERIAL ATTACHMENT TO THE BALSA WOOD PIECES
ON THE ML-307/AP PILOT BALLOON RADAR TARGETS IN 18947.

Y
cohe ¥ X Och ™y

AN APPROXIMATE REPRODUCTION OF THE FIGURES PRINTED ON THE TARGET-REINFORCING TAPE

(This is not authoritative since I last saw one of these targets more than
20 years ago.)

C:.fg. Iyqnnpauf

C.B. Moors
August 28, 1992



Three to five sounding balloons,
350 gram size, each inflated
to about 4 feet in diameter

Wind

Three ML-307 radar targets
(corner reflectors)

Restraining line
{cut and let go fr;;}g‘t~
at launch.)

Ground level 7

7 7 7 7 7 /77 /7 77 7 7 7 7 /7 7777 7 77

TYPICAL RADAR TARGET FLIGHT TRAIN USED BY THE NYU BALLOON GROUP IN 1947












STATEMENT OF WITNESS

Date: 29 Jun 94 Place: VA

L Albert C. Trakowski, hereby state that Jeffrey Butler, was identified as a Colonel, USAF and
Jim McAndrew, was identified as a Licutenant, USAF on this date at my home and do hereby,
voluntarily and of my own free will, make the following statement. This is done without having
been subjected to any coercion, unlawful influence or unlawful inducement.

I was provided a background on the Air Force efforts related to the GAO audit and it's association
with the "Roswell Incident" and project Mogul. I personally know all the persons that Col Butler
identified to me as having been contacted in this effort (Spilhaus, Moore, Istvan, Fletcher, Ms
Duffy). I have also been contacted by several researchers and writers and discussed project Mogul
and provided some documents to some of them. Robert Todd, I'm not sure whether he was a
believer or not. Charles Ziegler was working on the history of nuclear weapons detection
capability. He had some letters/papers that I did not have such as the letters the Gen Spaatz
directed the establishment of project Mogul. Carl Pflock apparently wanted to establish the
"incident" of Roswell as a UFO incident. Charlic Moore was primarily responsible for
development of the constant level balloons for lifting the instrument packages. Concerning a cover
story for the project Mogul, there was no planned cover story. I do not recall any documentation
nor any efforts to develop a cover story even though the security for Mogul was of great concern.
Charlie Moore and Athel Spilhaus used meteorological research as a cover but this was a spur of
the moment effort--it was an obvious answer to a query--there was no documentation for using
meteorology. We never considered a.planned cover story; we were concerned with security.

I was the project officer succeeding Col Duffy in approximately November 1946. My primary
purpose was nuclear weapons and guided missiles detection programs. Previously, I was
appointed as the laboratory chief in the Signal Corps as an Air Force officer in charge of the
Spherics program and later for the development of weather radar. Since my background was in
physics, I took over project Mogul. It was the only Top Secret project at Watson Labs and I was
the Top Secret Control Officer, so I knew the impacts with security associated with the project.
We moved from Watson Labs to Cambridge Me which combined became the Air Force
Cambndge Research Center, and I became the Director of the Air Force Geophysics Lab (and
remained so until 1949). Through 1949, I was the director of both MX968 and Mogul. As the
Mogul director, I went to Alamorgordo Army Air Field in early July 1947, to observe the New
York University balloon group. The "Roswell Incident” occurred after we had returned to Red
Bank (Watson lab) NJ. I became aware of this only after Col Duffy called me from Wright Field
from his home. This was just an informational call, he just wanted to let me know that someone
had come to him with some debris from New Mexico and he said, "this sure looked like some of
the stuff that you launched from Alamorgordo." Duffy was very familiar with the various



apparatus and materials for the project, so if he said that it was debris from the project, I'm sure
that's what it was. He was not concemed with a breach of security for the project.

Concerning the name Maj Pritchard, he may have worked for me but I don't recall him. I have no
knowledge of any counterintelligence. or intelligence persons on the project or associated with my
directorate at Watson or Cambridge Labs. When we took over the project, we were aware of the
sensitivity of the project—-we were aware that we were working in the open—it was a weakness of
security because the activity could be observed. I never observed any of the balloon “trains” but I
did see some of the early reflectors. Some of the reflectors were procured from sources out of
normal channels. Some of the contractors lined up were not quite in concert with typical Signal
Corps practices and procedures. Jack Peterson was very energetic and could make procurement
actions take place. Ed Itsvan, who I believe actually arranged for production for some of the
reflectors, actually went to a toy manufacturer in New York city to get some. It was kind of a
standing joke. Iremember that some of the prototype and preproduction targets had this pink or
purplish tape holding the material to the balsa beam. This tape had flowers and other designs on it.
The reflectors were probably made starting in late 1944 but I do not recall how long the
production run was. I do not recall any other specific attributes but they were geometrically and
structurally simple.

I'am not part of any conspiracy to withhold information from either the US government or
American public. There is no classified information that I am withholding related to this inquiry

and I have never been threatened by US Government persons concerning refraining from talking
about this situation .

SIGNED: Subscribed and swom to before me, a
person authorized to administer oaths

'5'62,#{11 day of June 1994 at , VA
UTLER, COL, USAF
WITNESS(s): de M Z‘ {

Arvms MCANDREW, 1LT, USAF










Transcript from 8 June 94, Interview with
Professor Charles Moore

(A) Professor Charles Moore
Project Engineer - Project Mogul
(Q) Colonel Jeff Butler

(Q) Lieutenant Jim McAndrew

8 June 1994

A: ...Dr. Spilhaus, who you may have met, was really the
Director of the project.

Q: We talked with him last week. He sen@s you his
regards. He's a very interesting man to chat with.

A: But I was essentially the project engineer and a
graduate student, whereas he was Director of Research at New York
University at that time.

Q: We have gone through many of the various technical
documents related to Project Mogul and some of the other work
that you and Dr. Spilhaus and others have done with the Constant
Altitude balloon projects. According to Dr. Spilhaus, he said
you would be the technical expert as it related to those types of
projects in terms of the materials involved, the instrumentation,
that sort of thing. Is that a pretty accurate statement?

A: I think that's correct.

Q: What we're really here for is to discuss this that came
out in the newspaper and the General Accounting Office's
investigation of how we deal with records, the acquisition, and
ultimately disposition. There is an allegation that the
Government is involved in a conspiracy and coverup of something
that occurred in 1947, which is the allegation of their being
some sort of flying disk, flying saucer, UFO, what have you.

A: That's correct.

Q: Of course the people who put out things such as this
journal, MUFON, Mutual UFO Network, the books that have been
written by William Moore, and Randall Schmidt, and others, a lot
of the popular television shows, they've just exacerbated the
situation where a lot of things, quotations, some of your
quotations taken out of context. One of the individuals,
Sheridan Cavitt, who at that time was a Counter-Intelligence
Corps officer at [Roswell]) Army Airfield who actually went out
with Jesse Marcel to recover some material that has b‘@:en alleged
to be the results of a UFO which Colonel Cavitt specifically
states looked like a weather balloon to him.

A: I'm aware that he had been there, but I'd understood
that other quotations had been attributed to him.

Q: Yes, sir. As we go through this, I believe I've got a
copy of essentially a statement he made to Colonel Weaver, whom



PROFESSOR MOORE - 6/8/94 2

you've talked with also. Colonel Weaver talked with Sheridan
Cavitt two weeks ago. So a lot of the statements that have been
attributed to Sheridan Cavitt, he says they're taken out of
context. He refutes a lot of the information that appears in
these various books.

What I'd like to do, even though this is out of a popular
UFO type of magazine, is there are some statements attributed to
individuals concerning the material that was found, supposedly by
Mac Brazel, somewhere northwest of Roswell, New Mexico. They
talk in terms of materials that look like metallic foil, and
specifically that "could not be bent or broken."

As we've gone through the various research, what we believe
to be Project Mogul was probably involved in this incident. The
materials that were being used in Mogul included, of course, not
only the polyethylene balloons, but included the neoprene
balloons at some point, the various types of radar reflectors,
the instrumentation that was being used. Is there any type of
material from that project that you can think of that would be
pliable, would be bendable, but could not be torn? Could any of
the polyethylene or the foil-like radar reflectors, could that be
the case?

A: Let me get a picture for you. This is a radar
reflector manufactured in 1953. 1It's the ML-307C.

Q: Which is a little different from the B model that was
used in 1947?

A: Where this looks like a pine stick, the material on the
ones we had, this was all balsa and somewhat smaller in diameter,
but the configuration, with one exception... This configuration

of corners, these corners were the same thing. Here's a picture
of this sort of target being used in 1948, and you can see we are
launching multiple targets beneath this balloon.

Q: Is this the same type of target as this, or is this the
B model?

A: This is the B model we flew in 1947 and 1948. Those
are pictures of the B model. If you look, faintly along here you
can see a sort of a discoloration, and that's where my memory of
the reinforcing tape was that they talked about. The B models,
as I remember, did not have these three vanes up here. You don't
see particularly any suggestion in other photographs I have, I
don't remember these which would make the thing rotate in flight.

But this, in the B models was more like an aluminum foil

with a heavy laminated paper. So the material they talk about, I
think, was derived from some version of this.

Q: They talk in terms of the material, being able to
crumple it and releasing it, and it would unfold by itself and
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not leave any creases. This material looks like it would almost
be like aluminum foil, would crease and remain creased.

A: It does have this paper laminate, and the paper, I
think, was maybe a bit tougher on the earlier thing. But I have
no explanation for the fact that it couldn't be bent with a
sledge hammer, as one of the people said, and couldn't be...

Q: Burned?

A: I think some of the balsa wood was dipped in something
like Elmer's glue, and as a result had some sort of a glue
coating on it which would make it somewhat resistant to burning.

Q: I know in Colonel Weaver's discussions with Sheridan
cavitt, they talked about the aspect of burning. He did not
recall burning anything, but then his wife indicated that there
had been one night they'd been out and had a barbecue and had a
few beers and that Jesse Marcel just took a piece and stuck it in
the barbecue and then pulled it back out. So if that's what
they're using to say it wouldn't burn, that's what we consider
typically testing a material for burning or not.

A: I need to say here, you need to qualify everything I
say with the memory of almost 50 years ago. I will say things
that are to the best of my memory, but on the other hand, should
other evidence indicate my memory is faulty, I readily accept
that. So I'll state things to the best of my memory, but...

I have a memory that there was something like Elmer's

glue... There was a problem in attaching this to the paper
behind.

Q: Going back to the reinforcing tape and things, there
were discussions concerning unusual symbols and almost like
hieroglyphics -- purple, pinkish in nature, that sort of thing.

A: I don't know if I sent Colonel Weaver a copy of the
sketch.

Q: No, we did not see that.

A: Robert Todd, who has been a person very interested in

trying to get to the truth of this, asked me to make a sketch of
what I remember. A couple of years ago, or a year or so ago, 1
made this sketch, and this is my memory of what was there.

I do remember every time I prepared one of these targets for
flight, I always wondered why these figures were on the tape.
There was always a question of why they were there. When this
purplish-pink marking on the debris came up, I immediately
remembered this sort of marking. Other people, I have a letter
here from one of my technicians, who says oddly he remembers the
same marking. You, perhaps, have talked to Albert Trakowski...
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Q: We have tried to reach Colonel Trakowski, and he has
not returned our calls. We've left messages on his answering
machine, and there's been no response.

A: He may be out of town. I did visit him last October,
and he made the point that... He was our project officer. He
and I served together under Colonel Duffy in the Air Force
Liaison Office in 1943 to... Well, I went overseas in '44 but
Trakowski stayed and took a commission in the Air Force when it
was offered and was the project officer on Mogul. I have some
paperwork here from General LeMay's files in which after the war
a number of people were to be sent overseas because they had not
had overseas duty. There is a history of Colonel Trakowski.
Perhaps you have it from the Pentagon files already, from the AG
files.

Q: We have some records, yes.

A: Anyway, Albert Trakowski was the Watson Laboratory
project officer on this. When I raised this question to him he
said he had talked to John Peterson, one of Colonel Duffy's
" procurement men, and they were joking about these markings on the
tape. I have a letter that I can give you a copy of in which I
quote Trakowski in saying, "What do you expect when you have your
targets made by a toy factory in Manhattan?"

Q: So essentially, the original targets were made by a toy
company?

A: Well, it's either a toy company or a garment
manufacturer in the garment district in Manhattan, or it was by a
novelty company. I talked to Ed Istvan who was another one of
the Air Force liaison office people who stayed in. 1Istvan lives
in your area. I can give you documentation on these things.
Istvan says that it was some outfit that extruded toothpaste
tubes and he got involved with them because they made radar
chaff. 1In the early days of this effort, there were a number of
different targets made. I don't have them here, I have them
" downstairs, there were a number of different forms the targets
were made. One idea was just the inside of a meteorological
balloon, to put radar chaff and adhere it with glycerine. Just
wet the inside of the balloon with glycerine and then shake in
dipoles cut to the proper half wave length. When the balloons
were inflated, these would be all on the inside, coating the
inside of the balloon. This didn't give nearly the sort of
target that the corner reflector gave.

But anyway, Istvan initially went to New York hunting for a
source of supply and came across a company.

(Pause)
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A: ...much of which we can copy and make it easier for
you. These are balloon fragments, things that held balloons [up]
after they'd been exposed to the sun.

Q: Is this the neoprene type or the...

>

That's the neoprene type. I have the polyethylene
type...

Q: Is this from the '47 era?

A: That's a balloon probably from the '50s. That's a K-
San balloon. The kind of balloons we used then were the
(inaudible) derricks balloons, and that's the way they look after
they've been out in the sun. That's about three weeks' exposure
to sunlight here in New Mexico.

Q: So the polyethylene really is degraded by sunlight.
: That's neoprene. All that's neoprene.
Q: This almost looks like ashes of paper.

A: That's right. And there's a big point in some of the
recovery that the material was black...

Here is the list of the people who were assigned under
Colonel Duffy in the Air Force liaison office. 1Istvan's name
you'll find in there. He ended up being in the Titan program
and, I think, retired as a lieutenant colonel maybe back in the
'70s.

Schneider was the administrative director of our project.
He and I worked together. He was in Maine, and was not really
technically involved. 1I have letters from him if you're
interested in seeing them. He says he has no memory of this.

A person who was heavily involved in developing this whole
radar thing was Colonel Joe Fletcher. I wrote him a letter
asking for his help and he essentially says he doesn't remember
much.

Q: He's also been hounded by some of these UFO...
A: And by Todd and by me.

Q: So it appears as though you, yourself, have done some
extensive research into this particular incident.

A: Until two years ago, I was quite convinced one of our
polyethylene balloons we didn't recover caused it. Then I got
this newspaper, Todd sent me this, and I immediately saw there's
no way that could be a polyethylene balloon.
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Q: W.W. Brazel mentions eyelets which appear in the
reflectors. There's also, on the polyethylene balloons, the
shroud however you had it hooked on there. There's eyelets
around the base. There was a ring at the neck of the balloon and
then there were attach points to that ring, were there not?

A: But there were no eyelets.

Q: I believe there were. I've reviewed the New York
University documents and there's a very clear depiction in one of
them of eyelets.

A: Okay, I was thinking of the later... Here are the NYU
reports, the originals of them.

Q: In one of the configurations they clearly show eyelets
in the drawing.

Q: Going back to Brazel, you state that you think it could
not be one of the polyethylene balloons. He indicates in this
newspaper article that he actually found the debris in mid-June,
however it didn't subsequently come out until July.

A: You're right. That is in one of the polyethylene
balloons, you're correct. I fall back on my plea that my memory
isn't...

Q: It comes into depending on what Brazel was speaking
about.

A: There are clearly eyelets here. 1In fact there's a
little swivel.

He talks about the smoky gray rubber...

Q: Which these samples here, as you say, if they'd only
been out for a short time, a matter of days, smoky gray, that's a
very good description of what they looked like.

A: And when you first retrieve it has a bad odor. And
people talked about there being a burned odor.

We need to talk about these neoprene balloons because they
came in different... There were two manufacturers -- one, Dewey
& Olney in Cambridge manufactured with a dip process and they had
very much the appearance, if you will, of a condom. They were an
ivory colored jell. The Kaysam company in Patterson made a cast
neoprene emulsion into a mold, and then they inflated the mold.
They had to put a lot of plasticizers so they could take this wet
jell and inflate it and make it into a meteorologic balloon.

This is a Kaysam balloon here, which I think is not a good
candidate.

Q: Kaysam?
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A: A guy named Sam Kay formed a company and it was called
Kaysam. In fact I have, and you're welcome to them...

(Pause)

A: Kaysam balloons because of the way they were made, and
this jell that had to be inflated had this ring, cardboard ring
put in them. That's the neck of a Kaysam balloon, and here are
more modern Kaysam balloons, the sort that are still being flown.

Q: These are just used for the typical meteorological type
balloons.

A: Carry radio (inaudible), that's correct.

Dewey & Olney have gone out of the business and Kaysam
bought them out. Here's a Kaysam balloon that is made by a dip
mold. This is somewhat indicative, ‘I think, of the way one of
those balloons of the type we're using. As you can see on
exposure just to ordinary light, they discolor. But these are
balloons that were made probably in the '70s. As they change
with plasticizer and anti-oxidants for ozone, they certainly
change in appearance. The balloons we...

I have pictures here, pictures in the hangar. There, as you
can see, these are the ivory colored balloons of the sort we were
flying. This is the balloon you just found the eyelets on in the
hangar. These are pictures from the 1947 era where we're getting
ready to fly the 15 foot H.A. Smith balloon.

Q: The reinforcing tape on these balloons, these
polyethylene balloons, we were told is a type of acetate. It had
none of this symbology, is that correct?

Az None at all.

Q: So the symbology on the tape was only related to the
radar reflectors.

Al That's correct. Here is a later model polyethylene
balloon, and it's a little thinner than the ones we were flying,
but there's a polyethylene balloon.

Q: It looks like polyethylene sheeting that I would use to
cover up...

Q: I've also heard the early balloons described as carrot
bag quality. Material they would use in a carrot bag. Dry
cleaner bags.

Qs Dry cleager bags. We think of them as being very
fragile, but materials from this time frame have been described
as durable -- something you couldn't tear with your hands.
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A: That's about two mil polyethylene here.
Q: Obviously, you could tear this.

: This was four mil. These balloons that we had...
That's Flight 8. These are the little balloons here that are
seen from the air.

Q: From a B-177?

A: I think this was a C-45. We did, indeed, have B-17's
attached to us, and C-54's. But I think this was trying to chase
Flight 8 down. This was one of the candidate flights that I
thought might have been, until two years ago, I thought might
have been an explanation for what occurred.

Q: Why did you change your mind at that point?
A: Because of that newspaper report right there.

Q: Because of him saying that he actually found the
material in mid-June?

A: No, because he said it was balsa sticks and smoky
rubber and had those curious markings on that. That's a very
vivid memory I have of these markings on the radar targets we
flew.

Q: You said you often wondered why those markings were on
there. Had you ever resolved that for yourself?

A: Oonly what Albert Trakowski told me, that our friend
John Peterson, the procurement man, was just joking, "What else
do you expect when you have your targets made by a toy factory?"

Let me go back, if I may. Colonel Duffy was a551gned to
extract meteorologlcal equipment out of the Signal .Corps in 1943.
There was a great argument that went on between the Army Air
Force and the Signal Corps. The Signal Corps didn't want to let
any meteorological equipment out until he thought it was perfect.
At the same time, General Arnold was expanding for a global war,
and was trying to get meteorological equipment all around the
earth. So Colonel Duffy got assigned to expedite the equipment.
As various of us graduated from the meteorological cadet schools,
he took those of us with engineering backgrounds and a551gned us
to bird dog various things within the Signal Corps engineering
laboratories. I got assigned to... I ended up with some
appendicitis and got pulled off of an overseas shipment, and
while I was recovering I got assigned to prepare this manual that
Colonel Duffy, he was unhappy with the rate at which signal
manuals were coming out so he wanted a loose leaf arrangement to
send things out. So I got assigned to prepare this manual.
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At the same time, then Captain Fletcher was assigned...
Duffy had heard that weather was giving trouble to radar, so
Colonel Duffy just turned around and said, "Gee, you mean radar
can pick up weather?" And ended up with Captain Fletcher being
assigned to both convert this for looking at storm clouds and
also to make wind measurements. There was a big problem, the
Weather Bureau prior to World War II determined upper winds
merely by releasing a pilot balloon, following with the
(inaudible), and estimating the rate of rise, and then from the
elevation and azimuth angles and the assumed height after a
certain time, to calculate what the winds were.

Q: Is that the Boford Scale?
A: Well, Boford was Navy, that was the Navy...
Q: Like taking a Pi Ball reading now.

A: Exactly. It was called a Pi Ball then and it is now.
Colonel Duffy pushed very heavily to get electronic means for
measuring winds aloft. There were two approaches. One, use a
radar target, and the SCR-584 with which you may be familiar --
the early gqun-laying radar. Colonel Duffy talked to the field
artillery that was procuring through the Signal Corps, gun-laying
radar, the SCR-584, which is, that's this radar right here.

Q: We've seen that photo before.

A: This is Spilhaus's book. So Fletcher ended up with a
whole bunch of his own 2nd lieutenants around. There was a Jud
Tibbett from whom I have a photograph showing an earlier model
target, the A Model target. Istvan was one. There are a bunch
of them listed. This listing is for you if you'd like to have
it.

Tibbetts ended up being the big installer of radar and, in
fact, was assigned down to the Tulerosa Range Camp to make wind
measurements for the Trinity shot, the test in 1945. As far as I
know, that was the first time these targets had been used in New
Mexico. Tibbetts, who until recently lived in Albuguerque, he's
now moved to Scottsdale, Arizona. Tibbetts says that he did not
ever fly this kind of target in New Mexico, which will be of
interest with you when they talk about, that people should have
known what a target looked like.

Q: Right. There were discussions concerning having radar
targets, but supposedly the B Model and subsequent models were
brand new, had never flown anything like that in this area.

A: According to Tibbetts, the A Model had bit aerodynamic
drag. It was a flat plane of aluminum foil and had two triangles
coming down that made a corner reflector. The A Model looked
like... Then across here was that. This is one surface, this is
another surface, and this is yet another, and they were held by
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strings from these four corners. Obviously, trying to take
something that's almost a meter in cross section, a meter on a
side, take it sideways up through, gave a lot of drag, and it
took a lot of lift to make the balloons rise very rapidly.

So instead, somebody came up with this smart idea of this
other arrangement of a corner reflector that had much less drag.
These, according to Tibbetts, weren't distributed until somethlng
like November of 1945. As far as I know, as you will see in the
various correspondence, there were no SCR-584s which were
required to track them, issued to the weather services here in
New Mexico. Obviously, after the Trinity shot, there was no bit
military operation that required wind determination in New
Mexico.

Q: So essentially you'd say there were no radar reflectors
in New Mexico until 1947 until this appeared?

A: That's my opinion.
Q: Was Major Pritchard doing any kind of balloon project?

A: No. He and Dyvad and others were at Watson
Laboratories. I understand from Trakowski that Alamagordo Army
Air Field was about to be closed down as surplus. The people at
Watson Laboratories seized on it and were able to keep it on
active status for two projects -- one, the radar project from
Watson Laboratories that was set to track the V-2 being flown
from the proving ground across the Tulerosa Valley; and Project
Mogul.

I joined the NYU group in January of '47, and while I was
finishing up at Georgia Tech I had talked to my chemical
engineering professors, I'd already been recruited by Duffy and
Spilhaus, and I asked if you wanted to make a balloon of non-
extensible material, what plastic would you use. My professor
named Grubb told me you ought to consider polyethylene. 1It's a
new plastic just now becoming available. You can heat seal it.
It has a lot of desirable properties.

So as soon as I got to NYU, I began talking to everybody I
could find in Manhattan -- DuPont, all the sales offices...

Q: We saw your listing.

A: I was concerned with where we could get the plastic and
who we could get to manufacture the balloons. I was in my 20's,
just a recent graduate. I knew nothing about manufacturing. But

we did try to get a manufacturing company that would fabricate
balloons for us.

During that period we heard of the Navy project that was
going on at General Mills where Jean Get was planning to make a
flight to 100,000 feet. General Mills at that time was making
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balloons out of a Goodyear film called pliofilm. It was a vinyl
chloride that just went to hell when exposed to sunlight. It
really came apart. So I'm very proud that we began pushing them
for polyethylene balloons. With some difficulty we got Otto
Wwinzen who was the entrepreneur and promoter, working with Get,
and we got him to make these balloons you see here in the design
that was being planned for Project Helios, with the pliofilm
balloons. At the same time we got an entrepreneur who was even
faster acting, and that was this fellow A.J. Smith. A one-man
shop. He would do anything for money. He, indeed, did. With no
great technical background, he made a number of these balloons
for us.

Q: Kind of a garage type of affair where he would sit down
and make them one by one and...

A: I don't know. He got some girls and got some assembly
workers, for a contract from us. Anyway, we got these balloons
going, made visits to Minneapolis to push General Mills. The
pressure from the Air Force was enormous. There was a similar
problem, of course, in developing microphones that would pick up
low frequency sound waves with Columbia. There was much
enthusiasm, in testing these microphones.

Q: How did you come to join the Army Air Force?

A: When World War II broke out I applied for pilot
training, and so did everybody else. Because I was a senior at
Georgia Tech in a chemical engineering course with a fair amount
of thermodynamics and other things, I got diverted into the
meteorological cadet program. I still wanted to be a pilot but I
got diverted into the meteorological cadet program, and the next
class that I could join didn't start until December of '42. 1
joined up sometime in '42. So I went through the meteorological
cadet program and found I was a lousy forecaster, but I did end
up, when Spilhaus came recruiting for people with engineering
background, I got recruited into Colonel Duffy's liaison office.

Q: Was that directly for General Arnold's staff?

A: I was assigned, believe it or not, to Headquarters, Air
Force... I still have the Headquarters Air Force [(rondelles]. I
ended up being assigned to Headquarters, Army Air Force. 1 was a
second lieutenant.

Q: So you got recruited by, at that time, Captain
Spilhaus.

A: Right, and I got sent to the Weather Equipment
Technician School in Spring Lake, New Jersey, essentially Fort
Monmouth. When I finished the training course for radiosonde and
for maintenance of equipment, I was headed for North Africa, and
I had a medical problem. When I got out of the hospital, I was
assigned back to Colonel Duffy. I remained there. I finished
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this manual in '44. I was commissioned in September of '43,
finally, and then finished the school in November, was assigned
to write this manual which was finished in the summer of '44, and
then I got an assignment to China.

Q: With Dr. Spilhaus? -

A: No. I ended up being the weather equipment officer for
CBI and the Spilhaus came over later. At that time the war was
going very much better. Spilhaus and Duffy had a long range
storm detection system, the spheric system, the predecessor of
what's used now for lightning detection, the storm scopes, and
the LLP. If you're familiar with LLP, the lightning location
system...

Q: Used by the Weather Service.

A: We have one of the stations here on campus. And we
actually have, if you're interested later on we'll go over and
show you, we have a map of the lightning strokes over the entire
U.S. as they occur. We have a read-out right here in our
laboratory.

Q: So you're doing that work from China?

A: Spilhaus came over with the spherics net, it was
called, and got a station installed in Chianting, China to work,
of course, for the bombing of Japan. So Spilhaus came over I
think the summer of '45 is when he came over. We had the radio
wind, the ra-win, the SCR-658s, we had a number of them that were
being installed. We had one up in Yunan in the communist area;
we had several of them in China for getting good wind
measurements. Spilhaus had been involved in that. I think by
'45 it was clear that things would be over relatively soon. We
thought we'd be back in '48. 1In any event, he got an assignment
over to 10th Weather in the summer of '45 and came over.

Q: At what point did you ever hear the term long range
detection?

A: That's a good question. I didn't know the name Mogul
until Robert Todd told me two years ago. I'd never heard the
name Mogul -- the classification was that high. I knew what we
were doing. When "Helgoland" was exploded in April of '47, we
had balloons in the air. We launched balloons out of the Watson
Laboratory, actually Eatontown, what had been the Eatontown
Signal Laboratory, but I think it was now Watson Laboratory. 1In
any event, we launched a string of balloons, even though we
didn't have [constant-level] balloons, we still carried
microphones aloft and a C-54 orbited overhead and followed the

balloons out to sea. I have no idea about the results that they
got.

Q: Did you number that balloon flight?
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A: No, we didn't.
Q: Not a letter or a number?
A: Wait a minute. The answer is, I don't know.

, Q: If you did give it a letter or a number would it be
on... There are some of these flights that appeared to have no
sequence number and they were talking in terms of being service
flights and the impression that we got was that the service
flights were either test flights just to check the balloons out
or they were the highly classified flights where the information
was not being logged into essentially an unclassified document.

A: You notice that Flight 1 was made from Bethlehem,
Pennsylvania.

Q: The football field there?

A LeHigh, exactly. That's where we did it, from the
football field. And we did this because a professor at NYU had
just gone to head up the physics department at LeHigh and he
invited us over. His name was Frank, Butler keeps coming to
mind, but I'm not sure that's the right name. Anyway, we went
there and that was for an early, early attempt for Helgoland. 1
think the Helgoland explosion got scrubbed, but we had balloons
in the air from this and we were woefully not ready. We had all
sorts of problems. We adopted the balloon technique that a
cosmic ray investigator at NYU, a fellow named Sergei Korf, we
adopted his technique and we had a lot to learn. We got our
hands torn up with nylon line being pulled through it as we
couldn't hold the balloons down in the wind...

Q: Speaking of nylon line, were these braided type lines
or were they monofilament type lines?

A: Neither.- I think initially we used either parachute
cord, which was braided. I don't remember the details of what we
used, but we rapidly used that the radiosonde cord we used was
not strong enough at all to hold the forces that came, so we went
to what was called lobster twine. We used a lot of lobster twine
that was twisted, a laid line that was used in lobster nets.

Q: Do you recall there ever having been some sort of
monofilament similar to the monofilament fishing line in any of
the projects?

A: I think there was none available at that time. My
memory, the answer is yes, we've used an awful lot of
monofilament and we use it now all the time.

Q: But at that time you don't think it was available?

A I think it was not available.
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Q: The early nylon line, would it have degraded, such as
the balloon material degraded, and maybe fused in the hot sun?

A: I doubt it. If we had any it would have been white,
which would have been a high (inaudible), would not have absorbed
a lot of sunlight.

Q: There were discussions about what appeared to be
unbraided or unstranded fiber type lines. 1It's been alluded to
that was the precursors to what we use for fiber optics today.
The materials that were found. That's why I asked about the
monofilament line.

A: A lot of what we used early was a linen cord, not
twisted, and it was indeed, a brown, a dull brown color. But
because it was designed just for radiosonde balloons, and we
rapidly exceeded its strength. So very quickly, and I don't know
when, but we very quickly went over to this twisted lobster
twine.

To answer your question, there are three flights that are
missing here -- two, three, and four. 1I've identified Flight 4.
Flight 4 was a flight we made, and you don't have it there, but
Flight 4 we made in Alamagordo something like June 2nd or 3rd of
1947. The reason I have it identified is I have Albert Crary's
diary. The scientific end of the group was heavily based from
Columbia University. It was Dr. James Peoples who was an
employee of Watson Laboratory, and there was an Albert Crary who
had been a graduate student under Dr. Ewing.

Q: Who later also was an employee of...

A: Who was then an employee of Watson Laboratory. I have
Crary's diary. Here is a translation...

(END OF SIDE)

A: ...Here is the diary starting May 24, '47, and on May
28 he has "B-17 from Watson with Mirs, Hackman, NYU and Alden,
they plan to test fly balloons tomorrow. Other gang with
recording equipment due to leave Watson Laboratories Saturday.
Got everything ready for Hermes Rocket today."

May 29th. "Mirs and Hackman got balloon ascension off at
1:00 p.m. today without plane to follow it. Don and Godby out to
Donyo. Bill and I out to E. White Sands to record Hermes."

I've marked the key things here with red, and then I've
given you a page without my red if you have any need for that.

June 1st, "C-47 with Moore, Schneider and others from NYU,

also Irewin, Mmton, Olson, NYU men worked on balloons, north
hangar."
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June 4th, "oOut to Tulerosa Range and fired charges between
0-0 and 0-6" something. "No balloon flight again on account of
clouds. Flew regular sonobuoy mike with cluster balloons and had
good luck with receiver on ground but poor on plane." I think
that's Flight 4 right there.

Q: So that's June 4th.

A: As to that flight made by Mirs and Hackman earlier, we
have no record of it here in the NYU summary.

Q: If he flew that on June 4th and it carried the
microphones, the radar reflectors, that would have been with a
neoprene type balloon.

A: There were no plastic balloons delivered until the 28th
or 29th of June that year. So everything as evidenced on the
Helgeland flight that we made and the other flight, they were all
meteorological balloons prior to late June.

Q: That would have also had the B Model reflector, this
type of reflector, but the B Model?

A: My memory is that Jim Peoples, because we were being
sent down by B-17 and by air, didn't let us take the radiosonde
receiving equipment which at that time was very heavy. It was
like a 500 pound rack with a receiver, frequency meter, recorder,
etc., and we weren't allowed to use that. Instead, the idea was
that Peoples would provide tracking on the balloons with radar
targets and so on. So this is where I think the radar targets
come in. If you look in these reports you'll find here
statements, radiosonde reception, and you'll see 60 percent with
recorder, 50 percent without recorder, 100 percent without
recorder for June 5th. A hundred percent without recorder.

So I think we tried the radar targets, as I remember, our
contact who was a Captain Larry Dyvad found that they weren't
able to track our flights at all. They had a radar that was
entirely aimed at looking at the missiles. To look at slow
moving balloons with poor signal return was difficult for them.
So we started off with making single target flights. I think we
went to multiple target flights, and still didn't have any
success, so I began putting radiosondes and then just audibly, as
the tones would change, I would log it on a piece of paper. I'd
count the pressure... Are you familiar with radiosondes?

Q: Somewhat.

A: The commutator with the pressure contacts, etc. I
would count contacts and record it and you'll see in some of
these flight reports, there's two different interpretations
possible, depending on what the contact sequence was. An
ordinary radiosonde is very good for something that's going one
way. But for something that's going to go up and float, you can
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have ambiguities. You don't know if it went up or down when you
get the next pressure contact switch. You'll find that sort of
uncertainty in describing the report.

So I'm quite sure that ‘as a result of the failure of the
radar tracking, I went back and started using radiosondes even
though I didn't have the right equipment.

Q: You mentioned a few moments ago the Watson Laboratory
gear, the microphones, and it was also Columbia that was
developing the low frequency microphones. You had all of that
gear on these balloons, is that correct?

A: No, not on all of them. That mention of a sonobuoy
microphone, in the early... While the improved low frequency
microphones were being designed and built, we flew on balloons,
believe it or not, sonobouy used to detect submarines. We were
flying sonobuoy microphones on the balloons.

Q: But the material that's been identified as Watson Lab
gear shows up as very generic in all of these reports and things.
That was all part of Mogul also, is that correct?

A: That's correct. I think what happened is because the
Watson Laboratory radar wasn't very successful, I think we made a
number of flights like this. I think I sent a sketch like that
to you. We made a number of flights like that which was an
unorthodox use of radar targets, and it's my opinion that the
thing that caused the debris that was picked up was probably from
a cluster of meteorological balloons carrying a cluster of
targets.

When something like the idea of a cluster balloon was not
only to carry the weight, but was also to keep the target in the
air for a long time. 1If one balloon burst, we still would have
enough buoyancy for awhile to keep the thing airborne. Wwhen it
would come to the ground this would drag along the ground and get
shredded, but this would still be carried downwind until another
balloon would burst, whereupon this one would start getting
shredded. So I think the explanation of why things were over
such a large area was, indeed, because it was a cluster, it was
multiple targets and cluster balloons.

Q: Of course the issue of the large area has been
different in different reports. Different people have stated the
200 yards, Cavitt in his description, described it in terms of
his living room which was not that large.

A: Even a single target, if it came down, wouldn't have
filled a single living room, but a multiple target, begins
dragged sideways and then blown transversally by any later winds,
could have filled a reasonable area.

Q: And left pieces of debris everywhere. Depending on...
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A: What the wind did.

The description that Brazel gives here that everything would
weigh about five pounds when it was all together, is more than
you would have gotten from a single balloon.

Q: Those were measured in terms of 300 to 500 grams or
something like that?

A: Three hundred and fifty only. At that time we didn't
have any bigger balloons than 350 grams, so the balloons would
have been 350 grams.

Q: About one pound.

A: Correct. And the targets are nominally maybe a quarter
of a pound.

Q: Those targets are only four to five ounces?

A: Here was the specification spelled out for it.
Approximate weight, 100 grams. These, as I say, are somewhat
heavier than the ones we had.

Q: You indicated that the balsa wood was coated with some
sort of glue such as Elmer's glue.

A: That's my memory. It wasn't completely coated. Some
of it was and some of it wasn't.

Q: Some of the balsa wood is fairly dense, as far as being
durable, and one of the descriptions concerning this "wood-like"
material was that you couldn't dent it with your fingernail. So
if you have a fairly dense balsa wood coated with a glue, it may
be quite possible that a person would not be able to put their
fingernail in it.

A: That's correct. It's my memory that the reflective
material was more aluminum foil than here. These are second or
third iteration targets, as evidenced by this picture, wherever
that picture is down in here of the 1948 flight. It certainly
looks more aluminum-foil 1like.

Q: What year were you discharged from active duty?
A: 146.

Q: Before you left active duty, while you were still
working with Duffy and Spilhaus, did they invite you to join the
staff at New York University, or to continue your studies there?

A: I came back from overseas and was assigned to Colonel
Duffy's, he had a little flight detachment assigned to him with a
B~-29 and a B-25 and some other aircraft. I ended up being the
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executive officer of a flight detachment at Newark Airport. I
got back from overseas in February of '46, I think. After
getting out of the replacement depot, I got assigned back to
Colonel Duffy and was assigned at Newark. I went on terminal
leave something like July of '46 and went back to Georgia Tech
and finished two quarters. I had two quarters to finish at
Georgia Tech. While I was at Georgia Tech I began working with
a microwave, an anonymous propagation research group that turned
out, oddly enough, was under Colonel Duffy's direction. I didn't
know it. It had nothing to do with my getting deployed there,
but I had a student assistanceship working on that.

I made some report, and my name came back in front of
Colonel Duffy in September, I think, of '46, and I got asked to
come up to his office. I think he was still at Bradley Beach,
Sharp River Hills Hotel there near Belmar, New Jersey. When I
was there, who should come in but Spilhaus. They told me they
had a problem involving balloons and asked if I would be
interested in working with them, and they offered me a graduate
assistanceship at NYU, and I wanted to go to graduate school in
physics, so I was delighted to have that opportunity. That was
either September or October of '46.

Q: So Spilhaus, since he was on the staff there, he
invited you to come to New York University.

A: Yes, he did.
Q: So you went to New York University when?

A: Right after Christmas. January 1, 1947. The program
had already started. I presume you have all the details. I have
a copy of (inaudible) letter to General Spaatz. I presume you
have all of that.

Q: I believe we do, but I'd still like to review it and
make sure it's the same letter.

A: In any event, there was a big push. I guess after
Operation Crossroads the first nuclear test in the Pacific was in
July of '46, and Crary, because of the long range detection
concept, Crary was sent to Ascension Island which is the antipode
for, as close as they could get to the antipode for Bikini, and
failed to detect any signal from Operation Crossroads, from the
nuclear explosion.

Q: You mentioned detection. What drove the aspect of
detection? Was it because of our test?

A: Yes, our test was being used as a signal source. The
question was in order to detect any Soviet test, could we detect
our own tests. So Crary was essentially sent to Ascension to see
if he could detect the nuclear explosion.
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Q: He was unsuccessful?
A: He was unsuccessful.
Q: What method did he employ?

A: Low frequency microphones on the ground. Are you
familiar with the Krakatou measurements?

Q: No.

A: In 1883, Krakatou, near Java, made an enormous
explosion and the pressure wave from that went around the worlad’
seven times, and was picked up and... There was a report, a big
analysis by Lord Railey and others...

Q: A volcanic eruption?

A: Volcanic eruption. Here are the isocomes of the
pressure waves from Krakatou as it went out. From the time it
took the signal to go out and come back, he went to the antipode
which is around Colombia or Venezuela, and came back as a big
spherical wave. It went back and forth around the earth. The
British investigators were able to show that there was a duct up
around the tropopause, and the speed of sound, as I remember, was
something like 310 meters per second instead of the regular 334
that we had at sea level. From that they could deduce the
temperature of the medium in which the sound was propagating and
it was something like minus 25.

Q: How was this detected as a pressure wave in that time
frame?

A: Barograph.

Q: What year?

A: 1883. This is what prompted Ewing.

Q: I'm familiar with barometer-type measurements being

used to measure that pressure wave and the fact that it traversed
the earth, you said seven times.

A: Maurice Ewing had been an oceanographer at Woods Hole
and had found a similar acoustic duct in the ocean. You may be
familiar with what's called Sofar. In 1945 he wrote a letter to
Spaatz suggesting this might be useful in detection of Soviet
activity.

Q: The 1945 letter was kind of the initiative as a means
of detection.

A: That's correct. That caused the Army Air Force to
begin this research.
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Q: How did you come in possession of it?

A: Todd. Todd does everything.

Q: Did he say where he got these documents?

A: Freedom of Information, I think.

Q: It looks like National Archives. I believe I have this
letter.

So Ewing was at Woods Hole...

A: And was going to head up the geophysics department at
Columbia. These are subsequent documents of people in the Air
Force considering the desirability of it.

After Crossroads there seemed to be an enormous push to try
_to put microphones into the sound channel. During WWII, the
Signal Corps had laid on them the requirement to develop a
constant level balloon. It had not been very successful. I knew
a bunch of people in the balloon branch.

The reason I got into balloons is that while I was working
on this manual there was a great problem in the winter of '43
with the supply of gum rubber cut off, meteorological sounding
balloons weren't flying very well. 1In the summer time, the
balloons would go through the depth of the troposphere, but in
the winter time, the balloons began bursting down at levels of
15,000 feet or so because the neoprene wouldn't stretch at low
temperatures. Somewhere Spilhaus came up with the idea, talked
to somebody in the Weather Bureau, that maybe you ought to heat
the balloons. He told a couple of us second lieutenants, that I
wonder if that would work. We got a blow torch and a mop bucket
and we had a radiosonde, and he was in charge of the Air Force
push on radiosonde technology. I was his leg man on that. We
put a blow torch on a.mop bucket and heated the water to boiling
and flew the balloon. Much to our surprise, the balloon went to
about 60,000 feet. '

Q: So it stretched without rupturing.

A: It turns out that neoprene crystallizes and you can
make it back into an amorphus state with high elasticity.
Elasticity changes as a function of the degree of crystallinity.
By heating, we removed that.

In any event, there was a group in Spilhaus's detachment
known as the balloon [boilers]. The Signal Corps, it turned out,
was very unhappy with this idea. They wanted no interest in it
at all, and their manual doesn't use it. But that was ny
introduction, that's how I got attached to ballooning, as a
result of doing this simple thing for Spilhaus.



PROFESSOR MOORE - 6/8/94 21

It's of interest, in the Holloman report there's a big talk
about boiling balloons. That's certainly a heritage of the
association from our early balloon boiling days. When you look
at the instructions on the modern balloon, you see that it is
really a physical effect that can be controlled.

Q: You went on board at New York University, and you
immediately set out, as documented in the reports, acquiring the
various materials, [putting out bids], things of this nature. At
that point you were working at New York University under the
direction...

A: Spilhaus was the nominal principal investigator and
director of the project, but he just turned us loose.

Q: So you were the project engineer?

A: I was the project engineer, and Schneider was the
project administrator. We employed a lot of students, a lot of
people that we could, and were a mixture of trying to develop a
constant level balloon and providing service flights for Peoples.
Peoples was entirely our contact.

Q: He would come to New York University?

A: He would go down to Red Bank. He'd call and say he
wanted certain things, can you do it, so we made this flight out
at Lehigh and then we made the Helgoland flight down at Red Bank,
and he wasn't really happy. There were all sorts of constraints
flying balloons in the New York City area even then.

Q: All the problems with air traffic and getting FAA, or
their equivalent at that time, approval, etc.

A: So up in the stratosphere above my level, a decision
was made that we go to Alamagordo, and there would be a big
flight. We had balloons promised, but even ahead of that time
people wanted to test microphones. He had Crary already, about
from December of '46, I think Crary went to Alamagordo and ran a
field station and...

Q: That field station was for ballooning in general?

A: For Mogul. It was more than that. Crary was operating
sound-ranging microphones on the ground there. He was having
bombs dropped off the New Jersey coast and trying to pick up the
acoustic signals in New Mexico.

Q: He was having the bombs dropped in New Jersey, off the
coast, and trying to detect them in New Mexico?

A: That's correct.

Q: What technique? Balloon borne?
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A: No. We were the balloonists. This was all ground-
pbased stuff. There was also an operation in Bermuda. Then later
you'll find...

Q: Crary also initiated that?

Az He was in charge of it. He was running it. They went
and got a whole bunch of 500 pound bombs out of the Earl
Ammunition Depot in New Jersey. Later you'll find that they did
a bunch down in the Canal zone. Then eventually they went to
Alaska.

Q: This was prior to '47?

A: The New Jersey, and I think the Bermuda operation,
you'll find a hint in this diary I gave you, you'll find a hint
about Bermuda and so on in there. He was talking about trying to
measure the sky waves coming in.

If you're interested, we can go extract, there's a paper in
the Journal of Meteorology in something like '47.

Q: I believe I have that. 1Is that the same one?
A: No, this is by Crary.

Q: Crary did quite a few publications for Red Bank and
then for Cambridge Labs.

A: Correct. But you'll find one, I think it's either '74
or '49. If you want we can go over to our library and make you a
xerox of it.

Q: .I'm familiar with that one.

A: It's very circumspect as far as classified matter.

Q: So Peoples and Crary had Columbia University
affiliation?

A: Well, Watson. They were derived from Columbia. Both

of them were derived... I think Peoples got his PhD under Ewing
at Columbia, and Crary didn't get his doctorate until later.

Q: You said Crary's ground station was Alamagordo, but he
was actually doing explosions in Alaska, off Bermuda, Panama, the
Jersey coast.

. A: In the late '46, early '47 era, he was in Alamagordo,
in and around Alamagordo. He was very concerned about explosions
off the Jersey coast and I think off Bermuda. The Panama Canal

operation I think was not associated with Alamagordo at that
time.
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Here's a nice paper that came through courtesy of Todd. 1In
'48 there was a big operation in the Pacific for Operation
Sandstone, and we were heavily involved in that. Here's the
Fitzwilliam... Schneider and J.R. Smith... My chief associate
technically was a fellow named Dick Smith, James Richard Smith,
who unfortunately, died two years ago. 8Smith and Schneider and
some other of my associates went out on Sandstone to Kwajelin,
Guam, and then Oahu.

Q: I've seen that in publication. I have to acquire it.
A: You can xerox it.

Q: Moving chronologically, Professor Ewing had affiliation
with Woods Hole, and he was a meteorologist by trade?

A: No, oceanographer. He was a physicist, a geo-
physicist.

Q: What was he doing at Columbia?

A: I think he ended up head of the Department of Geo-
Physics. I don't know the details.

Q: For the AMC contract he was developing...
A: | He, as we, were contractors.

Q: He was developing the acoustical...

A: That's correct.

Q: That acoustical gear, this is a later flight but it's a
fairly good depiction. It shows payload here, and payload is
mentioned in a lot of the reports without any further
elaboration, what the payload was. That was primarily the low
frequency microphones...

A: That was their euphemism for...

Q: So as not to be able to talk about what was then a
classified payload.

A: Here are the sort of instruments. A chamber with a
leak in it, and then a method of sensing the pressure inside the
chamber. That affected the frequency of an oscillator that came
to ground. That's the sort of thing that was developed at
Columbia.

Q: Dr. Spilhaus also mentioned about trying to detect
particulate matter.

A: That was another operation. A Tracer lab, have you
come across Charlie Ziegler at Brandeis?
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Q: No.

A: He worked for a Tracer lab and is just bringing out a
book on the early detection systen.

Q: That was Project Center. MX-968.

: There was another one that followed on this to measure
krypton. It was called Grab Bag in our lexicon.

Q: Did you ever hear of the project Bequeath?

A: No. Being a civilian and outside, I was more
knowledgeable, essentially, of the intent and what was required
rather than the project names.

Q: What type of clearance did you hold?

A: At various times I had Top Secret and Q and I don't
remember exactly when I got various clearances. I also had a
clearance with the CIA.

Q: So at this time in New York University you were cleared
but you had no need to know.

A: I knew exactly what we were doing. I knew about
Helgoland. I knew, just being an atmospheric physicist, I knew
about the sound duct channel and I knew what we were doing, but I
just didn't know any of the operational details and I wasn't
concerned with them.

Q: From a security standpoint, did anyone ever discuss
with you, other than the letter that I showed you stating that
this is now unclassified, did anyone ever tell you never to
discuss any of this with anyone?

A: I can't say they did.

Q: It was just a matter of enforcing the need to know what
classified project...

A: I guess I was aware this was highly classified, and
having been in the military was aware this wasn't something to be
discussed lightly. But no, I can't say that...

Q: The reason I ask the question is there are some
statements made in the various publications and books -- the
popular press, about people being threatened not to talk about
things they had seen or that sort of thing. I just wanted to see
if there had been anything stated to you never to discuss any of
the activities either related to this project or any other
project.
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A: There's a gray area here. I was certainly aware that
what we were doing in Alamagordo was highly classified and was
well aware, and I guess had been perhaps encouraged to have a
suitable cover story to explain what we were doing.

Q: So you were encouraged by whom to have a cover story?

A: Probably by James Peoples, who was our scientific
monitoring... As you may be aware, there is a former colonel,
later General DuBose, who makes a statement that something was a
cover story. When I read this, I was not at all surprised. I
interpreted that as saying someone was covering up on Mogul.
That was my interpretation when I read what was attributable to
General DuBose. So from his point of view, there were certainly
no threats, but we were aware we weren't supposed to be talking.

Q: So was it Dr. Peoples then who actually actively said
use meteorology as a cover story, or...

A: I don't remember the details, to be truthful...

Q: But it was kind of a natural thing to think of in terms
of meteorology?

A: We were careful around NYU with the various technicians
we hired. We kept our knowledge of what we were doing to
ourselves. It's certainly my memory that we were aware that this
was classified, but we weren't threatened. We were just
instructed that this sort of information was not to be passed
out, even though the technical aspects we understood. So the
answer is yes, we very well understood this was classified; and
second, there was no physical threat or anything like that. We
were instructed not to talk about it, and until Todd told me that
Mogul had been declassified I was very reluctant to say anything
about it.

Q: Anywhere- in the early days were you ever aware of
involvement by General LeMay?

A: Not at all.

Q: Not at your level. How about the [AFOAT-1] study
group?

A: I became involved with them later on Project Grab Bag
and others, and I knew a bunch of people in (AFOAT-1) -- Doyle
Northrop... I knew that, but later ballooning got even more
heavily involved in various classified things.

Q: Where were your duty locations involved with [AFOAT-1}?

A: Probably at General Mills.

Q: Not ever in Washington?
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A: Oh, yeah. I visited people in Washington.

Q: Just for the record, Major Marcel later worked at
[AFOAT-1). Do you recognize him at all?

A: Not at all. The people I was involved with were
civilian scientists. If we looked at a list of people at
Northrop, Doyle Northrop sort of sticks in my mind, and there are
other names I've seen related to that. Yeah, I knew that guy,
but I never knew Marcel.

Q: So you went, moving into Mogul, you did go on the June
and July field trips.

A: I ran them.
Q: How many did you go on? All of them?

A: I didn't go to the one in the Pacific. If you look at
the planning on the Project Fitzwilliam, my name was listed as
the person as being there. Then suddenly, I'm not. What
happened, my people got taken away from me and I had to recruit
brand new people to help me fly balloons into Alamagordo during
the April and May 1948 operations. So I had new personnel, and
we went up and down the Rio Grande Valley trying to launch
balloons so they would pass over the ground stations at
Alamagordo.

Q: During that early period, before you had your full
complement of various types of balloons, did you ever use any of
the Japanese balloons? We were given the impression there were
at least a few of the Japanese balloons made available.

A: I got very interested in the Japanese balloons and
communicate, and I have pieces of the Japanese balloon downstairs
if you're interested in seeing a piece of it. And I've got
translations. I met the chief of the Central Metearological
Office, a Dr. Wadati, and he put me in contact, so I have
extensive files on the Japanese balloons.

Q: But were any of those used as precursors to Mogul or...

A: None whatsoever. That was part of a promotion that...
When I went to General Mills, Winzen who had been the great
entrepreneur, had gotten fired. He'd gotten caught in a
prevarication about whether or not the Navy was going to provide
money. He was replaced by a fellow named Frank Jewitt. Jewitt
recruited me out of graduate school. We really promoted
balloons. That's part of the balloon promotion.

Q: None of the Japanese balloons were actually used as far
as a precursor to Mogul or anything like that.

A: That is absolutely correct.
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Q: But you had them available for study, but you didn't
launch then.

A: No, they didn't have any.

Q: In the New York University report it says that you were
provided two Japanese balloons.

A: That's interesting, because I have no memory of them
whatsoever. Spilhaus may have. But I have no memory that I ever
saw them. In the spirit of being given proper scientific credit,
in the paper that you have, the Journal of Meteorology Paper,
we, heavily written by Spilhaus, credited the Japanese with
doing, with their trans-Pacific flights. So what we were doing
certainly was based, came after what they had done, and we didn't
want to take credit away from them. But I'm told that on my own,
completely free from this, I talked with Wadati and others on a
Japanese balloon. I've never seen a Japanese balloon that I know
of, I've never seen the payload, but I do have fragments of the
Mulberry Favor.

Frankly, we did not depend on the Japanese balloons. The
Japanese just preceded us. But we didn't pattern what we were
trying to do on what the Japanese did. After all, they had
opaque balloons, and my belief from the beginning is balloons
ought to be transparent so they don't absorb sunlight so at
sunset you don't have the cooling and the ballasting. So we owe
nothing to the Japanese other than the fact they were ahead of
us.

Q: You went on these field trips. When you left, getting
back to the cover story, you were the project engineer. Did
people come to you and say you need to put something together in
case one of these things falls in somebody's hands?

You didn't.

Did you brief your people, your personnel, when they were
there, that they if should go into town for food or something if
someone says "Why are you there?"...

A: We were certainly secretive and not talkative, but at
the same time...

Q: In other words, was there a developed cover story where
everyone got together, discussed what you were going to say or
not say concerning the various activities that were going on at
Alamagordo and other locations?

. A That's a good question. I have no memory of such a
thing. I'm just aware that we were under very strong stricture
not to encourage speculation on what we were doing.
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Q: So is that pretty much maybe a condition of hiring? I
notice you used a lot of former military people. Did you just
tell them at the outset, "This is a classified project for AMC?"
Or were they not read on to the project at all?

A: By and large, people thought we were flying balloons
for the Air Force.

Q: As far as they were concerned they were just launching
meteorological balloons?

A: That's correct.

Q: They didn't particularly quiz you about the microphone
you hung in there or...

A: No.

Q: The balloons that you did launch for Project Mogul and
some of the other test balloons, without the actual instrument
packages, did they have reward tags, "Return to New York
University," or "Return to Roswell Army Air Field," or to
Alamagordo Army Air Field or anything like that?

A: The ones that we wanted to get back, which were the
test constant level balloons and the ones that had microphones on
them, by and large, they did have NYU reward tags on them.

Q: Dr. Peoples, whoever was directing you, was there ever
any concern voiced that this is a top secret object we're sending
into the atmosphere and we're not sure where it's going to come
to earth. Did they ever express any problem with that, that
wherever it came down, it came down? '

A: I think the argument was that when it came down, it
would be mixed in with our other gear, and it was just part of a
flight that was to be recovered by NYU. He thought nobody would
interpret what those sorts of instruments would be.

Q: So the tags were kind of generic, like a meteorological
tag, say: "This consists of meteorological instruments..."
A: "This is a research balloon flown by New York

University..."

Q: Were you doing other research? When you went to New
Mexico was there another agenda other than the top secret
project?

Az None whatsoever. Our whole life revolved around the
NYU constant level balloon project. We were developing constant
level balloons, and the service flights for Peoples just sort of
got hidden in that.
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Q: The service flights were which ones?
A: The ones carrying the microphones.
Q: So specifically that term was used for the microphone

flights from...

A: That's right. You'll notice when you look at this,
that the flights out in the Pacific don't even get mentioned.
There's just no report on the flights in the Pacific, and the
flights in '48 that we made for Sandstone, there are some flight
numbers recorded, but there are no details at all provided.

Q: That was Grab Bag?

A: No, Grab Bag was to grab stratospheric air to measure
the krypton 85...

Q: Essentially particulate detection and gaseous...

A: That was gaseous. The particulate was, I think we were
less involved in grabbing particulates. There have been
thousands of flights made, and certain people did carry cascade
impactors and other things, but that was a minor part of what we
did, whereas Grab Bag was a very measure effort.

Q: That was in '48?
A: That was more 'S0 odd.
Q: Was that Fitzwilliam?

A: No, Fitzwilliam was entirely acoustic detection. Again,
very long range detection. Fitzwilliam was spring of '48. There
were various code names, and thanks to our friend Todd, I've
learned about the code name got termed Black Heart and a whole
bunch of odd names...

Q: Black Heart, Rock Fish. He may be wrong on that part.
He may be right, but...

A: I heard Mogul got converted into Rock Fish. But I
heard the detection part of Fitzwilliam ended up being called
Black Heart.

Q: He may be in error on that.

A: As I say, I'd been much more concerned with the
technical aspects than the military operations.

Q: This is one of the technical reports and it's talking
about the various flights, and this is the report that lists all
of the numbered flights and it talks about, it says, "Excluded
are the flights made to test," it's technical report number one,
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"Excluded are those two tests' special gear in launches which
were not successful."

A: Right.

Q: So the special gear that's referred to here is the
microphone gear?

A Yes, sir.

Q: There's another passage that talks about the
intelligence gear. Was that considered also...

A: Did we make such a faux pas as that?
Q: It's in there.

Q: I have the classification letter from July of '46. You
might want to review this. Maybe your friend has shown that to
you.

A: No, I've never seen this.

Trakowski argued that even the name Mogul was classified,
and he said it had the same classification as the Manhattan
Project had, which surprises me, because in various reports that
Todd has sent me, such as the monthly progress reports from the
people at later Holloman Air Force Base, Mogul appears in things
that are no higher classification than confidential, but
Trakowski insists that Mogul was super classified.

(END OF SIDE)

Q: This is a copy of the letter you wrote to Colonel
Weaver. One of the things that you talk about in this letter was
that the radar test flights were not reported, which is exactly
what we were discussing a moment ago in your kitchen. Would you
go over again what you just described as far as this particular
test flight that occurred? What we just went through in there.

A: As I said initially, the essence in trying to develop
constant level balloons, we needed to know what the altitude was.
At the same time, we were under a lot of pressure to carry the
test microphones for the Watson Laboratory and Columbia people.
We got into an operation at Alamagordo in early June of 1947, in
which we were required to make flights in which the tracking of
the flights would be provided by the Watson Laboratory Radar that
was already in place at Alamagordo for tracking the V-2s and
other rockets the Ordnance Corps people were flying over at White
Sands. So we came down to fly balloons in early June, in which
the tracking of the flights was to be done by radar, tracking
corner reflector targets, which I think we brought with us. I
don't have any evidence of this.
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Q: So you made your plan in New York to fly... Your
primary research was the acoustical detect...

A: That's correct.

Q: Secondary was refining the technique of constant level
balloons.

A: And that was on hold until we got the delivery of the
polyethylene balloon that was scheduled for the end of June. So
the first of June we came, really, just for the test flight of
microphones, doing service flights for Watson Laboratories.

Q: To fly the balloons in association with...

A: To fly meteorological balloons, tracked by a Watson Lab
radar on the ML-307B targets that I think we brought with us.

Q: And you launched these balloons in conjunction with V-2
firings?

A: Those went independently. Albert Crary was monitoring
the V-2 firings.

Q: That was with the ground microphones?

A: You're right, I beg your pardon. As you'll find in the
diary, that we launched Flight 8, these cluster balloons, we
launched those at 3:00 o'’clock in the morning for a V-2 firing.
You're quite right. 1I'd forgotten that. We launched those in
the morning, then the rocket got scrubbed while Flight 8 was in
the air, and we were out of plastic balloons that day in early
July -- this is jumping ahead to early July -- and we inflated
meteorological balloons for the delayed firing of the V-2 rocket
on the afternoon of July 3rd, you'll see. Then there was an
accident over at White Sands and the V-2 got scrubbed a second
time. What was Flight 9, we launched Flight 9, as you will see

in here, as a dummy flight, and it probably had radar targets on
it.

Let me just read this. This is Crary's summary for the week
of 30 June-5 July 1947. "Balloon tests 7, 8, 9, and 10 off this
week. Test 7 slated for July 1 postponed to July 2nd because
equipment not ready. A hundred tanks with helium obtained from
Amarillo Monday evening. Trakowski went over in a C-54 and
picked them up. Also radiosonde receivers set up by NYU but
sonobuoy not operable. Test 7 at dawn, July 2nd, with Pi Ball.
One hour, first falling with the autolights. Winds were very
light, and balloons up between base and mountains most of the
time. Included a cluster of met balloons, followed by C-54
several hours, and finally landed in mountains near road, south
cloudcroft. Before gear could be recovered, most of it had been
stolen. Station operating in north hangar, Cloudcroft and
Roswell. Shots made repeatedly at Site 4 and picked up goods
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from north hangar and from Cloudcroft for awhile. Nothing from
Roswell.

"On Thursday morning, July 3rd, a cluster of GM plastic
balloons sent up for V-2 recording, but V-2 not fired. No shots
fired. Balloons up for some time."

Q: What is a shot?
A: Explcsive on the ground.

Q: You were doing explosives on the ground in New Mexico

A: Crary.

Q: So Crary would give you the signal, he'd say at 0400
I'm going to launch a balloon, and at 0500 I'm going to...

A: No, he wouldn't launch a balloon. I'd launch a
balloon. What Peoples would do is say I want a flight up
tomorrow morning. So the NYU group would get ready to make a
flight, and then Crary would go out with his crew and fire
explosives up and down the Tulerosa Basin while our balloons were
in the air.

Q: So you had multiple explosions on the ground, the V-

A: And explosions on the East Coast.

Q: on the East Coast, Caribbean, and you had those timed
so you knew when those were going to take place and you were
simply waiting for...

A: They had them timed and we balloon types just fit into
the schedule. But the master, the timing, bringing .all this
together, we knew nothing about. We were just scheduled to fly
balloons.

Q: But you did want to launch early morning for the light
winds.

A: We did want to launch early in the morning for light
wind. We had freedom to tell them what we could do and what we
couldn't do. We actually on this, in addition to everything
else, we actually flew blocks of TNT on free balloons and fired
them while we had other balloons in the air.

Q: Did those have radar targets on them also?

A: Probably.

Q: Were those detonated by...
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A: By a pressure switch.

Q: Were those tracked? Was there some sort of log that
would tell you where those particular balloons were? You
wouldn't want to just release TNT to float anywhere, would you?

A: They wouldn't float. The balloons would just go up
until they burst. And we were on the edge of the restricted
area. So the answer is yes, we did.

I'1]l have to get back to this. The radar tracking turned
out to be abysmally poor. I don't know why, but they were
abysmally poor. That's why I got off onto this part of it. And
when you asked me the V-2 question...

Let me finish this, and then we'll get back to what you
asked.

"Thursday morning, cluster of GM balloons sent out, V-2 not
fired, no shots fired. Balloons up for some time, no recording.
Pi Ball showed no West winds. Balloons picked up by radar, WS."
I presume that means White Sands. You'll find this hard... and
hunted by somebody's name I couldn't get. It looks like
Maryalls' "C-54, located on Tulerosa Range by air. Out PM with
several NYU men by weapons carrier, but we never located it.
Rocket postponed until 7:30 p.m. Thursday night," which was the
third. "But on last minute before balloon went up, V-2 was
called off on of accident at White Sands. Sent up cluster
balloons with dummy load. Balloon Flight 10 on dawn, July 5th,
had gone out with C-54, again with Moses and Dufeld to hunt for
Flight 8 but not sure was found then."

Then I added a note here, "Flight 8 was never recovered."

"Cc-54 went to E1 Paso July 4th and picked up single smith
plastic balloon and GM cluster plastic balloons."

So the answer is yes. We did try to coordinate the balloon
launchings for the V-2 firings, and Crary would also take that as
a time of opportunity to go out on the desert and fire TNT. He
had vast stocks of explosives available to him.

Q: Was that primarily on the White Sands range, or did he
go out into other areas, say Northwest of Roswell? Did he
contract with any of the ranchers to use these locales, other
than the actual missile range itself?

A: I think all the explosions he made were coordinated
with the White Sands Proving Ground people. Alamagordo Airfield,
later Holloman, was just on the fringe of the proving ground at
that time. Crary sent his men to all sorts of places -- over to
Roswell, to Artesia, to Hagerman, up and down the Pecos River
area. He had a place you'll read about, Fabians, Texas, which
turns out to be just down the Rio Grande from El Paso, maybe 50
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miles. Then he had Don Edmondson went to Silver City frequently.
Then he had some place he called Donna, Las Cruces is in Donna
Anna County, but I don't know where his Donna site was. But I
think he had microphones scattered all around in central New
Mexico and West Texas. But the explosions were all created
either on the White Sands Proving Ground, or there were V-2
rockets, or they were things coming from...

I won't take the time now, but he talks about cruises, which
apparently are, maybe they were cruisers firing off the Jersey
coast.

We got off into this, we were talking about tracking, and we
went down to, in early June, to make service flights which were
to be tracked by radar, and the radar was unsuccessful. It's my
memory that we made a number of flights just to test out the
radar. These would not have had a reward tag on them. These
were throw away flights. Once a target like this comes down from
high altitude or drag, you don't want it back. It's my memory we
didn't want to have anything traced back to us, if we weren't
going to go out and pick it up.

Q: So you just kind of let the material lie wherever it
fell?

A: We shot a balloon into the air and didn't want to do
any more. There are some pictures of our going out to recover
things. On one of the early flights we went out east of Roswell,
and I remember beyond the Bottomless Lakes, going out in oil well
country, picking up one of our flights that had come down. We
aggressively tried to recover our own flights.

Q: So were you directed to that location by aircraft?
A: By the aircraft.
Q: Did they give you a lat and long, landmark?

A: We talked to them by radio. The transmitters on these
microphones were so low powered that, believe it or not, they had
B-17s just orbiting under our balloons with receivers aboard the
aircraft, and we, of course, would talk to the aircraft, and
they'd tell us when things would come down. So it was a
coordinated operation.

Q: So you had explosions or V-2 going through. So the
aircraft had recording devices. You had the acoustical pickup on
the balloon and the aircraft had the recording device that would
record the sounds.

A: That's correct. Would record the signal from the
balloon,

Q: In what media was it recorded on?
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A: Brush recorders. [Strip charge) recorders feeding out
at high speed. You'll see in here, you'll see the sort of
records.

Q: The graphic representation.
A: The recorders looked like that.
Q: So that was recorded on the aircraft and then...

A: That's correct. As you'll see, they said they had
receivers at Roswell, at Alamagordo, and they had them on the
airplane.

Q: But most of the detection was via the aircraft because
of the low power receivers.

A: Most of the reception, the detection, was really...
The balloon received the acoustics, and sent it down by radio to
the aircraft. It often didn't work. That was the reason why for
Operation Sandstone in April and May of '48, we went up and down
the Rio Grande Valley... Here are some of the pictures. There's
a ground cloth for the balloon to be laid out. There's a balloon
being inflated, just getting ready. So we tried to get up wind.

That's a device from White Sands that was picked up around
carazoso and was reported in to us, and we thought it was one of
ours. So I took a weapons carrier and drove up there. We were
aggressively trying to recover our equipment and that just
happened to be something that was on the ground. The technician
that had been in that group, remember the [Marginal) tape,
Herbert Crow. That's a picture he took when we were aggressively
trying to recover a load. That turned out not to be ours.

Q: what is it, and who did it belong to?

A: It probably was flown on a rocket or by Marcus O'Day
who was the chief scientist at Watson Laboratory. Dr. O'Day.
You'll see, when you read the Duffy thing, where Duffy thinks
maybe there were things that were flown by Dr. O'Day. Anyway,
that just happens to be a picture in the collection of NYU
photographs.

Q: So there were a lot of other people flying balloons or
launching...

A: Not balloons. We were the only balloon flyers. That
came down by parachute. But there were a lot of rockets being
flown in the early days there, and a lot of high altitude
aircraft. Duffy says there were dropsondes.

Q: So it could be that some of the material found may not
have been associated with a balloon. It is possible it could
have been some other type of material. But the description that
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Brazel gives the impression that it is the smoky rubber of a
balloon that's been in the sunlight.

A: That's circumstantial. That fits exactly with what
would have been done, and orthodox use of radar targets would not
have produced what he found. But you're quite right, there's
debris that was reported to us that...

Q: ...some sort of cylindrical instrument, though, that's
obviously an instrument package of some sort.

A: It had a plexiglass, it looked like maybe it had a UV
sensor. There was some optical equipment under the plexiglass
dome that was shattered...

Q: You're familiar with the popular literature about the
various crash sites. There's one crash site, two crash sites,
three crash sites and all that craziness?

A: Yes.

Q: What I'm thinking is we may have two incidents here,
where they collected your debris from your radar targets, and
then there may have been another something else not related to a
balloon.

A: There could have been other things from White Sands.
This was on the edge of the proving ground. There's a story
behind this, and that is that a rancher, whose land had been
taken from him to form the proving ground, had cattle that were
still on what had been his land. He had found this while he was
looking for his cattle, I can show you on the map if you're
interested. Anyway, he called in to Alamagordo about this. So I
went up to see if it was one of our missing balloons. While we
were there, a range security guard came on the rancher and really
castigated him for breaking the law, coming back onto the range.
So this was really on the range. It would be hard for me to
understand how the sort of operations, which I knew, could have
fallen as far away as these other sites you talk about. This was
really on the northeast corner of the range, just west of the
town of Carazoso.

Q: So that's not too far from here.

As Here's the northeast corner. [Looking on map] Right
on this road, right about there is where that load there was
found. Here is where the Brazel finding was, just north of this
bend of the road here, and there's Roswell.

Q: You're talking in terms of sites around Corona and in
that vicinity. So it's quite possible that there had been other
types of debris from the proving ground or...
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A: As I say, I find it hard to think that something...
While we may have been flying TNT on balloons and being very
carefree about it, I really doubt that a thing of any military
significance would have fallen this far away from the proving
ground. It could have, but...

Q: Other than your balloons.

A: Oh yeah, those first flights we didn't even coordinate
with CAA. Peoples was so eager to go get those measurements,
that these were going to be flown from a restricted area and he
didn't worry about it. We later, before the Civil Air Board in
El Paso, but that was two or three months later.

Q: When you went on the field trips, what was the chain of
command at that point when you arrived? Who did you report to?

A: We were somewhat self contained, but we got housing
provided by, I guess Crary was our contact, if you will. Some
way or another, barracks were made available for us to live in at
Alamagordo.

Q: Would anyone at Roswell Army Air Field have known about
your activities, what your purpose was? _

A: Not at all. In fact, we went over and tried to get
into the weather station at Roswell and because of the atomic
bomb security of the 509th, as I remember, we couldn't even get
on the base. We drove up in a weapons carrier to the Roswell
Army Air Field, and tried to get on the base because we wanted to
go to the weather station, wanted to see if we could put a
radiosonde receiver there. As I remember we got turned away.

Q: But you ultimately did put a radioson receiver there.
A: In a motel. We just worked out of motels in Roswell.
Q: I thought I saw you had a radioson receiver on Roswell

Army Air Field.

A: Again, forgive my memory, but I do remember being
turned away. But if you can find it, I'd be glad to have my
memory refreshed.

Q: I saw that you had a copy of the 509th Bomb Group
history. In the 509 the Bomb Group history from September I saw
a meeting where Dr. Peoples met with LTC Joe Briley, 830th the
Bomb Squadron Commander, 509th, Air Group Roswell. Do you know

why Dr. Peoples would meet with the squadron commander of a B-29
outfit?

A: Only if he wanted to get in to put a receiver on the
base there. That would be my guess. We had a big operation. We
went back to Alamagordo in September. We had our first 20 foot
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diameter General Mills balloons. We had a very successful set of
balloon launches in Alamagordo in September of ‘'47. My only
guess is trying to have a down-wind receiving station.

Q: There are some other names mentioned that I can't
recall.

Q: What about then Colonel Blanchard and General Ramey?
Do you think they may have had any knowledge of what your
ultimate purpose was?

A: I think not. I want to say something about Colonel
J.D. Ryan. He was Chief of Staff of the Air Force later, but
"Dr. Peoples, Murray Hackman, and First Lieutenant Thompson from
Air Material Command, were out at the field to inspect Air
Material Command installations and to confer with LTC Briley."

Well, well. Hackman was one of our radiosonde operators.
There's Colonel John D. Ryan right there. That's interesting.

on the morning of this famous press release, July 8th, in
The Roswell Daily Dispatch, there is a statement about a flying
disc being identified, and Colonel J.D. Ryan who is on the staff
of 8th Air Force said that the Air Force was now using radar
targets to measure winds aloft in some stations.

I find that of interest because apparently in reading some
of the various things that happened in General Ramey's office,
apparently someone that afternoon did think this was a radar
target that had been brought in. But the Roswell morning paper
clearly showed that there was a knowledgeable person in Fort
Worth.

Q: Is that in the article, the 8 July article, that Ryan
made the statement?

A: Yes. Maybe not the article you're talking about.
Q: Is this the one that William Haut...

A: No, this is that morning, not that afternoon. (Pause
to look for clipping) There's Newt Goldenberg, you mentioned him
earlier in one of our conversations. That's one of our altitude
controls.

Here's the morning paper, "Report flying disc found." Down
here is about Colonel J.D. Ryan, and he mentioned the existence
of radar wind measuring equipment in the Air Force. If you want
a copy of that...

Q: Then there's, subsequently, no mention of the radar
targets until General Ramey discusses it on the 9th, talking
about the material being a balloon.



PROFESSOR MOORE - 6/8/94 39

A: Oon the afternoon of the 8th. It may have been
published on the 9th, but...

Q: You're right. Evening of the 8th. Examination by the
Army revealed last night, a high altitude weather balloon.
General Ramey, Commander, 8th Air Forces, cleared up the mystery.

A: In these pictures here, don't show these flaps. This,
I think, is my step ladder that I used to reach high targets,
when we have these big balloon trains going way up in the air.
Here again, is an unorthodox use of radar targets. We did that,
and as far as I know, other people didn't.

Q: Did you ever use radar targets with the polyethylene
balloons?

A: Yes, sir. 1In fact somewhere I have a picture where we
flew a missile, we launched a missile for O&R Special Devices
Center in 1949. I have a picture showing the targets up and down
the balloon train there.

Q: Do you remember trying to pin down some of these
flights that could possibly cause this misunderstanding? You
talk about putting a target with the neoprene balloons, but at
that time you also launched them with the polyethylene?

A: This picture I showed you right here. This is a
polyethylene balloon.

Q: So you used a visual by the aircraft to watch the
balloon? It would circle underneath.

A: The aircraft circling underneath were really to pick up
the microphone signals. That was part of the Watson Lab
operation. Our operation, we depended on radiosons and where we
could get radar tracking for tracking air balloons. But the
aircraft operation here was entirely to support Project Mogqul.

We didn't consider ourselves Mogul because I didn't even know the
name.

Q: The summary of flights...

A: That's one of the flights with the mixed
interpretations because of the radiosondes.

Q: In one column it says "tracking percent." Then
sometimes it will say by aircraft.

A: That's true.

Q: So "aircraft observation", was that a visual
observation or an electronic?
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A: That's really saying did we have aircraft on it or not,
and what percentage. Here the B-17 was on it for 40 percent of
the time. 1Indeed, that was the aircraft tracking for the Mogul
operation.

Q: That was for the electronic data gathering.

A: That's correct.

Q: Not observing the balloon to tell you where it went
down.

A: That's right. Well, we did have the aircraft stay as
long as we could. As long as we could end up with that very
expensive aircraft chasing an air balloon, we were happy. On the
flight that came down east of Roswell on one of these, Flight 5
or so on came down east of Roswell, the aircraft spotted it on
the ground for us and told us where to go to look for it.

Q: About 17 miles east of Roswell.

A: Then we had another one, Flight 11...

Q: That's the one that appears to come down northwest of

A: Correct.

Q: It appears to have almost come down exactly where
they're talking about.

A: That's right.

Q: That's the one where you provided a depiction to
Colonel Weaver.

Q: No, that's another one.

Q: That's an earlier one, that's right.

A: Where is that old NYU report? (Pause)

Here it is right here. More or less due west of
Walker, Roswell Army Air Field.

Q: Then this graphic conflicts with this graphic, which
shows Number 11 coming down... Is that circle the Roswell
reporting station?

A: That's about right.

Q: Is this circle a weather reporting station which would
be Roswell?
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A: You're right.

Q: This has it coming down northwest.

A: What's the origin of this?

Q: It's in the back of one of the reports.

A: It looks to me like it may have been out of this
report.

Q: Not every report had this graphic depiction like this

which was number eight.
(Pause to look through documents)

A: With those numbers it wouldn't have been in that first
report because these flights were much later.

Q: Technical Report No. 1.

A: Right. And Flight 58 and 55 aren't going to be in that
early report. They occurred after that report was written.

(Pause)

A: I would say what was in that first report is more
accurate than this. This, I think, occurred after I left NYU.
It's a general summary. Flight 11 was a very important flight.
They got very important data on it -- Crary and Peoples.

Q: Spilhaus based his article from Journal of Meteorology
on it.

A: Right, and he wrote a paper in the bulletin. The fact
that the balloon trajectory has this hook in it when it went over
the mountain ridge...

Q: That's obviously the [ano-cyclonic] winds aloft.

A: Exactly. So he and Bernard Harwitz were very excited
about the fact that the balloon at nominal constant level, had a
change in direction when the air was forced over the mountain
barrier, and they published a special paper on that. So
everybody was happy with this flight.

As soon as that flight was made, that was the 7th, and we
went home on the 8th.

Q: That would be the reason why there would be no one
there in the area who could explain this debris that was brought
in. There were no experts there who dealt with this particular
type of material or radar reflectors.
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A: There was really no contact, at that time, as far as I
know, between Peoples and Roswell, and there's no way Roswell,
other than my memory of getting turned away by the MPs at the
gate, there's no way that the people at Roswell would have known
what was going on over at Alamagordo. When we sent people to
Roswell, Hackman worked out of a motel to receive.

So the more puzzling thing in line with what you say comes
from Crary's diary. Here's what Crary's diary says:
"Alamagordo. Balloon Flight 11A, off at 5:07. Big plastic
balloon with small auxiliary plastics," etc. "Watson Lab and
gear." '"Followed" (inaudible) "receiver until about 11. Picked
up on radiosonde receiver at Roswell then followed. Then came
down. At 10,000 feet, cap should have punctured plastic. Then
it came down near Highway 70, between Roswell and Tulerosa.

"Second balloon, met balloons with radiosonde up about 6:30.
Third balloon with two and a half pound stick of TNT and cap set
by pressure element set to fire at 35,000 feet, up at 6:20."

Q: What day is that again?
A: July 7th.

"Surface bombing at Site 4 from 5:45 to 8:45 at 15 minute
intervals. (Inaudible) followed main receiver only three-
quarters of an hour, but followed radiosonde about three hours.
Thirty-five thousand food implosion? off about 6:55. Vivian got
instructions for completing work on Flights 1 to 30 and packed
all records and photo. Sent off TWX regarding Bermuda flight
and wrote up memo on it. Worked with Eileen on April 1st rocket
plotting HD5 HT SST, whatever ([that is}."

July 8th. "C-54 off about 10:30 with 23 people, all NYU,
Watson Lab including Vivian, Eileen," and somebody else. I can't
tell. "Lieutenant Thompson, Edmondson, Reynolds and myself left.
Wrote a report on East Coast flights for Peoples."

Here's 9 July, the time this occurred at Alamagordo.
"Worked today on balloon flight. Studied Watson Lab records of
them briefly and wrote memorandum to Peoples about results. Left
in car this PM later. Flat tire between Roswell and Tulerosa,
and stayed there."

July 10th. "Changed tire and went into Roswell. Bought new
tire. Off to El Rino, Oklahoma today. Stopped in cafe in
Hereford, Texas and met Danny Hard from UGC. Went up to office
and saw Bob Cowden, somebody in charge, and supervisor."

That's the end of it. So there's no hint that Crary was
involved in any coverup such as this clearly is. This is a
coverup right here because they talk about our operations, they
talk about our balloons we thought went to Colorado,and they all
claim it to be part of Pritchard's radar operation.
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Q: But he wasn't launching balloons.
A: He wasn't launching balloons.

Q: So where did they get the equipment to take this
picture? Did you leave equipment behind?

A: This is right outside of the hangar.
Q: Those are your people?
A: It's our equipment and my stepladder.

Q: Did you leave equipment there?

A: Yes. Everything

Q: Because you expected to return.

A: We were just going back...

Q: It looked pretty tricky. How did they know how to do
that?

A: I just don't know anything about the hierarchy above

us. I do know that I worked carefully with a guy named Larry
Dyvad, a pilot, who later became a private pilot, running a fixed
base operation in Alamagordo, and got killed 20 years ago. But I
know I worked with Larry Dyvad whose name you'll see here. I
don't remember Pritchard at all, but Dyvad was my contact with
the radar. I know they didn't have balloons or anything else,
yet they talk about boiling balloons there.

Q: So when you returned in September, did you see that
somebody had tampered with your equipment and used up some of
your balloons?

A: If it did, it didn't ring a bell.

Q: And no one mentioned it to you. No one said hey, 1look,
we had to do something while you were gone.

A: I think we were just some ignorant, little innocent
graduate student contractors on a military base, and things were
going on that we didn't know anything about.

Q: So no one approached you to say they had used some of
your equipment?

A: Not at all.

Q: This photo that's depicted here n the July 10th
Alamagordo News, this could have been taken during one of your
actual launches versus...

-
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A I think not, because they say, the whole article is
this was a demonstration. I would have thought, since Crary was
a senior person and he and Peoples, Peoples was our contact with
the base. But other than Dyvad, we had no real contact with
anyone I remember. I do remember being very disappointed with
the radar.

Q: If this were a demonstration sometime on the 9th or
10th of July, prior to this being published, they talk in terms
here of these radar reflectors. These particular radar
reflectors, as having labels on them. The radar reflectors you
were using, did they have any type of labels talking about being
property of U.S. Army, or Watson Laboratories?

A: None that I know of. We were strongly encouraged not
to mix in the Air Force with what we did. Everything we did had
an NYU label. I may be able to dig back in my file somewhere...

Q: So they may have had an NYU label on it. Even the
service ones.

A: On service, but on radar test flights, there's no way
we would have put a label on.

Q: Those were just shakedown flights. You were just
saying hey, what's going to work best to get the data, so let's
use some of the equipment we have and see what works, so you'd
have someone on the radar and say yeah, this configuration works,
this one doesn't. That's what you were doing. Then later on you
refined your technique...

A: What we would do is we would put up things and they'd
come back and say it didn't work. So we'd scratch our heads and
do something else. But we were running that end of the balloon
end of the operation. Nobody else was flying balloons around us.
There may have been a radiosonde operation out over White Sands,
but there was not one, as .far as I know, at either.Roswell or
Alamagordo. If there had, I would have used them because we were
using standard AMQ-1...

Q: But you did coordinate with Big Spring, Texas.

A: Did we?

Q: It's in the report, saying you guys, when you came back
to New Jersey, you were sending thank you letters to various

organizations that helped you while you were in the field. Big
Springs, Texas; some other places that you had coordinated with.

A: Thank you...
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Q: The New York University reports are very voluminous.
There are three big bound volumes. I have the originals with
your signature.

A: You're making my point, that there probably wasn't any
other nearby radiosonde station for us to receive things. 1I'd
forgotten all about Big Springs, but I'm sure we made every
effort we could to get radiosonde reception.

Q: Can you think of, just in general, any other
explanation for what became the so-called Roswell incident, other
than what we've discussed here as far as potentially your balloon
project, which at that time was a very secretive project. 1Is
there any other explanation you can think of?

A: No, and the particulars of this case are sufficiently
nearly unique, that I think no one else had anything that could
have fit into providing these results. No, we were doing
something that was unorthodox, using targets that, as far as I
know, had not been flown before in New Mexico. There's no way
that the rancher could have ever seen one. And there's no way
that either Major Marcel nor General Ramey or General Ramey's
people could have come up with providing a radar to substitute
for the real debris. I think there's a very high likelihood that
the unusual things we were doing provided this debris.

However, all the other stuff that's in, and a lot of the
material, I can't explain bodies or material that can't be
(folded] by a sledge hammer.

Q: Let's dwell on the bodies just for a second here. 1It
turns out that during this time frame, 1947, 1948, 1949, there
were numerous aircraft accidents, a lot of fatal aircraft
accidents, in this general vicinity. Did you all ever come
across any of those?

A: No, sir.
(END OF SIDE)

Q: There was an accident that took place right out of
Roswell, a B-29, two B-29 accidents that resulted in fatal
crashes. We were wondering if maybe over time people were
beginning to think in terms of those fatal accidents, which
essentially scattered body parts, small parts, over areas, where
people were getting confused with what occurred in those aircraft
accidents with the sensationalism of this UFO story.

A: As I said in my letter, all of us went back to NYU on
the 8th of July and we heard about that afternoon, and we just
thought it was one of our balloons. All of us that were in that
group have held onto that view for a long time. I do have Crow's
letter here. He apparently joined us for that Operation
Sandstone pickup crew in '48, but he knew that we knew that we
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thought the Roswell incident, so-called, was caused by one of our
balloons.

Q: Did anyone ever mention it to you once you returned?
Did any of the Red Bank folks mention it to you, or even in
passing, or told you that maybe you'd better tighten up your
procedures or anything of that nature, or a memo?

A: I have no memory. I do think that Peoples had the idea
that it was one of our balloons, and it wasn't a matter of
tightening up our procedures, it was just one of our balloons we
couldn't recover. As you'll see looking at Crary's diary, there
was no frantic effort to recover the earlier flights, even though
they had microphones on them. I read to you one about some
equipment had been stolen by the time we got there. As you can
see in the diary, there's no record that there was any major
problemn.

Q: So even though the equipment was taken, there was no
shroud of secrecy, the MPs didn't come out and close down the
area or anything of this sort.

A: No, not at all.

Q: It was just expected in the normal course of research .
Expendable equipment.

A: Expendable equipnment.

Q: And you had no fear that it was going to be taken by
enemy agents or...

A: No, the biggest fear was the thought of loose talking,
and we just didn't talk about the purpose of this. We certainly
did talk a lot about our balloons, and there was just no security
or no concern. We were flying constant level balloons.

Q: For pressure and temperature...
A: For meteorological trajectories. A lot of interest in
trajectories.

One thing I should mention is that after I had visited from
William Moore around '80 or '81, I wrote Ro Peoples and at that
time Jim Peoples was in the Geology Department at the University
of Kansas. I wrote him and got a letter back from Ro Peoples
saying that he had died. So I wrote her back and said there was
considerable interest still in this Roswell incident, and did he
ever get called out... I do know that on occasion he got
involved in classified things and left us. I asked her did he
ever talk to her about anything regarding this debris that had
been recovered. Her letter, which I perhaps can find somewhere,
was the fact that no, he thought that flying saucers were a bunch
of hooey, and he had a very low opinion of people who believed in
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flying saucers. I did get a letter back from Ro to the response
that he had not been, as far as she knew, he had not been
involved in any classified identification of something. That had
occurred to me that things could have gone on that I had no need
to know. I tried to extract that.

Q: So you had no recollection or strong recollection of
him, when you got back to New Jersey, discussing it. It caused a
lot of fuss.

A: I'm really surprised at this newspaper story because
implicit in this is the idea that someone provided a good cover
for us, and yet Crary's diary doesn't show that he was involved
in it, and I wasn't aware that my contact, Dyvad, was privy
enough to our operations to have carried this out. So this is a
bit of a mystery to me.

Q: What would you speculate, how would someone, just
circumstances, coincidences, or intentional?

A: It's very clear that it was intentional, and there was
a better security operation going on than I appreciated at the
time. That would be my assessment.

Q: So you believe that someone was privy to your
activities...

A: Trakowski was there. I had forgotten, but he reminded
me that he had gone on the C-54 to pick up the helium at
Amarillo. I asked Trakowski had he been involved in
manufacturing a cover story. He Kkept saying how important Mogul
was, how highly classified it was, and how he was really wheeling
and dealing. He apparently went down to Fort Bliss, to the
commanding general there -- I guess he was a captain at the time
-- and had no trouble talking the general into releasing
something like maybe several hundred 500 pound bombs for this.

At the same time, Trakowski has no memory of a coverup.

Q: He didn't have participation.
A: Whether he was on that C-54 that had 23 people on it or

not, I don't know. Crary's list of the people left, there was

only one military type, a Lieutenant Thompson, in what you have
here.

Who did you repoft to?

0O

A: Peoples.

. Q: Then getting back to talking about quarters and things
like thgt, did.you have to go introduce yourself to the
commanding officer at the base, or...
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A: That's the surprising thing. As far as I know we just
never interfaced with the military.

Q: Where were you actually operating from?

A: We operated out of the north area of Alamagordo Army

Air Field. This hangar right here, which was a big wooden
hangar, on the south side of the ramp in the north area.

Q: That was arranged by Peoples?
A: Crary was already resident there when we had arrived.

Q: That's right. He arrived first to establish the ground
stations first.

A: Correct. As you'll see in this, he was already firing
explosive for the GR-6, the various sound-ranging microphones.

Q: Did he have a cover story for those ground explosions
and the microphones?

A: I don't know. There were very few enlisted men on the
airfield. As Trakowski said, it was about to be closed. There
was a motor pool, because in the stuff Todd has dug up, there
were a bunch of weapons carriers being requisitioned. We
certainly had some brand new, good ground transportation that was
just turned over to us. We civilians were driving weapons
carriers to carry helium around, and to go into town to get
meals, etc.

Q: So you operated from Alamagordo Army Air Field. You
did not operate out of White Sands.

A: That is correct.
Q: There is a difference.
A: A very strong schism between the ordnance people across

the valley 50-odd miles at the proving ground, and the skeleton
group at Alamagordo Army Air Field.

Q: So there weren't many people at Alamagordo.

A: Correct. The main people I have a memory of were the
people operating what sticks in my mind as either <C-5 or an M-5
radar. I knew the Signal Corps designation, the SCR-584s and
270-s, etc., but this was some new radar that had a bigger dish
on it and was on the north side of the ramp. It would have
been... This is looking toward the south. You can see here,
those are some 0ld abandoned, those were barracks used to handle
air crew during training of World War II. They were all closed
and dusty and we didn't use them. We were in barracks down
somewhere on the main base. But we were just in an enlisted
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men's barracks down on the main base and there was a mess hall
that we ate lunch in, ate our meals. We were up at odd hours,  as
you can see, these 3:00 o'clock launchings.

Q: Who did Alamagordo report to? You indicated it was
Fort Bliss?

A: No. There was a commanding officer, and I'm not sure
which command he was in, but the people in the north area were
all, if you will, tenants. We didn't use that word, but we were
all associated, one way or another with Watson Labs.

Q: So Trakowski then, his reporting chain was...
A: His reporting chain was Watson Lab to Colonel Duffy.

Q: There was no real interface, Trakowski had no real
interface with the Alamagordo people or anyone else around 8th
Air Force.

A: There were some fancy orders that gave him a position
to talk to the commanding officer and get what he wanted, to
arrange what he wanted on the basis of orders out of Headquarters
Army Air Force.

Q: While you were operating, doing your procedure, did it
take a security monitor type person or security officer to come
by and just say I wanted to see how you were...

A: No interface at all.
Q: You don't remember any strangers poking around or....

A: No, just absolutely nothing. We were just a little
bunch of civilians there on an almost deserted base, doing what
we wanted.

Q: Going back to the orders that you mentioned, were these
some sort of special orders different from what we would
typically see as military orders?

A: You'll have to talk to Trakowski on it, but my opinion
is that he had orders that came from a fairly high level that
introduced him and let him do what he wanted to. As the research
changed, he didn't have to go back and get new orders. He was in
the position of doing what Crary and Peoples wanted.

Q: Like Jim and I have blanket orders that say we're
authorized to go anywhere, essentially, in the world; but was

there anything specific in those orders that said provide all
assistance requested...

A: I suspect so. I too, have had such general orders --
do as someone may deem necessary. In fact I have a copy of my
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1944 orders that say such things here. But you'll have to talk
to Trakowski. My feeling is that he and Peoples provided the
interface to the base and we just weren't bothered. We never saw
anybody in security. There was certainly nobody keeping us
secure. If anything, we were keeping ourselves secure.

Q: These are the pictures taken in General Ramey's office,
8th Air Force Headquarters by a news photographer of the Fort
Worth Star Telegram. It's four pictures that show various people
with some equipment, and I'd just like to know what you believe
that equipment tc be.

Az Joe Fletcher has written your friend Todd, and said
there's no question that's a target. The only question is that
there are people who allege this is a target that's been
substituted for the real debris, and there are also stories where
Marchelle said the picture in which he appears are the real
stuff, etc. That looks very much like our radar targets. And
you'll notice that this does look more aluminum foilish than what
I have here. 1It's my memory that there was good, bright,
aluminum metal foil, not painted stuff on the targets we were
using. That looks like more than one target to me in the various
pictures. That looks like the stuff we were flying.

Q: I think they talked in terms of being a rawin target in
this book.

A: It's just radio wind. There are two kinds of radio
winds -- the 400 megacycle transmitters tracked by the SCR-658,

the old bed springs; and then the radar wind. Ray Win is the
right way to say it.

Q: So the rawin would be a radar target that most of the
officers and the weather people there would have been associated
with, they would have some knowledge of?

A: Not really. . As I say, these came out right at the end
of the war. The warrant officer, I have a letter that he wrote
Todd, I don't know if you've seen it...

(Pause)

Q: We've got this thing narrowed down to just a few
flights. There couldn't have been... Due to your time frame,
when you were there, the rancher went on the record of saying he
picked it up the 14th or the 15th.

A: The 14th.

Q: So it would have to be in the June field trip, early in
June. You had several service flights but you also had, you

called them experimental flights. The experimental flights with
the testing...
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A: The ones in early June were all service flights. 1In
other words, all flights we were making for Peoples, and we had
some radar test flights.

Q: So to go with the June 14th date, what type of flight
do you think would have...

A: All the balloons launched in that period would have
been meteorological balloons, 350 gram meteorological balloons,
some of them with radar targets just to test the radar out and
some of them, I'd forgotten all about it, but Crary's diary says
we had sonobuoy microphones on some of them. So that black box
that Cavitt had really began to get my attention. ;

Q: That would not be a radiosonde.

A: That would not be a radiosonde.

Q: What would a radiosonde look like?

A: It would be a white, usually a cardboard or a plastic

box, and the fact that we were involved in radar is because we
weren't allowed to have our radiosonde equipment. We weren't all
set up for that.

Q: You said you didn't bring it with you.

A: We didn't bring the receiver. I have to correct
myself, we did attach radiosondes to them, to the flights
carrying microphones because there's a statement in this summary
here of radiosonde reception. Radiosonde recording. So I take
that back. Yes, we had radiosonde. But we did fly this one
mentioned here, on June 4th, out to Tulerosa range, no balloon
flight, again, on account of clouds. By that he means none of
their flights. Then "Flew regular sonobuoy mike on a cluster of
balloons and had good (inaudible) receiver on ground but poor on
plane."

Q: I notice early on you were going ahead with the Navy
stocked sonobuoy while Professor Ewing was trying to perfect his
technique of the low range frequency microphone.

A: Oh, the low frequency microphone, right. That's
correct.

Q: He was experimenting with both AM and FM, is that your
recollection?

A: In the laboratory, devices for measuring low frequency
acoustic waves were well known, but what he was attempting to do
was to modify these and devise something to be a throw-away
microphone and radio transmitter, so this was to build an

instrument for a certain purpose. He actually had a fellow named
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Joe Johnston, the electrical engineer at Columbia, whose name
will come up as the person who did these.

Q: But you think in these early service flights you did
have sonobouys?

A: Initially we had sonobouy, according to Crary. We
initially were flying radar targets on the balloons only. Then
by about Flight 5, we'd had sufficient lack of results that we
began putting radiosondes on.

(Pause)

Q: The end report we're going to write is going to be
based on official records, and essentially, transcripts such as
this. So there will be a lot of things, Cavitt's tape, the
transcript will not be part of that. This statement will be.

A: If you remember, there's a note in there from Dave
Atlas to Colonel Duffy, a copy of a letter. Dave mentioned
somewhere or another that Colonel Duffy took him down in the
basement and Colonel Duffy had trunkfulls of documents that were
unclassified. I wonder if it would be possible for you to
contact Mrs. Duffy...

Q: I was wondering about what she might have.

A: She may have a great deal. Maybe in the Duffy file I
have the address and phone number. I think it's Barrington,
Rhode Island.

(Looking for name and phone number)

A: Here's a letter Todd got having to do with chasing down
modern targets, the people who now make targets, who know nothing
about this earlier affair.

Q: We talked with the Signal Corps up at Fort Monmouth and
that's where we got the copy of the engineering drawing, which is
a copy for you. They said these targets are no longer made.

They have a national stock number and they can be made, but they
would have to go out and write a new contract for them.

A: This is the C Model. It doesn't show the
reinforcements.

Q: The young lady I talked with at Fort Monmouth indicated
this drawing pre-dated that time frame. June of '44.

A: I'll be darned.

Q: I found that unusual when she said that was June of
'44, and I didn't pick up on the designation being printed on the
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side. I thought the B Model was a 1947 vintage and assumed,
wrongly so, that the C Model would have come later.

A: This, then, isireally... So they didn't change the
numbers. It does show the little swivel there, in '44. Well, as
always, my memory can be improved.

Tibbetts, the radar lieutenant working for Fletcher, said
that when they got these in '44 there was a lot of trouble with
breakage in the air and they had to go back for reinforcement.

Q: That's where maybe the tape came in?

A: He said that's where the tape came in. Because it
certainly doesn't show this. There's just no question in my
memory, bad as it may be, that there was a tape there. That
impelled me to drag out Herbert Crow's letter. Wwhile I'm finding
that, here is a communication between Todd and a Warrant Officer
Newton, who identified things in General Ramey's office.

(Pause)

Q: It says a material like mylar. Do you have any
knowledge of when that term came into use? mylar is a
polyethylene, it's a metalized polyethylene.

A: It's not really a polyethylene, it's a polyturpoline...
Q: I'm not a chemist.

A: It's really quite a different thing. We certainly got
involved with mylar balloons in General Mills around 1950 or
1951.

Q: Nothing that early, though.

A: I think not. It was really quite a new plastic. This
is mylar. As you can see from the appearance, it's really quite
different than polyethylene. 1It's non-extensible, where this
really stretches. This scatters light and this doesn't. We have
flown mylar balloons and mylar balloons vacuum coated with
aluminum, but I think we didn't fly any in this era. It would be
my guess that someone is sort of confusing this with later
things. There were a lot of mylar balloons carried on rockets,
and it was called Jim's sphere. Someone named Jim came up with
the idea of increasing the turbulence around a following sphere
by putting a little protuberance, little combs out on it. That
was Jim's sphere. A lot of them were flown to measure winds in
the low ionosphere, flown on rockets, from White Sands. They
could well have fallen, but to my memory, it would have been
anachronistic, out of times.

Here's a letter to me from Herbert Crow who was one of my
technicians in the 1948 operation. These pictures you saw,
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including that debris, are pictures that he sent to me with that
letter and a subsequent letter. These are pictures taken by
Crow.

Q: When did Alamagordo become Holloman?
A: Probably about September of '47.
Q: It says HAFB on the back of the truck.

A: Those pictures were taken during the Sandstone
operation in April of '48.

Q: I take it the side arm was for protection against
rattle snakes?

A: Good question.

Q: Some of the popular writers have alleged that certain
persons were turned away by armed guards, etc.

A: Not in our area.

Q: I mean as far as the so-called...

A: Oh, out at the ranch.

(END)









Colonel Albert Trakowski
29 June 1994

Q: We have [concluded] independently from several other researchers the fact that MOGUL
is probably responsible for the so-called Roswell incident... The Air Force position on that is that it was
a misidentified balloon. The balloon was not a weather balloon, but was then a classified project, Project
MoOGUL, which has since been declassified.

What we have not found is any documented evidence that there was a planned cover story related
to Project MOGUL. Jim has culled through literally millions of pages in various archives and repositories
trying to find some sort of documented evidence where somebody at some level has stated that a cover
story of weather research or weather-related activities would be used for Project MOGUL, the real purpose
of which was nuclear detection...

(Pause)

A: ...All of that is to say that I know these people, and I know of what their involvement was,
so I can at least give credibility and corroboration to what it was they did and where they fit in the
picture.

There have been several writers who have been interested in this story, and they have been in
touch with me. I have given them a lot of words, and in some cases documents that I had in my personal
files. They were at first a Charles [Robert] Todd, from Ardmore, Pennsylvania, who was writing a story,
and I never quite could determine whether he was on the side of the believers in UFOs or was writing to
refute the believers. That I really was unsure of. One thing, he did appear to be sincere in getting the facts
that surrounded the matter.

Another was a Charles Ziegler, a professor of physics at Brandeis University who was writing a
monograph or perhaps a book on the history of nuclear weapons detection. It figured, of course, that
Project MOGUL would come into view. So he had done a great deal of documentary searching and had
found some documents that I did not have. For example, the original letter from Maurice Ewing to Carl
Spaatz, then Chief of Staff of the Air Force. And some of the original letters of General Spaatz directing
the establishment of Project MOGUL. All of this Charles Ziegler apparently found, and I did not have them
at all.

Another fellow recently came into view, a Carl Pflock from Albuquerque, New Mexico. He
appeared to want to substantiate the existence of the UFO incident as a UFO. I have a tape here, a one-
sided tape, my half of the conversation only, with him. You’re welcome to listen to that.

Charlie Moore has been in it since the beginning. Charlie was not a general project scientist or
engineer on Project MOGUL. His efforts were confined to the development of the constant level balloons
which were the instrument carriers for the devices that we hoped would pick up the sound waves operating
in the sound channel in the stratosphere. The constant level balloon was the lifting mechanism, and Charlie
was the principal in the development of that.

All of these things I have recorded on this tape to Mr. Pflock and also on the tapes that I made
for Ruth Liebowitz, the historian at the Air Force Cambridge Research Center.
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Maybe the best thing to do before plowing over all this old ground would be to consider some
specific questions you may have. In the course of that, the history may come out.

Q: Were there any documents, or were there any directions either from yourself or from
someone else up the chain to develop a cover story for MOGUL?

A: Not to my knowledge, no. I have never seen such a document nor have I ever heard of
any effort to develop a cover story for MOGUL. The security of MOGUL was a great concern of mine from
the very beginning, because it was like trying to hide an elephant in an open farmyard—almost ludicrous.

Q: Both Dr. Spilhaus and Professor Moore have indicated that they did use weather research
as essentially a cover story when asked questions about what they were doing.

A: Correct. That we did. I'm aware of that. But it was not a policy. It was, if anything, a
lash-up idea on the spur of the moment. And indeed, it was obvious. I may have been involved in using
such a story myself, but to the best of my recollection there was no official stimulation [sic] or
documentation of doing that. If you find such a document I, indeed, would be surprised.

Q: In the course of the research projects you worked on, in that time frame—the postwar
period—would they give you a cover story on any particular project, even other than this one? Would they
say, this is what you do, say this? Or would they kind of leave it to you, that it was a classified project
and you just didn’t discuss it and you just avoided questions?

A: The latter. I have no recollection of a cover story being used on any project that I was
involved in, nor that a prefabricated cover story existed. No. I never encountered any such thing. We
simply treated the security classification straight and did all we could to adhere to it.

Q: So you, as the project officer, you knew that MOGUL was a Top Secret...

A: Did I know that? There was no way to avoid it. I was the project officer, succeeding
Colonel Duffy, and all that history is in the tapes that I made for Ruth Liebowitz. I came into being as
the project officer on Project MOGUL about November of 1946. I had considerable background in nuclear
weapons detection, using devices that I had developed in the Signal Corps. I was an Air Force officer
assigned to the Signal Corps as part of Colonel Duffy’s office. Much to the chagrin of the Signal Corps
hierarchy, I was appointed a laboratory chief in the Signal Corps for purposes of developing instrumenta-
tion that the Air Force required, and I did that. In connection with that instrumentation, I conceived of an
application of that instrumentation for use in detection of nuclear weapons. We conducted field
experiments which at best were controversial, and at worst showed no positive result.

So my studies took me into the nuclear weapons problem. I had a background in physics—in
nuclear physics and high-energy physics and modern physics—so I had some understanding of what was
going on. I then took over the development of the original weather radar prototypes that the Air Force
required in 1946. I did that in 1946. From that position, I was transferred to Colonel Duffy’s new position
as project officer for Project MOGUL in the Air Force, Watson Laboratories. I took up that task, I believe,
around November. Those dates I think are specific in the tapes I made for Ruth Liebowitz— November
of 1946. Colonel Duffy was reassigned to Wright Field, and I was the project officer. I was Top Secret
control officer in addition to other duties, it being the only Top Secret project at Watson Laboratories at
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the time, and probably ever. I remained project officer of Project MOGUL through our move of the
laboratory from Watson Laboratories at Eatontown, New Jersey, to Cambridge, Massachusetts, and
combined my laboratory, which was then known as the Geophysical Research Directorate, with that of
John Marchetti’s Electronics Research Directorate, and these two components made up the Air Force
Cambridge Research Center.

I continued in my position of the Director of the geophysics component until May of 1949, when
I was relieved of the duty at my own request and returned to school at MIT.

Q: Until *49, were you still on Project MOGUL?
A: Yes, indeed. And Project MX-968.

Q: You were on-site in New Mexico when Charlie Moore was doing most of his work, some
of the early launches out of Alamagordo.

A Yes. Jim Peoples and I went down to Alamagordo in early July 1947 to assist and observe
the prototype launches being done by Charlie Moore and his crew from New York University.

Q: You said you went in July of ’47, so you were there only in July. Was that early in July?

A Yes, it was early in July. Again, I think those dates are in this tape of my conversation
with Mr. Pflock. It was early in July. The Roswell incident occurred after I returned to Watson
Laboratories. I wasn’t involved in it at all. Really, the only thing that I knew about it, after it happened,
was that Colonel Duffy called me on the telephone from Wright Field and gave me a story about a fellow
that had come in from New Mexico, woke him up in the middle of the night, or some such thing, with
a handful of debris, and wanted him, Colonel Duffy, to identify it.

Q: Did he identify who the person was?

A: No, I don’t remember the person at all. I don’t remember who came from New Mexico,
no.

Someone came from New Mexico with this debris?

Yes, I believe that’s correct.

They came to his quarters?

Yes, at Wright Field, yes. He had quarters on the base at Wright Field.
Was his family there?

Yes.

e e & R xR

Did he identify the type of debris?
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A: He just said it sure looks like some of the stuff you’ve been launching at Alamagordo,
and he described it, and I said yes, I think it is. Certainly Colonel Duffy knew enough about radar targets,
radiosondes, and balloon-borne weather devices. He was intimately familiar with all that apparatus.

Q: What was his position at Wright Field?

A: He was on the staff of General Tom Rives who was Director of the Electronic Subdivision
of the Air Materiel Command, and under whose purview the Watson Laboratories was run.

Q: Why did they bring this debris to Colonel Duffy? Why didn’t they bring it to someone
else?

A: Probably because of questions about who knows about this project put to people at
Alamagordo. I'm not sure. I can’t answer that with any firm knowledge at all.

Q: So you had no idea there was an “incident” until Colonel Duffy called you, and you were
back in Massachusetts at this time?

A: At that time we were at Eatontown, New Jersey. But what you said is correct. I had no
knowledge of the so-called “incident” until Colonel Duffy called me.

Q: Do you recall what day you actually departed Alamagordo?

A: No. No, I don’t. I have a full file of my TDY orders upstairs. Right offhand I can’t tell
you, but [ was back in Watson Laboratories for several days before Colonel Duffy called me.

Q: Do you recall there being a Major Pritchard on-site?

A: I remember the name, yes.

Q: Did he work for you at Watson Laboratories?

A: No. He didn’t work for me. I don’t recall him working for me. I only had one major

working for me, and I was a captain. He was a dull fellow... Right offhand I can’t remember.

Q: You were the Chief of the Applied Propagation Subdivision.

A: Yes.

Q: I’ve seen the organizational chart, the way those things go...

A I was.

Q: You were at the top, and then down below, as a technical adviser, below your name on

the chart, is Major Pritchard.
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A: Is that so? I don’t remember. I simply don’t remember. But if the chart says that, I'll go
along with the chart.

Q: Major W. D. Pritchard. On July 10th in the Alamagordo newspaper, there’s an article
where it shows, it doesn’t say when this was taken, but it says a Major Pritchard and his balloon group
are demonstrating to reporters what these balloons and the various radar reflectors look like. Now, Charlie
Moore took a look at that and said, “I don’t recall there being any other balloon group in New Mexico
or in that area at the same time we were there.”

A: I think Charlie’s right. I don’t recall any either.

Q: So we were trying to figure out whether Major Pritchard was maybe a counterintelligence-
type person or whether he was there reviewing the security procedures, or maybe he was there for
promulgating the cover story of weather balloon and weather research so that MOGUL would not come out
in the open. The article in the paper talks about the use of reflectors for tracking purposes—the radar
reflectors for tracking purposes—but it never comes out talking about MOGUL and the instrumentation that
you all were using for nuclear detection or the tests that were being conducted.

A: Could Major Pritchard have been attached to or some way connected with the base
weather station at Alamagordo?

Q: Well, sir, we don’t know, but he is identified in that newspaper article as being a public
information officer. When we traced that name back to your organization, we thought he may have been
essentially undercover himself. We don’t know if that’s the same person, even though it’s the same name.

A: I’'m afraid I can’t offer any positive knowledge here.

Q: Were you associated with any counterintelligence people in Watson Labs or...

A: Not to my knowledge. If some were around, they were spoofing me because I didn’t know
it.

Q: Were there any other types of intelligence persons on your staff or the staff of Watson
Laboratories?

A: Not to my knowledge.
So the only people you had were actually civilian researchers...
And a few military officers, yes.

Signal Corps and Army Air Force?

> Q2 R

All the officers that I had on my staff were Air Force. I had no Signal Corps people at
all.
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Q: A few more names came off that news article where they’re displaying the balloon
launch—Maj. W. D. Pritchard, Maj. C. W. Mangum, Lieutenant Siegal, and a Capt. L. H. Dyvad.

A: None of those names are in my memory, firm in my memory, at all.
Q: You were aware of the previous Colonel Duffy’s predecessor, Major Crane...

A: I never met Richard [Robert] Crane. I knew him only by the path of debris he left behind.
I never met him.

Q: When you took over, was there any worry about security on the project, that security was
possibly a problem, or that there was a problem or that there could be a potential problem that might
warrant scrutiny by Air Force intelligence or security people?

A: We were aware of the delicacy of security on the project, and the reason was obvious. You
could not conduct field operations of the size that we had to without somebody asking questions. Anybody
with a pair of 8x50 binoculars on the side of the mountain could look down and see what was going on,
and that, of course, would prompt questions. We were aware of all that, and we didn’t really know what
to do about it except to go on doing our job and taking care of things as they occurred. But we were
aware of the sensitivity and of the weakness of security in Project MOGUL. Not from the people in the
project, not disclosure by them, but simply the obvious activity that could be observed.

You can’t fill a balloon that’s give-or-take 60 feet high without somebody seeing it.

Q: When you were at Alamagordo and some of the various balloons were being launched,
what was the largest array that you saw out there?

A; You mean payload?
Q: No, the entire assembly. The balloons, payloads, reflectors...
A: I didn’t observe any of the reflectors, and if I did, they were so commonplace that it

wouldn’t have stuck in my memory. The neoprene balloons bearing reflectors were just common
occurrences. I wouldn’t have lodged any of those observations in memory because they were just too
common.

Q: Charlie Moore has indicated that some of the balloons they tried during the early
experiments were the relatively new types of reflectors that probably had never been used in New Mexico
before, the M307B model, and that Ed Istvan had gone to several essentially toy manufacturers, to try to
get some of these reflectors made.

A: That’s correct. I don’t know [about] that Ed Istvan... Ed Istvan got out of line. Charlie may
have told you this, and I don’t mean to tell tales about Ed, but Ed was a very...indeed, every man on
Colonel Duffy’s staff was very energetic. It was the Signal Corps’ responsibility to procure those targets;
it was not the responsibility of our and Colonel Duffy’s office. However, to accelerate the activity of the
Signal Corps and spur them to action, our Air Force officers in Colonel Duffy’s office were literally on
the backs of the Signal Corps people who did the job, and oftentimes did things they shouldn’t have and
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were out of channel, so to speak. It was on such an occasion that Ed Istvan acted to line up contractors
for these targets. He got into a considerable amount of, shall we say, controversy with the Signal Corps
because he was out of line.

Q: Do you recall any of the contractors he may have worked with?

A: No, I don’t remember them by name. They were not within my purview at the time. As
I have told others, including Mr. Pflock, we had an outstanding expeditor on our staff, on Colonel Duffy’s
staff, by the name of John E. Peterson. Jack Peterson was a major at the time. He was a prewar graduate
of Harvard Business School, and he knew business operations inside and out. Again, he was an extremely
energetic fellow. He was very, very valuable and successful at breaking loose stuck contracts and stuck
production and things that weren’t moving as fast as they should. During the war that was very important.

Jack monitored the procurement of these radar targets, and I believe Ed Istvan either worked for
or alongside Jack Peterson, and I remember when they finally... Now this was all not under my purview,
but I worked in the same building with them, and I knew Jack very well, he was a very good friend and
we talked and joked with each other a lot. I remember so clearly when the contractor for these targets was
selected, and Jack thought it was the biggest joke in the world that they had to go to a toy manufacturer
to make these radar targets. Then it was even a bigger joke when it turned out that because of wartime
scarcities of materials, the tape that they used to assemble these targets, the reflecting material on the balsa
frames, was some kind of a pinkish purple tape with a heart and flower design on it. This was, again, a
big flap.

Q: Did you ever see any of those?

A: Yeah, I saw some of them. Not in connection with my work, but they were around the
office. The prototypes were around the office, and the first production runs were there.

Q: So you would say it’s a limited number of a few runs maybe.

A: I have no idea how many hundreds were made, or even thousands. But like everything
else that goes into production, the contractors have a limited production to begin with until they work out
the bugs, and then they go full blower in the high production.

Q: Do you remember a rough span of times when you saw these: when you saw the first one,
and when you saw the last?

A: It was probably 1944 or 1945. It was probably late in 1944 when the first ones were
produced.

Q: Where did you see those? What part of the country?

A: Right there at Signal Corps. We were all working at that time, and John Peterson had his
offices at the Toms River Signal Laboratory, which was actually located on the jurisdictional lines between
Sea Girt and Springlake, New Jersey. It was an old night club that the Signal Corps had rented for the
purposes of doing remote experimentation.
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Q: The Sea Girt Inn?

A: Exactly. That’s where John had his office, and I was there for a time doing work on
developing the operational procedures of the SCR—658, the radio direction of wind— meteorological data.
Rawinsonde—I did most all the work on developing how to use that instrument, and it was done there
at the Sea Girt Inn.

Q: Do you recall any other physical attributes about the radar reflectors, the balsa wood?
Charlie Moore indicated that the material had been coated in something like Elmer’s glue which made it
much more durable. Do you recall anything like that?

A: No, I don’t. I didn’t concern myself with that except as an observation to the side. The
radar targets were geometrically elementary. There were three intersecting planes: X, Y, and Z. Their
geometry was such, as you well know, that any incident wave would be reflected exactly, precisely, in
the direction from which it came. So they were simple. I don’t recall any of the details of how they were
made, what what the materials were, what coatings were used, or anything. At the time it wasn’t within
the range of my job.

Q: Did Colonel Duffy inform you officially? When he said he called you, was this like an
official...

A: No. It was just an informative call. There wasn’t any official transmission of knowledge
nor expected action to result from it.

Q: Did Colonel Duffy consider this to be some sort of security violation?

A No. Not to my knowledge, no. It was part of doing business.

Q: So he wasn’t particularly upset, and he didn’t require a formal explanation.

A No.

Q: So that’s the first you were aware, when he called you. None of your technicians had

mentioned it to you?
A: No. Not to my knowledge.

Q: Did you have any interaction with the people at Eighth Air Force such as General Ramey
or anyone else who may have been at Roswell Army Air Field?

A: No. I don’t recall any interaction with them, no.

Q: What about Dr. Crary or Dr. Peoples? Do you know if they had interaction with the
[Eighth Air Force] folks?

A: I don’t recall any, no.
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Q: At some point in Project MOGUL did you utilize equipment based at Roswell Army Air
Field?

A: No, we had our own aircraft based at Fort Dix, New Jersey.

Q: Did you ever have a rawinsonde receiver at Roswell?

A Not to my memory. No. We may have, but the specifics on that, I don’t recall.

Q: Can you think of any reason why Dr. Peoples would meet with one of the bomb squadron
commanders at Roswell in September of 19477

A Probably to arrange air drops of bombs as signal sources for testing the MOGUL sound
receivers. We had a fellow who was assigned to the electronics test squadron at Fort Dix by the name of
Duff, Eugene Duff, an ordnance expert, and he may have been involved in arranging for bombs to be
exploded in the air as sound signal sources for testing the MOGUL receivers.

Q: Did you also procure aircraft from Middletown, Pennsylvania?

A: Yes. I believe our electronic squadron was moved from Fort Dix to Middletown—to
Olmstead Air Force Base. When that was, I can’t exactly pinpoint, but it was probably some time in 1947.
Gene Duff, our ordnance man, was a part of that group. I don’t know whether Gene Duff still lives or not,
but he is a name that you might look into. Eugene Duff.

Q: Has anyone asked you to explain what happened at Roswell? In your opinion, what
happened?
A: Until these recent inquiries, I don’t recall anyone asking me to explain. I don’t recall it

ever coming up for me to answer in connection with the MOGUL tests. I don’t recall that. You know,
things happen every day, and you treat crises from moment to moment as though they were so much
cordwood. They aren’t all worthy of memory. But I don’t recall it.

Q: Other than our conversation here today, has anyone ever discussed with you not talking
about MOGUL? It’s essentially declassified—it is no longer a classified project—but has anyone in the
government—the Air Force, the Army, the Department of Energy, or anyone else—ever said don’t discuss
this?

A: Absolutely not. No such thing.

Q: What we’re trying to do is make sure we are open to the General Accounting Office and
to the American public as a whole when we publish our reports. So to all the people we’ve discussed this
with, we want to make absolutely certain that someone has not come to them and said, you’re going to
get in the cover story. We want this to be as open as possible and get this thing resolved once and for all.
There are going to be those individuals—as you have stated, the true believers—who may not accept what
we have to say, but we just want to try to get everything out in the open.
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A: It’s about 45 years since all of this happened. Even at the time, as I mentioned a moment
ago, one gets very busy in a project of this sort, and you treat rather large events as they come; you give
them action, and then you go on to the next. All of these events don’t stay in memory.

Q: We understand that you’ve been contacted by various people such as Mr. Pflock and Mr.
Todd, and we do appreciate your spending some time with us in this endeavor. We think it’s very valuable
for people who were actually on the scene to provide their accounts of what occurred. It is valuable to
us, and we do appreciate that.

A I wish I could be of more help on this thing. Apparently, things like this die very hard.
(Laughter)

Q: Did you ever hear of any intelligence people getting involved in this thing? Colonel Duffy
mentioned that some of the people at AMC maybe wanted...

A: No, I don’t. Certainly no intelligence people... Certainly I was not involved with any
intelligence people in this matter. If I was, I don’t recall it. Colonel Duffy and the group at Wright Field
protected me greatly, I know that. They never said it, but I know they did because they left me free to
do the project. And if anything would interfere with getting the project done as quickly as possible, they
would try to steer that away from me. I know they did. Again, they never said it, but their actions were
obvious.

(Pause)

A: ...I was assigned for about two months to AFOAT-1. Then Colonel Benjamin Holtzman,
later General Holtzman, pulled me out of AFOAT-1 and sent me to Baltimore because the Air Research
and Development Command had just been organized, and I arrived on the scene while they were still
trying to find chairs and desks. We worked in the old Sun newspaper building in downtown Baltimore.

Q: They had intelligence personnel there, didn’t they?

A: They may have. I'm not aware of that. Then after I left the headquarters of ARDC in
Baltimore, I spent four years at the Air Force Research and Development Command Office in Brussels,
Belgium. Following that, I spent more than three years on the Air Staff in the Pentagon.

Q: What year did you retire?

A: On my birthday in 1963. I then went into industry, and I worked for EG&G, a high-
technology company based near Boston, and I became a Vice President of one of their subsidiaries. I
became the project manager and developer of the National Space Science Data Center at Goddard, in
Greenbelt, Maryland. I built that and set it up.

Then when the EPA, the Environmental Protection Agency, was formed in December of 1970,
I was invited to join the newly formed EPA, and I did. I accepted the position. I went into the EPA as
a Deputy Assistant Administrator in the Office of Research and Development. Then in 1973 and 1974 I
served as Assistant Administrator for Research and Development in the EPA, the position from which I
retired in 1982.
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Q: Did you have interaction with Spilhaus in your civil service career?

A: No. Oh, I met with him. Spilly was a consultant, and even in his advancing age he was
still an enormous source of ideas. If you brought him into a meeting as a consultant, surely somewhere
along the line he would offer an idea that was useful. So he found a lot of contact throughout many
organizations, particularly in those related to geophysics...meteorology, geology. I know he worked with
the U.S. Geological Survey, a very, very fine organization, and with NOAA. Those are two that I know
he continued relationships with. But I had very little contact with him.

Spilly was a very intimidating character. I lived with him for awhile.

Q: Were you involved in his exploits in North Africa, out there in the desert with him?
A No. Nor in China.

Q: He had quite some stories about some of his past exploits.

A No matter where he went, he gathered stories.

(END)
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27T MAY 94
MFR

SUBJECT; OTHER CONTACTS ON BALLOON ACTIVITY OR AVIATION
MISHAPS THAT MAY BE RELATED TO THE "ROSWELL INCIDENT"

The following organizations and individuals have been contacted during the period 23-
27 May, concerning information on balloon activity and types of balloons being used
for various purposes in New Mexico during 1947.

a) US Army Signal Corps Museum, Ft Gordon GA

Mr Ted Wise, Director, DSN 780-2818
"no actual balloons but will take a look for photographs, or descriptions, etc.
ref Mogul"

Ms Carol Stokes, Historian

b) US Army Communications and Electronics Command Museum, Ft Monmouth NJ
Ms Mindy Rosewitz, Curator, DSN 992-2440

"no examples or photos of balloons but did find a mechanical drawing (9 Jun
44) for an Air Pilot Balloon radar reflector” for which a copy was provided
Mr Richard Bingham, Command Historian, DSN 992-1675
Ms Ruth Fiornartto DSN 992-5781

c¢) Westinghouse Electronics History Museum, Baltimore MD
Mr Robert Dwitzbe, President

"no balloon activity or balloon-borne electronics packages in the 1940's;
Westinghouse became involved in balloon "TCOM" and dirigibles in the 50's and
60's; we have no reference to Project MOGUL"
Ms Betsy XXXXXXXXXX

d) Sperry Hagley Museum

Ms Gail Dietrzyk, Curator, (304) 658-2400 ext 330

no contact as of 31 May--no information as to the manufacturer of the instrument
packages associated with MOGUL

e) AF/SE
Lt Col Lineberger, 3-7280

AAZ requested information related to B-29 and/or B-50 accidents in New
Mexico in 1947 and 1948--response: B-29 crashed on T/O from Albuquerque in Jan
1947 and a B-29 crashed on T/O from Walker AAF (Roswell) in Aug 1948; both had
multiple fatalities; no refueling mishaps between B-29 and B-50 in 1947/48

On 26 May AAZ requested information on all B-29 mishaps in the "New
Mexico" area (ie, NM and surrounding states) for the period 1947-50; information to
include specific date, crash location and number of fatalities: Lt Col Lineberger said
they were on microfilm, that all mishaps were filed chronologically and that there
were 7,000 mishap files; a manual review will take at least 60 days; I requested an
update in two weeks and a followup after the first year's entries had been reviewed

f) Smithsonian Air and Space Museum 20 May 94
Mr Tom Crouch, Aeronautics Curator, (202) 357-2515/3133

"no examples of 1947 vintage balloons; have photographs but are taken at
such a distance that no details of the balloon construction are evident; reccommend



contacting Mr James Rand (Jim) of Winzen Balloons, Sioux Falls, SD; Jim Rand is
the President and his office is at 12061 Network Blvd, Suite 200, San Antonio TX
78249 (512) 690-3400

Requested Lt Col Hachida at AIA to attempt to contact Mr Rand and
determine if he had any information relative to the construction of these early
balloons

g) Center for Military History, 14th St NW Washington DC
Dr Bennett, Curator
Dr Drea
Ms Hannah Zeidlik, Archivist (202) 504-5416
"no records of Project Mogul; recommend checking with DOE historian or the
US Army Military Institute"”

h) Dr Benjamin Cooling, DOE Historian (301) 903-5431
Dr Marie Hallion (202) 586-5238 @ Forrestal Bldg

"the AEC collection from the 1947-late 50's era has been transferred to
NARA; might check the ‘Military Liaison Committee' (MLC), the military
organization associated with AEC during that time; recommend discussing this with
the AEC POC at NARA, Mr Jimmy Rush (301) 713-7250; check to see if there are
any references to AEC people/correspondence with the MLC

i) US Army Military History Institute, Carlisle Barracks PA
Mr John Slonaker, Librarian DSN 242-3611

Jeffrey Butler, Col, USAF
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STATEMENT OF SUSPECT/WITNESS/COMPLAINANT SUSPECT

(THIS FORM IS SUBJECT TO THE PRIVACY ACT OF 1974 - SEE REVERSE) XX | WITNESS/COMPLAINANT
SECTION I. STATEMENT INFORMATION
DATE TIME LOCATION (B/dg/Room No.) AND UNIT TAKING STATEMENT REPEAT (If Xnown)
INSTALLATION
21 Jul 94 /030 |AFOSI Detachment 401 AFOSI Detachment 409 OFFENSE
Randolph AFB TX COMPLAINT
SECTION il. PERSONAL IDENTIFICATION (Print or Type)
NAME (Last, rirst, Miuule tmitial) SSN STATUS/GRADE
NEWTON, IRVING USAF(RET) O-4
LOCAL ADDRESS (include 2ip Code) DATE AND PLACE OF BIRTH (Hf Required) ELEPHONE
HOM
puTY:
PERMANENT ADDRESS OR HOME OF RECORD (Include Zip Code) MILITARY ORGANIZATION/EMPLOYER DEROS
Same as Above USAF Retired N/A
SPONSOR INFORMATION(Name, Grade, SSN, Organization, Duty Phone)
N/A
SECTION lll. ACKNOWLEDGEMENT OF OFFENSES AND 5TH AMENDMENT/ARTICLE 31 RIGHTS ADVISEMENT {Suspect Only)
1. | have been advised thatl am suspected of the following offenses: //
by (Rank and Full Name) who identified himself/herself as a Z

(SP, special agent, etc.) and advised me that | have the following rights according to the 5th Amendment of the US Constitufion/Article 31 of the

Uniform Code of Military Justice (suspect initials on line next to each statement).

a. 1 have the right to remain silent - that is to say nothing at all.

b. Any statement I make, oral or written, may be used as evidence against me in a trial or in other j
proceedings.

icial, non-judicial, or administrative

<. i have the right to consult with a lawyer.
d. I have the right to have a lawyer present during this interview
e. I may obtain a civilian lawyer of my own choice at no expense to the governprent.
f. Imay request a lawyer any time during this interview.
_____ g. if I decide to answer questions with or without a lawyer present ffay stop the questioning at any time.
____ h. MILITARY ONLY: If | want a military lawyer, one will be app6inted for me free of charge.

i. CIVILIANS ONLY: If | cannot afford a lawyer and wang.éne, a lawyer will be appointed for me by civilian authorities.

2. thave read my rights as listed above and I fully un
No pressure or coercion has been used against me,

stand my rights. No promises, threats, or inducements of any kind have been made to me.
Make the following choice (suspect initials on line next to appropriate statement):

a. Ido notwant a lawyer. | am willifig to answer questions or make a statement or both, about the offense(s) under investigation.

b. 1 do not want a lawyer 3/ | do not wish to make a statement or answer any questions.

¢. | want a lawyer._ A will not make any statement or answer any questions until I talk to a lawyer.

3. i fully understangfy rights and that my signature alone does not constitute an admission of guilt.

(Signature of Suspect) (Signature of Witness/Interviewer)

“ AE Form 1168, JUN 91 PREVIOUS EDITIONS ARE OBSOLETE Page 1 Mb:i Pages
-



PRIVACY ACT STATEMENT

AUTHORITY: 10U.5C 8013, 44U.5.C. 3101, and £0 9397

PRINCIPAL PURPOSES: Used to record information and detasis of criminal activity which may require investigative action by commanders, supervisor,
secunity police, AFOSI special agents, etc. Used to provide information to the appropriate individudls within DOD organizations who ensure that
proper legal and admirustrative action is taken

ROUTINE USES: information may be disciosed to focal, county, state and federal iaw enforcement or investigatory authorities 1or investigation and
possible criminal prosecution or tivil court acion. Information extracted from this form may be used in other related criminal and:or civil proceedings
DISCLOSURE IS VOLUNTARY: SSN is used to positively identify the individual making the statement and as a condurt to check past criminal activity
records

SECTION IV. STATEMENT

THIS PAGE USED FOR SIGNATURE ONLY. TEXT OF STATEMENT BEGINS ON PAGE 3

SECTION V. SIGNATURE/OATH

“I hereby voluntarily and of my own free will make this statement without having been subjected to any coercion, unlawful influence, or untawtul
inducement. | swedy (or aifirm) 1 have read this statement, initialed all pages and <ol ions, and it is true [< to the best of my knowiedge.”

(Signatuf® of Person Making Statement;) (Signature of Witnesirmierviewer)

Subscribed and sworn to before n authorized by law to administer oaths, this 21lst dayof _July 1994

Nalure dt Pers; aministering Oath)

TION VI. INSTRUCTIONS FOR CONTINUATION PAGE(S)

Use plain bond paper (both sides optional). At the top right of each Pa?e. print or type: “(Last Name of indwidual making the Statement) on (Date).”
At the bottom of each page, print or type: "Page of __. Pages”. The individual must initial the top and bottom entries and sign his/her name at
the bottom of each page.

AF Form 1168, JUN 91 (REVERSE) 8. Government Printing Ofice: 1901 — 201-45140130 Page ] of 3 Pages



} was asked to provide this statement, by Lt. Col. Joseph V. Rogan who advised
me, he was assisting in an investigation at the behest of the Secretary of the
Air Force, for the GAO, to look into facts concerning what has become to be known
. as "The Roswell Incident". 'L ‘
i, B8 I recall it was July 1947, I was then a Warrant Officer with seven years
service. I was the only weather forecaster on duty in the Fort Worth base weather
and flight service center. The base weather covered only the base the flight
service center covered most of the southwest states. I received a call from some
one in General Ramey's office who asked that I go to the General's office. I
informed him that I was the only forecaster on duty and could not leave. Several
minutes later General Ramey Himself called and said "get your ass over here If
you don't have a car take the first one with a key". ~il; |
.I was met at the General's office by a Lt Col or Col who told me that some one
had found a flying saucer in New Mexico and they had it in the General's Office.
And that a flight had been set up to send it to Wright Patterson AFB OH., but
the General suspicioned that it might be meteorclogical equipment or something
of that nature and wanted it examined by qualified meteorological personnel.
The Col and I walked into the General's office where this supposed flying
saucer was lying all over the floor. As soon as I gaw it, I giggled and asked
if that was the flying saucer. I was told it was. ,
2¥k>5everal people were in the room when I went in, Emdng them, General Ramey,
a couple of press people, a Major, I learned to be Major Marcel and some other
folks. Someone introduced Major Marcel as the person who found this material.
I told them that this was a balloon and a RAWIN target. I believed this because
I had seen many of these before. They were normally launched by a special crew
and followed by a ground radar unit. They provided a higher altitude winds
aloft. We did not use them at Fort Worth. However, I was familiar with them
because we used them and their products on various projects in which I was
involved. These were used mostly on special projects and overseas. The balloon
was made out of a rubber type expandable material and when launched was about
six to eight feet across. When the balloons got to altitude they expanded to
twenty feet or more. The target was used for radar reflections and I believe each
leg of the target was approximately 48 inches. It resembled a child's Jack (like
a child's ball and jacks set) with a metallic material between the legs. The legs
were madef of material appearing to be like balsa wood kite sticks but much
Itougher.glfﬁ
,While I was examining the debris, Major Marcel was picking up pieces of the
“target sticks and trying to convince me that some notations on the sticks were
alien writings. There were figures on the sticks lavender or pink in color,
appeared to be weather faded markings, with no rhyme or reason. He did not
\Fonvince me these were alien writings..#ﬂ%
#h I was convinced)at the time that this was a balloon with a RAWIN target and
.remain convinced.:
¢zh1 remember hearing the General tell someone to cancel the flight the flight
;o Wright Patterson.~<k
JAWhile in the offlce several pictures were taken of Major Marcel, General Ramey,
yself and others.
72 I was dismissed and went to my office to resume my normal duties. HN
%A,Durlng the ensuing years I have been interviewed by many authors, I have been
quoted and misquoted. The facts remain as indicated above. I was not influenced
during the original interview, nor today, to provide anything but what I know
to be true, that is, the material I saw in General Ramey's office was the
remains of a balloon and a RAWIN target.;sb
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DEPARTMENT OF THE AIR FORCE
WASHINGTON DC 20330-1000

OFFICE OF THE SECRETARY

JUL 27 ig94

MEMORANDUM FOR SAF/AAZ
ATTENTION: Colonel Richard L. Weaver

FROM: SAF/AAZD
1720 Air Force Pentagon
Washington, DC 20330-1720

SUBJECT: Report of Findings on Balloon Research

The following report is submitted in support of findings developed as a result of research
efforts conducted at your request in support of the General Accounting Office (GAO) audit that
focused on obtaining information relative to the so-called "Roswell Incident."

Previously you were separately provided a list of the locations and records searched in
regard to that endeavor. This is in addition to other materials and briefings previously provided.
The focus of this paper is to concentrate on those findings developed regarding balloon operations
that were taking place in New Mexico during the time frame in question.

The following was compiled from records reviews and in some case, interviews with
participants. Where appropriate, copies of the source documents used are provided as
attachments. In the case of interviews or other references that are attached to the main report,

these will be reflected in the footnotes, but not attached here. % ,

S MCANDREW, lLT USAFR




THE ROSWELL INCIDENT

On July 7, 1947, W.W. (Mac) Brazel, a rancher from approximately 75 miles
northwest of Roswell, NM, contacted the local sheriff and reported that some
metallic debris had come to rest on the ranch on which he worked near the town
of Corona, NM. This was during the “UFO Wave of 1947,” and he told the sheriff
that he thought this debris may be part of a “flying disc.”! The sheriff contacted
Roswell (Army Air Field) AAF, which in turn sent intelligence officer, Maj Jesse
Marcel, and two Counterintelligence Corps Agents, Capt Sheridan Cavitt and
MSgt Lewis Rickett, to evaluate the debris. The officers collected a portion of the
material and brought it back to Roswell AAF on the evening of July 7.2 The
following day, the Public Information Office released a statement saying that the
Army Air Forces had recovered a flying disc. This press release was provided to
local newspapers who sent it out to wire services. Meanwhile, Brig Gen Roger
Ramey, Eighth Air Force Commander, ordered that the debris be flown to Eighth
Air Force Headquarters at Fort Worth AAF, TX, for his personal inspection. Upon
viewing the debris, he and his staff recognized parts which looked similar E) a
weather balloon. He then summoned the base weather officer, who identified the
debris as the remnants of a weather balloon and its attached metallic radar target.®
General Ramey then invited the local press to view and take photographs of jthe
materials and he declared the episode to be a misunderstanding (Atch 1).

The above summarizes the previously reported information of what happened on
July 7 and 8, 1947. Before now, however, a larger portion of the story was never
told. Recent research indicates that the debris recovered from the ranch on July
7, 1947, was a weather balloon—but it was not being used strictly for weaﬂher
purposes; its real purpose was to carry classified payloads for a Top Secret US
Army Air Forces project. The project’s classified code name was MOGUL.

The current investigation discovered that an experimental balloon project was
being conducted at nearby Alamogordo Army Airfield (now Holloman AFB, NM)
during the summer of 1947 An examination of unclassified technical and
progress reports prepared by the balloon project revealed that a highly classified
program, Project MOGUL was the ultimate reason for the balloon experiments.
Project MOGUL was classified Top Secret and carried a priority level of 1A It is
Project MOGUL that provides the ultimate explanation for the “Roswell Incident.”

1. Roswell Daily Record, Jul 9, 1947, p. 1.

2. Intvw, Col Richard L. Weaver with Lt Col Sheridan Cavitt, USAF (Ret), May 24, 1994.

3. Intvw, Lt Col Joseph V. Rogan with Irving Newton, Jul 21, 1994.

4. Ltr, Lt Col Edward A. Doty to Mr David Bushnell, Mar 3, 1959.

5. Ltr, Brig Gen E. O’Donnell, Deputy Chief, Engineering Division, HQ AMC, to Commanding
General, USAAF, subj: Change in Classification of MOGUL, Item 188-5, Jul 8, 1946.



PROJECT MOGUL

Project MOGUL was first conceived by Dr. Maurice Ewing of Columbia University,
NY, and Woods Hole Oceanographic Institution, MA. Dr. Ewing had conducted
considerable research for the Navy during World War II, studying, among other
things, the “sound channel” in the ocean. He proved that explosions could be
heard thousands of miles away with underwater microphones placed at a
predetermined depth within the sound channel. He theorized that since sound
waves generated by explosions could be carried by currents deep within the
ocean, they might be similarly transmitted within a sound channel in the upper
atmosphere. The military application of this theory was the long-range detection
of sound waves generated by Soviet nuclear detonations and the acoustical
signatures of ballistic missiles as they traversed the upper atmosphere. He
presented his theory to General Carl Spaatz, Chief of Staff of the Army Air
Forces, in the fall of 1945.° The project was approved, and research was begun by
the scientific research agency of the US Army Air Forces (USAAF), the Air
Materiel Command (AMC), early in 1946, The project was assigned to HQ AMC,
Engineering Division, Electronics Subdivision, which in turn assigned the project
to AMC’s Watson Laboratories, Engineering Division, Applied Propagation
Subdivision, located in Red Bank, NJ.

SCOPE

Project MOGUL initially focused on three areas of technology: (1) an expendable
microphone, capable of detecting, at long range, low-frequency sound transmis-
sions generated by explosions and missiles; (2) a means of telemetering these
sounds to a ground or airborne receiver; and (3) a system from which to suspend
the microphone and telemetering device in the upper atmosphere for an extended
period of time. To meet these criteria, contracts were awarded by AMC to
Columbia University (AMC contract no. W28-099-ac-82) for the acoustical
equipment, and to New York University (NYU) for the development of constant-
level balloons (AMC contract no. W28-099-ac~ 241). After the initial contracts
were awarded, Project MOGUL branched out into many areas related to the
geophysical properties of the upper atmosphere, including radiowave propaga-
tion, radar propagation, ionospheric physics, solar physics, terrestrial magnetism,
meteorological physics, and weather forecasting. Considerable resources were
devoted to Project MOGUL which included numerous bomber and transport
aircraft and two oceangoing vessels. At one point the staff, exclusive of contrac-
tors, numbered over 100 persons. To accommodate this sensitive, high-priority
project, facilities of the secluded Oakhurst Field Station of Watson Laboratories
were used. Balloon operations associated with Project Mogul were conducted at
various locations throughout the United States and the Pacific, the latter in
reference to acoustical detection research associated with the Sandstone atomic
tests at Entiwetok Atoll in April and May 1948

6. Rprt, Maurice Ewing for General Carl Spaatz, “Long Range Sound Transmission in the
Atmosphere,” n.d.
7. Rprt, HQ Fitzwilliam Fwd, “Sonic Balloon Test Kwajalein,” May 17, 1948 (hereafter “Sonic



By December 1948, serious concerns had arisen regarding the feasibility of the
project as first conceived. Even though the principle on which the project was
based was determined to be sound, questions concerning cost, security, and
practicality were discussed that ultimately led to the disbandment of the project,
and Project MOGUL as first conceived was never put into operational iuse.
However, MOGUL did serve as the foundation for a comprehensive program in
geophysical research from which the USAF and the scientific community have
benefited to the present time. These benefits included constant-level balloon
technology, first developed by NYU for Project MOGUL. |

WATSON LABORATORIES

The organizational structure of Watson Laboratories Applied Propagation
Subdivision, which was established primarily for MOGUL, as it appeared in
January 1947, is shown in Attachment 2. Over the course of the project, MOGUL
had three military project officers, or “chiefs”: Maj Robert T. Crane, spring
1946-July 1946; Col Marcellus Duffy, August 1946-January, 1947; and Capt Albert
C. Trakowski, January 1947-May 1949. Major Crane had been personally
recommended by Dr. Ewing, originator of the project, but by June of 1947, MOGUL
had not met the expectations of HQ USAAF, and Colonel Duffy replaced Major
Crane.? Colonel Duffy was a respected, highly capable career Army Air Forces
officer. During World War II, Colonel Duffy had reported directly to General Hap
Arnold, Chief of Staff USAAF, as the Army Air Forces Liaison Officer to the US
Army Signal Corps, with primary duties for securing meteorological equipment
from the Army for use by the USAAF. Colonel Duffy had a reputation for
accomplishing difficult assignments by getting the most out of his person-
nel—exactly what was desired by HQ USAAF to solve the numerous administra-
tive and personnel problems that had arisen in Project MOGUL under Major
Crane. In a short period, Colonel Duffy was able to make the necessary correc-
tions and was reassigned to become the Assistant Chief, Electronics Plans Section,
Electronics Subdivision, HQ AMC, at Wright Field, OH. Colonel Duffy also
continued to monitor “the upper air research program” (i.e., Project MOGU1L) in
addition to his duties as the Assistant Chief of the Electronics Plans Section.’ The
primary scientist for MOGUL was Dr. James Peoples, assisted by Albert P. Crary,
the Field Operations Director. Both scientists had previous associations with Dr.
Ewing: Dr. Peoples at Columbia, and A.P. Crary at Woods Hole. Both sc1eth13ts
were assigned to MOGUL for the entire length of the project.

NEW YORK UNIVERSITY “BALLOON GROUP”

From September 30, 1946, until December 31, 1950, the Research Division of the
College of Engineering of NYU conducted research under contract for the Army

Balloon Test Kwajalein”).

8. Memo, Brig Gen Tom C. Rives, Chief, Electronic Subdivision, Engineering Division, AMC,
to Maj Gen Curtis LeMay, subj: Relief of Major Crane as Project Officer MOGUL and TORRID, Jun
18, 1946.

9. Memo, Maj Gen Curtis E. LeMay, Deputy Chief of Air Staff for Research and Developfrlent,
to Maj Gen L.C. Craigie, Chief Engineering Division, AMC, Apr 16, 1947. ‘



Air Forces, in conjunction with Project MOGUL." The NYU “balloon group” was
to develop and fly constant-level balloons while simultaneously developing
telemetering equipment to transmit data obtained in the upper atmosphere."
Group members launched, tracked, and recorded data only in regard to constant-
level balloon flight and telemetering of information. They did not have access to
observations and measurements that had military applications. MOGUL, in other
words, was conducted as a compartmented, classified project in which partici-
pants knew only what they needed to know, and no more. Due to the compart-
mentation, balloon flights made by NYU were divided into two categories,
“research” and “service.”"? Research flights tested balloon controls and telemeter-
ing systems and were fully reported in the unclassified NYU reports.”® A total of
110 research flights were flown during the contract. Service flights were flown at
the direction of Watson Laboratory personnel, but the military purpose was Top
Secret. These flights carried classified equipment, which could not be fully
reported in the unclassified NYU documents. Further evidence of the exclusion
of classified information from the reports is the lack of data for balloons flown in
association with the Sandstone nuclear tests held in April and May of 1948." In
recent interviews with former NYU personnel, Dr. Athelstan F. Spilhaus, NYU
Director of Research, and Professor Charles B. Moore, NYU Constant-Level
Balloon Project Engineer, stated that they were never informed of the classified
name, MOGUL, nor did they ever have access to the scientific data that was
obtained by the USAAF as a result of their efforts. In response to inquiries,
professional or casual, project personnel simply said that they were engaged in
balloon research.”

The first balloon launches associated with Project MOGUL were carried out at
several locations on the east coast of the United States.’®* However, unfavorable
winds, conflicts with commercial air traffic, and the need to gather data on the V-
2 flights currently being conducted at White Sands Proving Ground, NM, led the
NYU group to conduct further tests from Alamogordo AAF.” The NYU group
would make three “field trips” during the summer of 1947 for test and evaluation,
labeling them Alamogordo I, II, and III. The majority of the balloon flights over
the next four years originated from Alamogordo AAF.

10. Research Division, College of Engineering, NYU, Technical Report No. 93.03, Constant Level
Balloons, Final Report, Mar 1, 1951 (hereafter NYU, Final Report), p. 3.

11. Research Division, College of Engineering, NYU, Technical Report 93-02, Constant Level
Balloons,

Sect 1, General, Nov 15, 1949, p. 5.

12. NYU, Final Report, p. 13.

13. Research Division, College of Engineering, NYU, Technical Report No. 1, Constant Level
Balloon, Apr 1, 1948, Table VII, “Summary of NYU Constant-Level Balloon Flights” (hereafter
NYU, Technical Report No. 1, Table VII); ibid., Technical Report No. 93.02, Constant Level Balloons,
Sect 3, Summary of Flights.

14. “Sonic Balloon Test Kwajalein.”

15. Athelstan F. Spilhaus, C.S. Schneider, C.B. Moore, “Controlled-Altitude Free Balloons,”
Journal of Meteorology, 5 (Aug 1948): 130-137.

16. NYU, Technical Report No. 1, Table VIIL.

17. Research Division, College of Engineering, NYU, Progress Report No. 6, Constant Level
Balloon, Sect II, June 1947 (hereafter Progress Report No. 6, Sect II), p. 4.



New York University, in accordance with contractual requirements, produced
monthly progress reports, technical reports, and final reports detailing the various
aspects of the balloon and telemetering research. In addition, Crary maintained
a detailed journal of his work throughout his professional career to include the
summer of 1947. The following discussion is based on these two documents and
interviews with Moore, who was present on all three of the Alamogordo field
trips, and, with Trakowski, who was present at the Alamogordo II and III field
trips.

NOTE: Technical Report No. 1, Table VII, “Summary of NYU Constant-Level
Balloon Flights,” and Technical Report No. 93.02, Constant Level Balloons, Section
3, “Summary of Flights,” do not fully account for all balloons flown during the
initial stages of the contract to include the Alamogordo I field trip. Absent from
the reports are service flight nos. 2, 3, and 4. Flight no. 2 was flown on April 18,
1947, at Bethlehem, PA, in an attempt to obtain acoustical data from the explosion
of 5,000 tons of TNT by the British on the German island of Helgoland.”® NYU
flight no. 3 was flown on May 29, followed by NYU flight no. 4 on June 4. Both
launched from Alamogordo AAF.

ALAMOGORDO I (May 28, 1947-June 7, 1947)

The first NYU “field trip” departed Olmstead Field, Middletown, PA, by C—47 for
Alamogordo AAF on May 31, 1947, arriving on June 1, 1947.” Present on this
flight was C.B. Moore, NYU Project Engineer, Charles S. Schneider, NYU Project
Director, and other supporting staff members from both NYU and Watson
Laboratories. A.P. Crary, along with other personnel from Watson Laboratory,
were already present in Alamogordo, but they did not conduct any balloon
operations. During this time, Crary and several technicians detonated ground
explosives, or “shots,” for sound-wave generation purposes, on the nearby White
Sands Proving Ground. These detonations were monitored by ground-based GR3
and GR8 sound ranging equipment at locations in New Mexico and West Texas.?
On May 28, the advance party of the balloon group arrived by B-17.* On May
29, the advance team made the first launch for Project MOGUL from Alamogordo
(NYU flight no. 3). The equipment carried on this flight was identified as
essentially the same as that carried on NYU flight no. 2 (Atch 3 ).2 NYU flight no.
4 was launched on June 4, with a configuration the same as on flight nos. 2 and
3. Crary’s diary indicated that flight no. 4 consisted of a “cluster of (meteorologi-
cal) balloons” and a “regular sonobuoy.”* Presumably, flight no. 3 was config-
ured the same.

18. Research Division, College of Engineering, NYU, Special Report No. 1, Constant Leuel Balloon,
May 1947 (hereafter NYU, Special Report No. 1), p. 27.

19. Personal journal of Albert P. Crary, p. 13.

20. Ibid., pp. 4-16.

21. Ibid,, p. 13.

22. NYU, Progress Report No. 6, Sect 11, p. 5.

23. Crary personal journal, p. 12.



The objective of this trip, so far as NYU was concerned, was to perfect the
handling of large flight trains of meteorological balloons and to evaluate the
operations of altitude controlling and telemetering devices.* Already established
before the trips to Alamogordo was that the use of the standard, 350-gram
meteorological balloons, constructed of néoprene, was, at best, a “stop gap”
method of achieving constant-level flight.* Balloons most suitable for this type of
work were made of polyethylene, a very thin, translucent plastic. These balloons,
however, had just been developed, and, although the NYU group had contracted
for some of them, the balloons had not been received until after the group
departed for Alamogordo.? For Watson Laboratory scientists Peoples and Crary,
the purpose of this trip was to experiment with different types of equipment to
collect and transmit sound waves in the upper atmosphere. Therefore, just as the
“balloon group” was using meteorological balloons as a stopgap method in
attaining constant-level flight, the Watson Laboratory scientists utilized an
AN/CRT-1A Sonabuoy while awaiting the delivery of acoustical equipment
specifically designed for Project MOGUL.Z The NYU personnel developing the
telemetering equipment experimented with components of the sonabuoy, which
was cylindrical, nearly 3 feet long and 4 3/4 inches wide, and weighing 13
pounds (Atch 4). The sonabuoy contained both the acoustical pickups, known as
hydrophones, and the means of telemetering the sounds by use of a FM transmit-
ter, the T-1B/CRT-1.

Soon after arriving at Alamogordo AAF, a problem developed. Dr Peoples, Project
Scientist, decided not to bring the radiosonde recorder (an AN/FMQ1 weighing
approximately 500 pounds), due to the weight and space limitations of the B-17
aircraft originally scheduled to transport the equipment from Olmstead Field.
Radiosondes were a widely used and accurate method of tracking weather
balloons consisting of a transmitter, which was carried aloft by the balloon, and
a ground-based receiver/ recorder. Radiosondes, along with aircraft, were to be
the primary method to track the Project MOGUL balloons.” Dr. Peoples, however,
believed that the radar currently in place at Alamogordo for tracking V-2 firings
would be sufficient for tracking the balloons trains. However, this radar did not
work well and often lost contact with the balloon while it was still within visual
range. Accordingly, Moore, the project engineer, experimented with an “unortho-
dox” method, in the absence of a radiosonde recorder. He tried to track the
balloons using multiple radar targets.” A radar target was a multisided object,
which, in appearance, resembles a box kite constructed of balsa wood and
metallicized paper (Atch 5). Moore and his technicians conducted test flights,
attempting to obtain a better radar return by attaching additional targets. They
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Balloon, Sect 11, Jul 1947 (hereafter NYU, Progress Report No. 7, Sect II), p. 5.
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received satisfactory results when the number of targets was increased to between
3 and 5. Interestingly, during July of 1948, a similar test would be made at
Alamogordo AAF by another organization.”! This test confirmed Moore’s theory
that when targets were increased to at least three, satisfactory returns were
received by the radar. This procedure, according to Moore, was employed on
flight nos. 3 and 4, but it was only marginally successful. This prompted Moore
and his associates to configure the two remaining flights of Alamogordo I, flights
#5 and #6, with radiosonde transmitters.

For these two final flights, Moore devised a method of manually determining
azimuth and elevation, in the absence of a radisonde recorder, by counting clicks
as pressure-sensitive contacts closed. NYU Technical Report No. 1 shows, two
“interpretations” of the data which confirm that manual calculations were used.
In regard to flight no. 5, it appears there was a typographical error in Technical
Report No. 1, Table VII, for the time of launch which is erroneously listed as 1517
MST, contrary to figures 32 and 33 in Technical Report No.1 and Crary’s diary
(Atch 6). The correct time of launch for flight no. 5 appears to be 0516 MST. With
the launching of flight no. 6 at approximately 0530 on June 7, the NYU group
departed Alamogordo via a B-17 for Newark AAF, NJ. NYU flight nos. 1-6 are
summarized below:

SUMMARY OF FLIGHTS 1-6

Flight no. Date Launch Site Configuration Landing Site
1 4/3/47 Bethlehem, PA See NYU Tech. Report Sandy Hook, NJ
No. 1, Table VII
2 4/18/47 Bethlehem, PA See Appendix NYU Unknown |
Special Report No. 1
3 5/29/47 Alamogordo, NM Same as flight no. 2* Unknown
4 6/4/47 Alamogordo, NM Same as flight no. 2* Unknown :
5 6/5/47 Alamogordo, NM See NYU Tech. Report East of Roswell, NM

No. 1, Table VII

6 6/7/47 Alamogordo, NM See NYU Tech. Report South of Highrolls, NM
No. 1, Table VII

* Depictions of flight nos. 3 and 4 are not provided in the NYU reports. According to NYU Progress Report
No. 6, Section 11, p. 5, the equipment to be used for the Alamogordo field trip in June was consistent with
the depiction of flight no. 2. This information also concurred with Crary’s partial description of flight no. 4
in his diary.

Note: An attempt to launch a balloon-train assembly which would have been NYU flight no. 3 was made
on May 8, 1947, but due to strong winds, restraining lines failed before the acoustical payload was attached.
Since the launch was unsuccessful, no flight number was assigned.

30. Ibid.
31. Rprt, Holloman AFB, “Progress Summary Report on US.A.F. Guided Missile Test
Activities,” Vol 1, Aug 1, 1948.



ALAMOGORDO II (June 27, 1947-July 8, 1947)

On the morning of June 28, 1947, personnel from NYU and Watson Laboratories
arrived at Alamogordo AAF to resume balloon flights. Present during this field
trip were Dr. Peoples, A.P. Crary, Captain Trakowski, C.B. Moore, and Charles
Schneider. The objective during this trip was to experiment with the newly
developed polyethylene balloons which replaced the neoprene meteorological
balloons used on the previous field trip. Also tested was an improved aluminum
ballast reservoir that had been developed to replace the plastic tubes used during
the June field trip.*? Another improvement that resulted from the experiences in
June was the presence of a radiosonde receiver/recorder for improved balloon
tracking and plotting. This eliminated the need for radar “corner reflectors” on
the balloon train since radar was not to be used as a primary method of tracking
the flights. This is confirmed by Technical Report No. 1, Table VII, “Radiosonde
Reception %,” which indicates the use of the radiosonde recorder on all flights
except for no. 7. Flight no. 7 was not recorded by radiosonde because the
equipment was not operable.® Also Figures 36, 39, 42, and 44 in Technical Report
No. 1, corresponding to the July flights, do not depict corner reflectors. All-
numbered flights (except for no. 9) flown during the July field trip were summa-
rized in NYU Technical Report No 1, Table VIIL. Flight no. 9 appeared to have
been launched on July 3.* On July 8, their work completed, 23 members of the
combined NYU and Watson Laboratory group boarded a C-54 aircraft at 1030 AM
and returned to the east coast.”

Based on the above, it appeared likely that the debris found by the rancher and
. was subsequently identified as a “flying disc” by personnel from Roswell AAF
was, with a great degree of certainty, MOGUL flight no. 4, launched on June 4,
1947. This conclusion was based on the following:

1. Descriptions of the debris provided by Brazel, Cavitt, Crary’s diary, and the
photos of the material displayed in General Ramey’s office. These materials were
consistent with the components of a MOGUL service flight, with neoprene
balloons, parchment parachutes, plastic ballast tubes, corner reflectors, a sona-
buoy, and a black electronics box that housed the pressure cutoff switch (Atch 3).

2. According to Brazel’s July 8 statement, the debris was recovered on June 14,
obviously eliminating any balloons launched in July.

3. Only two flights launched in June were unaccounted for, i.e., flight nos. 3 and
4. Flight no. 3, most likely would not have had the “unorthodox” configuration
of corner reflectors devised by Moore, who did not arrive until June 1, three days
after flight no. 3 was launched.

32. NYU, Progress Report No. 7, SectIl, p. 5.
33. Crary personal journal, p. 15.

34. Ibid.

35. Ibid., p. 16.



On July 7, as the NYU group members were winding down their work and
preparing to return to New York City, a train of events began to unfold at
Roswell AAF, 60 miles away. Roswell AAF was home of the 509th Bomb Group
of the Strategic Air Command’s Eighth Air Force, the only unit in the world
capable of delivering nuclear weapons. It now appears that the debris from
MoGUL flight no. 4 had come 'to earth on the plains east of the Sacramento
Mountains, about 70 miles from the launch point at Alamogordo AAF (Atch 7).
The fact it descended there was not unusual. Over the course of Project MOGUL,
several balloons had landed and been recovered from that area. In fact, in August
1947, the NYU group had to receive special permission from the Civil Aeronautics
Administration to continue to launch balloons from Alamogordo AAF since
“balloons have been descending outside of the area [White Sands Proving
Ground] in the vicinity of Roswell, New Mexico.”* According to the sole living
participant in the recovery, Sheridan Cavitt, he, Major Marcel, and MSgt William
Rickett gathered some of the material, which appeared to resemble “bamboo type
square sticks, one quarter to one half inch square,” that was “very light”—reflect-
ing material—and a “black box, like a weather instrument.” Cavitt believed this
material to be consistent with what he knew to be a weather balloon. This debris,
would soon become, for a short time, the focus of national and even worldwide
attention when it was thought to be a “flying disc.”

On July 8, the same day that the NYU/Watson Laboratory group departed
Alamogordo, the Public Information Office of Roswell AAF announced the
recovery of a “flying disc” and that it would be flown to Fort Worth AAF for
further examination. How could experienced military personnel have confused a
weather balloon for a “flying disc”? The answer was this was not an ordinary
“weather balloon.” Typical weather balloons employed a single, 350-gram
neoprene balloon and a radiosonde for measuring temperature, atmospheric
pressure, and humidity, housed in a cardboard box. If it was to be tracked by
radar for wind-speed measurement, a single corner reflector was added (Atch 8).
The balloon that was found on the Foster Ranch consisted of as many as 23 350-
gram balloons spaced at 20 foot intervals, several radar targets (3 to 5), plastic
ballast tubes, parchment parachutes, a black “cutoff” box containing portions of
a weather instrument, and a sonabuoy (Atch 3). After striking the ground, the
radar reflectors, constructed of very light materials for minimum weight, would
tear and break apart, spreading out over a large area when pulled across the
ground by balloons that still possessed some buoyancy. It should also be
understood that the term “flying disc” was not at this time synonymous with
“space ship,” It denoted a disc-shaped flying object of unknown (or suspected
Soviet) origin. '

Before the announcement was made, the “disc” was flown to Fort Worth, AAF,
at the direction of Brig Gen Roger Ramey, Commander, Eighth Air Force. General
Ramey personally inspected the “disc,” became skeptical, and summoned the base

36. NYU, Technical Report No. 1, Table VII, p. 43.



weather officer, Warrant Officer Irving Newton, to make an identification.
Newton positively identified the debris as the remnants of a balloon and RAWIN
target.”” With this identification, the incident officially closed.

THE “COVER STORY”

From research, it appears that the wreckage displayed on July 8 consisted of
unclassified components of a MOGUL balloon assembly. Possibly withheld, if it
was indeed recovered, was the AN/CRT-1 Sonabuoy, which could have compro-
mised Project MOGUL. Although the Sonabuoy was not itself classified, its
association with a balloon would have exposed a specific military purpose, an
obvious violation of project classification guidelines (Atch 9). A device described
in “crashed disc” publications as “a giant thermos jug” was allegedly transported
from Fort Worth AAF to Wright Field.* This description is consistent with the
appearance of an AN/CRT-1 Sonabuoy such as was used on flight no. 4 (Atch
4). At some point General Ramey decided to forward the material to Wright Field,
home of AMC, the appropriate agency to identify one of its own research devices
or a device of unknown origin. If the debris was determined to be from an
unknown source, the AMC, T-2, Intelligence or Analysis Division, would conduct
scientific and/or intelligence analysis in an attempt to discover its origin. But
since the balloons, reflectors, and Sonabuoy were from an AMC research project,
the debris was forwarded to the appropriate division or subdivision, in this case
the Electronics Subdivision of the Engineering Division. There, it was identified
by Colonel Duffy, under whose purview Project MOGUL operated. Colonel Duffy,
a former project officer of MOGUL with specific directions to “continue to monitor
upper air programs,” was the appropriate headquarters officer to make an
identification, which he apparently did. According to Captain (now Colonel)
Trakowski, the officer who succeeded Colonel Duffy as project officer on MOGUL,
after returning from the Alamogordo II field trip, Colonel Duffy contacted him
by phone at Watson Laboratories and informed him that the “stuff you’ve been
launching at Alamogordo,” had been sent to him for identification. He described
the debris to Captain Trakowski, and Trakowski agreed that it was part of his
project (MoGuL).”

Another occurrence sometimes said to “prove” that General Ramey was part of
a cover story is that portions of the debris were flown to Andrews AAF, MD.
Andrews would have been a probable location to send the debris since it had
components of weather observation equipment. Andrews AAF was headquarters
of the Army Air Forces Weather Service. It is also interesting to note that the
commanding general of the Weather Service, Brig Gen Donald N. Yates, was
quoted in wire service newspaper articles on July 9, providing his opinion of the
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incident. Additionally, in 1949, General Yates received a full briefing of the
projects, including constant-level balloons, that made up Project MOGUL.* While
crashed disc proponents claim that General Ramey ordered a “colonel courier”
to transport portions of the debris in a briefcase handcuffed to his wrist for the
inspection of his superior, Maj Gen Clement McMullen, Deputy Commander of
Strategic Air Command, it is more likely that any forwarding of such debris was
another attempt to identify the research agency to which it belonged. If it did go
to General McMullen, it would not have been difficult for him to have obtained
the opinion of the Weather Service, since SAC and the Weather Service were
located in the same building (no. 1535) at Andrews AAF.

“HIEROGLYPHICS”

One of the most puzzling aspects of the reports that a “UFO” crashed near
Corona in 1947 were the later descriptions of “hieroglyphic-like” characters by
seemingly reliable, firsthand witnesses. Research has revealed that the debris
found on the ranch and displayed in General Ramey’s office probably did have
strange characters. These, however, were not hieroglyphics, but figures printed
on the pinkish-purple tape used to construct the radar targets used by the NYU

group.

~ The witnesses have recalled small pink/purple “flowers” that appearedito be
some sort of writing that couldn’t be deciphered. These figures were printed on
tape that sealed the seams of the of the radar target. The radar targets, sometimes
called corner reflectors, had been manufactured during or shortly after World
War II, and due to shortages, the manufacturer, a toy company, used whatever
resources were available. This toy company used plastic tape with pink/purple
flowers and geometric designs in the construction of its toys and, in a time of
shortage, used it on the government contract for the corner reflectors. A depiction
of these figures, as described by C.B. Moore, is shown in Attachment 10.

Allegations have also been made that the debris displayed to the press on July 8
and subsequently photographed was not the original wreckage; i.e., a switch had
occurred sometime after the debris left Roswell AAF. However, statements made
by Moore and Trakowski attested that the corner reflectors they launched during
that period had the same flowers and figures that were later reported by Marcel,
Cavitt, and Brazel as being on the debris found on the Foster ranch in Corona. In
fact, Trakowski distinctly remembered the figures on the tape because, when the
targets first were produced, much fanfare was made over the use of a toy
manufacturer for production. He related that a fellow USAAF officer, John E.
Peterson, monitored the procurement of the targets and “thought it was the
biggest joke in the world that they had to go to a toy manufacturer” to make the
radar targets and an “even a bigger joke when . . . the reflecting material on the
balsa frames was some kind of a pinkish purple tape with hearts and flowers
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designs on it.”* Furthermore, the Fort Worth Army Airfield Weather Officer,
Irving Newton, who was called in to identify the wreckage, also remembers the
purple/pink marks. Newton stated that when he was called to General Ramey’s
office he remembers meeting Marcel, who attempted to convince him that the
wreckage on the floor of the office was a crashed “flying disc.” Newton, having
seen many weather balloons and targets, positively identified the debris as a
weather device.” In short, descriptions of the wreckage found on the ranch near
Corana and of the wreckage displayed in General Ramey’s office are entirely
consistent with each other.

THE REAL COVER STORY

On July 10, 1947, a newspaper article appeared in the Alamogordo Daily News
displaying for the press the devices, neoprene balloons, and corner reflectors
which had been misidentified as the “flying disc” two days earlier at Roswell
AAF (Atch 11). The photographs and accompanying article quoted Maj Wilbur
D. Pritchard, a Watson Laboratory Project Officer (not assigned to MOGUL)
stationed at Alamogordo AAF. This article appeared to have been an attempt to
deflect attention from the Top Secret MOGUL project by publicly displaying a
portion of the equipment and offering misleading information. If there was a
“cover story” involved in this incident, it is this article, not the actions or
statements of Ramey.

The article in the Alamogordo Daily News stated that the balloons and radar targets
had been used for the last fifteen months for the training of long-range radar
personnel and the gathering of meteorological data. The article lists four offi-
cers—Maj W.D. Pritchard, Lieut S.W. Seigel, Capt L.H. Dyvad, and Maj C.W.
Mangum—as being involved with the balloon project, which was false. Moore
and Trakowski could not recall any of the officers in the photograph, with the
exception of Dyvad, whom Moore identified as a pilot who coordinated radar
activities.*® Additionally, some of the details discussed (balloon sighting in
Colorado, tracking by B-17s, recovery of equipment, launching balloons at 5-6
AM, and balloon altitudes of 30,000—40,000 feet) relate directly to the NYU balloon
project, indicating that the four officers had detailed knowledge of MOGUL.*
Moore’s unorthodox technique of employing several balloons and several radar
targets was shown in one of the photographs. Other techniques unique to Moore,
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including the boiling of balloons before launch (which he personally developed
during World War II) and a stepladder used to launch balloons, could not all
have coincidentally been used by other organizations.*

The details may have been provided to the radar officers by Crary, Project MOGUL
Field Operations Director, who did not depart by C-54 with the rest of the
NYU/Watson Laboratory group on July 8, but who later left by car on July 9, the
day the staged launch took place. Additionally, three of Crary’s staff, Don
Reynolds, Sol Oliva, and Bill Edmonston, resided permanently in Alamogordo.
It was apparent from Crary’s diary that he had worked very closely with Major
Pritchard and reported to him on occasion (twelve documented meetings from
December 1946—April 1947). One instance, on April 7, 1947, Crary gave Pritchard
a “progress report for MOGUL project to date,” indicating that Major Pritchard had
access to MOGUL information.* Another statement which appeared to confirm a
cover story appeared in the caption below the balloon picture and described a
typewritten tag stapled to the target identifying it as having come from Alamo-
gordo AAF. Moore believed this not to be true because any equipment found was
not to be associated with the USAAF, only with NYU; therefore flights carried -
“return to” tags identifying NYU as the responsible agency.”

CONCLUSION

Many of the claims surrounding the events of July 1947 could be neither proved
nor disproved. Attempts were not made to investigate every allegation, but rather
to start with what was known and work toward the unknown. To complicate the
situation, events described here took place nearly 50 years ago and were highly
classified. This Top Secret project appeared to have utilized the concept of
compartmentalization very well. Interviews with individuals and review of
documents of organizations revealed that the ultimate objective of the work, or
even the name of the project, in many instances was not known. It was unlikely,
therefore, that personnel from Roswell AAF, even though they possessed the
appropriate clearances, would have known about project MOGUL. In fact, when
the NYU/AMC group returned to Alamogordo in September, their first trip since
the “incident” occurr